
6 2
0
2
4

15 Kč

ACHÁT



2 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 4. DO 15. 5. 2024

RADA MĚSTA

Majetky:
• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést v pozemku 

města parc. č. 3950 stavbu kanalizační přípojky pro RD
čp. 918, jenž je součás�  pozemku parc. č. 828, vše v k. ú. 
Nová Paka, a to ve prospěch stavebníků Jana a Růženy Jirut-
kových za podmínek daných smlouvou.

• schvaluje záměr směny pozemku parc. č. 434 trv. travní po-
rost o výměře 1118 m2 k. ú. Radkyně, ve vlastnictví města 
Nová Paka, za pozemek parc. č. 106/1 trv. travní porost o vý-
měře 200 m2, k. ú. Radkyně, zapsaného v kat. nemovitos�  
na LV č. 2268, a to za následujících podmínek: nabyvatel poz. 
p. č. 434 uhradí městu Nová Paka částku 27 540 Kč za rozdíl-
nou výměru směňovaných pozemků a dále uhradí také ná-
klady spojené s provedením vkladu směňovaných pozemků 
do katastru nemovitos� .

• doporučuje ZM schválit darovací smlouvu uzavřenou mezi 
STAVING, spol. s r.o. jako dárcem a městem Nová Paka jako 
obdarovaným týkající se pozemků parc. č. 1382/20, 1382/21, 
1382/23, 1382/25, 1382/29, 1444/1 a 1445, vše k. ú. Nová 
Paka, a staveb na nich zbudovaných. Náklady na vklad do ka-
tastru nemovitos�  uhradí STAVING, spol. s r.o.

• doporučuje ZM schválit uzavření Smlouvy o budoucí kupní 
smlouvě k čás�  pozemku parc. č. 2587/1, k. ú. Nová Paka, 
vedeného na LV č. 1853, o jednotlivých výměrách cca 12 m2

a cca 143 m2, uzavírané mezi městem Nová Paka jako bu-
doucím kupujícím a manžely Lubošem a Helenou Lánských 
jako budoucími prodávajícími, za podmínek daných smlou-
vou. Vlastní výkup čás�  pozemku bude uskutečněn na zákla-
dě geometrického plánu po zaměření skutečného provedení 
stavby „II/284 Nová Paka – Lomnická ulice“.

• doporučuje ZM schválit uzavření Smlouvy o budoucí kupní 
smlouvě k čás�  pozemku parc. č. 2587/4, k. ú. Nová Paka, 
vedeného na LV č. 3482, o výměre cca 8 m2, uzavírané mezi 
městem Nová Paka jako budoucím kupujícím a podílovými 
spoluvlastníky Janou Lefl erovou a Mgr. Evou Neverklovou 
jako budoucími prodávajícími, za podmínek daných smlou-
vou. Vlastní výkup čás�  pozemku bude uskutečněn na zákla-
dě geometrického plánu po zaměření skutečného provedení 
stavby „II/284 Nová Paka   Lomnická ulice".

• doporučuje ZM schválit uzavření Smlouvy o budoucí kupní 
smlouvě k čás�  pozemku parc. č. 2587/7, k. ú. Nová Paka, 
vedeného na LV č. 4278, o výměre cca 12 m2, uzavírané mezi 
městem Nová Paka jako budoucím kupujícím a Mgr. Evou 
Winklerovou jako budoucím prodávajícím, za podmínek da-
ných smlouvou. Vlastní výkup čás�  pozemku bude uskuteč-
něn na základě geometrického plánu po zaměření skutečné-
ho provedení stavby „II/284 Nová Paka – Lomnická ulice“.

• doporučuje ZM schválit uzavření Smlouvy o budoucí kupní 
smlouvě k částem pozemků parc. č. 2606/3 a 2606/4, k. ú. 
Nová Paka, vedených na LV č. 2002, o jednotlivých výměrách 
cca 19 m2 a cca 5 m2, uzavírané mezi městem Nová Paka jako 
budoucím kupujícím a Lubošem Trunečkem jako budoucím 

prodávajícím, za podmínek daných smlouvou. Vlastní výkup 
čás�  pozemků bude uskutečněn na základě geometrického 
plánu po zaměření skutečného provedení stavby „II/284 
Nová Paka – Lomnická ulice“.

• schvaluje záměr prodeje pozemků p. č. 1384/7 a p.
č. 1384/8, oba zast. plocha a nádvoří, kat. území Nová Paka, 
za kupní cenu 212 100 Kč, do vlastnictví Bytového družstva 
Za Alejí, IČ 25939971.

• schvaluje záměr bezúplatného převodu spoluvlastnického 
podílu 51/100 na domě č. p. 1865 postaveném na pozemku 
p. č. 1384/7 a na domě čp. 1866 postaveném na pozemku 
p. č. 1384/8, k. ú. Nová Paka, do vlastnictví Bytového druž-
stva Za Alejí, IČ 25939971.

• schvaluje záměr budoucí směny čás�  pozemku města parc. 
č. 2173 o výměře cca 21 m2, zastavěná plocha a nádvoří – 
zbořeniště, za čás�  pozemků vedených na LV 34 – část parc. 
č. 2172/1 o výměře cca 14 m2, zastavěná plocha a nádvoří – 
zbořeniště, a část parc. č. 2172/2 o výměře cca 7 m2, ostatní 
plocha – jiná plocha, vše v k. ú. Nová Paka. Vlastní směna 
čás�  pozemků bude uskutečněna na základě geometrické-
ho plánu po zaměření skutečného provedení stavby „II/284 
Nová Paka – Lomnická ulice“. 

• schvaluje záměr propachtování pozemků a jejich čás�  parc. 
č. 4266, 4267 a 4270, k. ú. Nová Paka, o celkové výměře cca 
7550 m2 ve vlastnictví města Nová Paka v lokalitě Habeš. Zá-
měrem pachtu je provozování zemědělské činnos� .

• souhlasí s konáním akcí „Hrubá pouť“ a „Podzimní slavnos� “ 
v roce 2024 na Masarykově náměs�  v Nové Pace.

• schvaluje pronájem čás�  pozemků p. č. 3836/1 a p. č. 3836/2 
k. ú. Nová Paka, nájemci Václavu Rumlovi, IČ 4353724, 
na dobu od 15. 8. 2024 do 18. 8. 2024, pro umístnění pouťo-
vých atrakcí a stánků při konání „Hrubé pou� “, za nájemné 
200 000 Kč a za podmínek dle přiloženého návrhu smlouvy 
o nájmu.

• schvaluje výpůjčku čás�  pozemku parc. č. 3836/1 ost. plo-
cha, k. ú. Nová Paka, na dobu od 3. 10. 2024 do 5. 10. 2024, 
vypůjčiteli Václavu Rumlovi, IČ 43537324, pro pořádání 
„Podzimních slavnos� “, za podmínek dle přiloženého návr-
hu smlouvy o výpůjčce.

• schvaluje záměr prodeje pozemku parc. č. 991/1, ostatní 
plocha – ostatní komunikace, o výměře 27 m2, k. ú. Valdov, 
a ukládá majetkovému odboru MěÚ Nová Paka zajis� t zve-
řejnění tohoto záměru na úřední desce.

• schvaluje uzavření smlouvy o nevýhradním užívání autobu-
sového nádraží v Nové Pace s dopravcem POASS Technolo-
gies s. r. o., IČ 06400086.

• schvaluje přidělení bytu č. 13 v domě č. p. 106 Heřmanice, 
Nová Paka, do nájmu p. Bubeshchuk Nataliia, která je za-
městnancem městské organizace. Byt se přiděluje na dobu 
do 31. 3. 2025.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést v pozemku 
města Nová Paka parc. č. 1053/1 stavbu vodovodní přípoj-
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ky a sjezdu pro novostavbu rodinného domu projektované-
ho na pozemcích parc. č. 551/5 a 551/6, vše k. ú. Vrchovi-
na, ve prospěch stavebníků Ivy Urbanové a Josefa Zapaly, 
za podmínek daných touto smlouvou.

• schvaluje uzavření smlouvy o výpůjčce městských pozemků 
parc. č. 484/1, 484/2, 484/3, 484/4 a 484/5, k. ú. Nová Paka, 
ve prospěch p. Jaroslava Brycha za podmínek daných smlou-
vou. Účelem výpůjčky je využi�  pozemků jako zdroje trav-
ního porostu a plodů stromů za zajištění kompletní údržby.

• schvaluje uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě o úschově mezi 
městem Nová Paka jako schovatelem a Nadací Muzeum Sta-
nislava Suchardy, IČ 29003881, jako uschovatelem.

• schvaluje pronájem čás�  pozemku parc. č. 2095/1 ost. plo-
cha o výměře 20 m2, k. ú. Nová Paka, nájemci Kateřině No-
votné, IČ 09998543, na dobu od 9. 5. 2024 do 8. 9. 2024, 
za nájemné 19 800 Kč, pro umístění mobilního stánku s ob-
čerstvením za smluvně stanovených podmínek.

Školství:
• jmenuje, v souladu s ustanovením 102 odst. 2 písm. b) záko-

na č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozděj-
ších předpisů, v souladu s ustanovením § 166 odst. 2 zákona 
č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyš-
ším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), ve znění 
pozdějších předpisů, v souladu s vyhláškou č. 54/2005 Sb., 
o náležitostech konkursního řízení a konkursních komisí, 
ve znění vyhlášky č. 107/2019 Sb. a v souladu s usnesením 
Rady města Nová Paka č. 1/41/24/RM ze dne 25. 3. 2024, 
konkursní komisi k provedení konkursního řízení na obsaze-
ní pracovního místa ředitele/ředitelky Základní školy Nová 
Paka, Husitská 1695, okres Jičín ve složení: Mgr. Milan Po-
spíšil, člen určený zřizovatelem – předseda; Pavel Bouchner, 
člen určený zřizovatelem; Mgr. Svatava Odlová, člen urče-
ný krajským úřadem; Mgr. Jiří Lukáš, člen komise – školní 
inspektor; Mgr. Pavel Antoš, člen určený Českou školní in-
spekcí – odborník v oblas�  organizace a řízení ve školství; 
Mgr. Dušan Rejl, člen určený Českou školní inspekcí – odbor-
ník v oblas�  státní správy; Mgr. Šárka Polmanová, pedago-
gický pracovník právnické osoby vykonávající činnost školy; 
Mgr. Lucie Sklenářová, člen školské rady zvolený za zákonné 
zástupce nezle� lých žáků a zle� lé žáky.

 Náhradníci za zřizovatele: Ing. Miloš Kříž, MBA,
 Ing. et Ing. Zdeněk Sucharda.
• Jmenuje, v souladu s ustanovením 102 odst. 2 písm. b) záko-

na č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozděj-
ších předpisů, v souladu s ustanovením § 166 odst. 2 zákona 
č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyš-
ším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), ve znění 
pozdějších předpisů, v souladu s vyhláškou č. 54/2005 Sb., 
o náležitostech konkursního řízení a konkursních komisí, 
ve znění vyhlášky č. 107/2019 Sb. a v souladu s usnesením 
Rady města Nová Paka č. 1/41/24/RM ze dne 25. 3. 2024, 
konkursní komisi k provedení konkursního řízení na obsaze-
ní pracovního místa ředitele/ředitelky Základní školy Nová 
Paka, Komenského 555 ve složení: Mgr. Milan Pospíšil, člen 
určený zřizovatelem – předseda; Pavel Bouchner, člen urče-
ný zřizovatelem; Mgr. Svatava Odlová, člen určený krajským 
úřadem; Mgr. Jiří Lukáš, člen komise – školní inspektor; 
Mgr. Pavel Antoš, člen určený Českou školní inspekcí – od-
borník v oblas�  organizace a řízení ve školství; Mgr. Dušan 
Rejl, člen určený Českou školní inspekcí – odborník v oblas�  
státní správy; Mgr. Ivona Hykyšová, pedagogický pracovník 
právnické osoby vykonávající činnost školy; Aleš Tryzna, člen 

školské rady zvolený za zákonné zástupce nezle� lých žáků 
a zle� lé žáky.

 Náhradníci za zřizovatele: Ing. Miloš Kříž, MBA,
 Ing. et Ing. Zdeněk Sucharda.
• Jmenuje, v souladu s ustanovením 102 odst. 2 písm. b) zá-

kona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, v souladu s ustanovením § 166 odst. 
2 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zá-
kon), ve znění pozdějších předpisů, v souladu s vyhláškou
č. 54/2005 Sb., o náležitostech konkursního řízení a kon-
kursních komisí, ve znění vyhlášky č. 107/2019 Sb. a v soula-
du s usnesením Rady města Nová Paka č. 1/41/24/RM ze dne 
25. 3. 2024, konkursní komisi k provedení konkursního řízení 
na obsazení pracovního místa ředitele/ředitelky Základní 
umělecké školy Nová Paka, okres Jičín ve složení: Mgr. Mi-
lan Pospíšil, člen určený zřizovatelem – předseda; Pavel 
Bouchner, člen určený zřizovatelem; Mgr. Svatava Odlová, 
člen určený krajským úřadem; Mgr. Ivana Bečková, člen 
komise – školní inspektorka; Mgr. Pavel Antoš, člen určený 
Českou školní inspekcí – odborník v oblas�  organizace a ří-
zení ve školství; Mgr. Dušan Rejl, člen určený Českou školní 
inspekcí – odborník v oblas�  státní správy; PaedDr. Božena 
Maxiánová, pedagogický pracovník právnické osoby vyko-
návající činnost školy.

 Náhradníci za zřizovatele: Ing. Miloš Kříž, MBA,
 Ing. et Ing. Zdeněk Sucharda.
• jmenuje, v souladu s ustanovením 102 odst. 2 písm. b) zá-

kona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, v souladu s ustanovením § 166 odst. 
2 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zá-
kon), ve znění pozdějších předpisů, v souladu s vyhláškou
č. 54/2005 Sb., o náležitostech konkursního řízení a kon-
kursních komisí, ve znění vyhlášky č. 107/2019 Sb. a v soula-
du s usnesením Rady města Nová Paka č. 1/41/24/RM ze dne 
25. 3. 2024, konkursní komisi k provedení konkursního řízení 
na obsazení pracovního místa ředitele/ředitelky Domu dě�  
a mládeže STONOŽKA Nová Paka ve složení: Mgr. Milan Po-
spíšil, člen určený zřizovatelem – předseda; Pavel Bouchner, 
člen určený zřizovatelem; Mgr. Svatava Odlová, člen urče-
ný krajským úřadem; Mgr. Jiří Lukáš, člen komise – školní 
inspektor; Mgr. Pavel Antoš, člen určený Českou školní in-
spekcí – odborník v oblas�  organizace a řízení ve školství; 
Mgr. Dušan Rejl, člen určený Českou školní inspekcí – od-
borník v oblas�  státní správy; Alena Končická, pedagogický 
pracovník právnické osoby vykonávající činnost střediska 
volného času. 

 Náhradníci za zřizovatele: Ing. Miloš Kříž, MBA,
 Ing. et Ing. Zdeněk Sucharda.
• pověřuje Ing. Alenu Mihalíkovou funkcí tajemníka konkursní 

komise pro Základní školu Nová Paka, Husitská 1695, okres 
Jičín, Základní školu Nová Paka, Komenského 555, Základní 
uměleckou školu Nová Paka, okres Jičín a Dům dě�  a mláde-
že STONOŽKA Nová Paka a určuje Ing. Šárku Haklovou od-
borníkem s hlasem poradním výše uvedených konkursních 
komisí.

• schvaluje omezení provozu v 1. mateřské škole, Nová Paka, 
Husitská 217, v době letních prázdnin následovně: od 1. 7. 
2024 do 31. 7. 2024 bude MŠ Husitská uzavřena. Provoz MŠ 
v tomto období zajišťuje 2. mateřská škola, Nová Paka, Škol-
ní 1257.
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• schvaluje omezení provozu ve 2. mateřské škole, Nová Paka, 
Školní 1257 v době letních prázdnin následovně: od 1. 8. 
2024 do 30. 8. 2024 bude MŠ Školní uzavřena. Provoz MŠ 
v tomto období zajišťuje 1. mateřská škola, Nová Paka, Hu-
sitská 217.

• schvaluje Smlouvu o výpůjčce obrazu Jiřího Dostála dle 
Smlouvy o výpůjčce s Jablonec Jinak, z. ú., Generála Mrázka 
413/4, 46601 Jablonec nad Nisou, zastoupený Zuzanou Slá-
movou, ředitelkou, IČ 08641021.

• schvaluje vyřazení majetku z evidence 1. mateřské ško-
ly Nová Paka, Husitská 217, v celkové pořizovací hodnotě 
73 611,05 Kč, dle předloženého soupisu z důvodu nerenta-
bilní opravy, opotřebení a poškození. 

• stanovuje v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. b) 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, a v souladu s ustanovením § 123 odst. 
4 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, úplatu za předškolní vzdělává-
ní v 1. mateřské škole, Nová Paka, Husitská 217, na školní rok 
2024/2025 ve výši 600 Kč měsíčně.

• stanovuje v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. b) 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, a v souladu s ustanovením § 123 odst. 
4 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, úplatu za předškolní vzdělává-
ní v 2. mateřské škole, Nová Paka, Školní 1257, na školní rok 
2024/2025 ve výši 600 Kč měsíčně.

• stanovuje v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. b) 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, a v souladu s ustanovením § 123 odst. 
4 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, úplatu za zájmové vzdělávání 
ve školní družině Základní školy Nová Paka, Husitská 1695, 
okres Jičín, na školní rok 2024/2025 ve výši 200 Kč měsíčně.

• stanovuje v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. b) 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, a v souladu s ustanovením § 123 odst. 
4 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, úplatu za zájmové vzdělává-
ní ve školní družině Základní školy Nová Paka, Komenského 
555, na školní rok 2024/2025 ve výši 200 Kč měsíčně.

Finance a dotace:
• schvaluje hospodářský výsledek Sportovně regeneračního 

centra bazén Nová Paka za rok 2023 a souhlasí s vypořádá-
ním dotace na úhradu ztráty dle návrhu. 

• souhlasí s poskytnu� m dotace ve výši 15 000 Kč pro Sbor 
dobrovolných hasičů Kumburský Újezd, Kumburský Újezd 
42, Nová Paka IČ 15057950, na organizaci sportovní soutěže 
v požárním cvičení sborů dobrovolných hasičů.

• souhlasí s uzavřením Veřejnoprávní smlouvy o poskyt-
nu�  dotace ve výši 20 000 Kč pro pana Petra Soukupa,
IČ 02186993, za účelem poskytnu�  fi nančního příspěvku 
na triatlonovou sezónu v roce 2024 (závody světového a čes-
kého poháru).

• souhlasí s uzavřením Veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  
dotace ve výši 12 000 Kč pro ZO ČSCH Nová Paka, Nádraž-
ní 475, Nová Paka, IČ 68212658, za účelem poskytnu�  fi -
nančního příspěvku na pořádání Májové výstavy ve dnech 
10.–11. 05. 2024.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2024 ve výši 40 000 Kč pro Novopacký chrámový sbor 
a orchestr z. s., IČ 09077456, Smetanova 661, 509 01 Nová 
Paka, na pořádání slavnostního koncertu k výročí 300 let vy-
svěcení klášterního kostela Nanebevze�  Panny Marie.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2024 ve výši 5 000 Kč pro paní Zlatušku Traspeovou 
na činnost Podkrkonošské dechovky v roce 2024.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2024 ve výši 12 000 Kč pro Junák – český skaut, stře-
disko Sopka Nová Paka, z. s., IČ 60116421, Svatojánská 1193, 
509 01 Nová Paka, na společenskou akci Skautský ples Pod 
vodou.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnopráv-
ní smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová 
Paka na rok 2024 ve výši 30 000 Kč pro Krásná hudba, z. s.,
IČ 05411947, č. p. 63, 281 63 Oplany, na uspořádání 8. roční-
ku fes� valu Podkrkonošské hudební léto.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnopráv-
ní smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová 
Paka na rok 2024 ve výši 20 000 Kč pro z. s. BIO pro Novou 
Paku, IČ 02506335, Kounická 1025/41, Strašnice (Praha 10),
100 00 Praha, na provoz kina Nová Paka v roce 2024.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2024 ve výši 20 000 Kč pro pana Davida Horáčka 
na koncerty Michala Pavlíčka, Radůzy a 2 koncerty na pod-
zim 2024.

• souhlasí s poskytnu� m dotace 12 000 Kč pro Český rybářský 
svaz místní organizace Nová Paka, IČ 13585797, na pořádání 
rybářských závodů pro dospělé a mládež konané ve dnech 
18.–19. 05. 2024 na rybníku Fařina.

• souhlasí s uzavřením veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  
dotace ve výši 15 000 Kč pro SH ČMS – Sbor dobrovolných 
hasičů Kumburský Újezd, IČ 15057950, na organizaci spor-
tovní soutěže v požárním cvičení sborů dobrovolných hasi-
čů.

Inves� ce:
• schvaluje Dodatek č. 102 ke Smlouvě o spolupráci uzavřené 

dne 26. 10. 2015 o přistoupení další Spolupracující knihovny. 
• schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo se společnos-

�  EKO Broumovsko s.r.o., Havlíčkova 310, 549 31 Hronov, 
IČ 28816501 na dílo: „Stavební úpravy čás�  Růžencového 
schodiště na p. č. 193, k. ú. Nová Paka“.

• schvaluje kupní smlouvu s prodávajícím Truhlářství Vidonice 
s. r. o., Vidonice 53, 507 82 Pecka, IČ 25928031, na dodání 
oken na objekt Suchardova domu, Stanislava Suchardy 68, 
a zároveň rada města schvaluje vyjmu�  této veřejné za-
kázky z působnos�  Směrnice zastupitelstva města ze dne 
10. 06. 2019 v souladu s čl. 6, odst. 1, písm. c) této směrnice. 

Ostatní:
• schvaluje žádost o povolení použi�  znaku města Nová Paka 

pro � tulní stránku připravované publikace Vzpomínky přes 
tři stole�  – „Dřevěňák" a „Skalka", pro pana Zdeňka Burker-
ta, bytem Nová Paka.

• schvaluje smlouvu o dílo mezi městem Nová Paka a společ-
nos�  Loca Plan s.r.o. – Ing. arch. Ondřej Duchan, na zpraco-
vání územní studie „Pražská ulice“ za cenu 248 000 Kč bez 
DPH. 
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• schvaluje nový ceník poplatků za hřbitovní práce a služ-
by platný od 01. 05. 2024 pro Technické služby Nová Paka,
IČ 60114584. 

• schvaluje Auto Klubu AČR Nová Paka, IČ 00483991 uspo-
řádání autocrossových závodů Mistrovství Evropy 5.–7. 7., 
Klubový závod 2.–4. 8., Mistrovství České republiky 6.–8. 9., 
Radeč Cup 4.–6. 10. v areálu Š� kovské rokle, Nová Paka, 
v roce 2024. 

• schvaluje Darovací smlouvu s Českou republikou – Hasičský 
záchranný sbor Královéhradeckého kraje, nábřeží U Přívozu 
122/4, 500 03 Hradec Králové 3, zastoupenou plk. Ing. Da-
videm Poučem, ředitelem HZS Královéhradeckého kraje, 
IČ 70882525.

• doporučuje ZM schválení Darovací smlouvy s Českou repub-

likou – Hasičský záchranný sbor Královéhradeckého kraje, 
nábřeží U Přívozu 122/4, 500 03 Hradec Králové 3, zastoupe-
nou plk. Ing. Davidem Poučem, ředitelem HZS Královéhra-
deckého kraje, IČ 70882525.

• schvaluje zadání a Smlouvu zadávací dokumentace na při-
pravovanou veřejnou zakázku Realizace záložního serveru 
ve 3 NP stávajícího objektu MěÚ Nová Paka – Elektroinsta-
lace.

• souhlasí s uzavřením kupní smlouvy o dodávce výpočetní 
techniky určené pro digitalizaci stavebního řízení s XANADU 
a. s., Žirovnická 2389/1a, Praha 10, IČ 14498138.

Úplné znění zápisu a usnesení RM
na www.munovapaka.cz.

ROZHOVOR S EKONOMICKÝM NÁMĚSTKEM HEJTMANA
O HOSPODAŘENÍ KRAJE

Rudolf Cogan z Nové Paky, který je 12 let členem zastupitel-
stva Královéhradeckého kraje a 8 let odpovídá v radě kraje 
za fi nance, odpověděl na naše dotazy:

Jaký je hlavní cíl hospodaření kraje?
Chceme mít dostatek peněz na modernizace nemocnic, střed-
ních škol, silnic a domovů pro seniory. Příklady z našeho oko-
lí – končí plesnivá onkologie v Jičíně, vzniká nová tělocvična 
gymnázia i domov důchodců v Pace. To jsou vše krajské stavby, 
a běží to tak i v dalších městech…

Hlavně tedy inves� ce?
Ano je to tak, naším cílem je vysoký podíl inves� c na rozpočtu 
kraje. Peníze lze na inves� ce získat především úsporami v jed-
notlivých provozech krajů a také z dotací. Provoz a inves� ce 
jsou spojité nádoby, dotace jsou navíc. 

Úspory, tedy šetření?
Krajské organizace musejí fungovat efek� vně, budeme se sna-
žit o ekonomické s� muly. Třeba dvorské safari se dokáže více 
jak z poloviny samofi nancovat. Ale jsou kulturní zařízení, která 
si vydělají řádově jednotky procent, co potřebují na platy za-
městnanců a energie. 

Kultura se ale všude dotuje?
Není problém dotovat, pokud tam někdo chodí. Nevadí pod-
porovat nemocnice, kde je přetlak pacientů, krom prázdných 
muzeí a galérií vadí i autobusy, které vozí jen vzduch. Taková 
ztráta nedává smysl. 

Nemocnice neprodělávají? 
Nemocnice mají značné příjmy od zdravotních pojišťoven, přes 
5 miliard ročně, kraj je dofi nancovává 200–300 miliony Kč. Ale 
my jdeme směrem na nulu do provozu. Budeme nemocnicím 
pla� t i nadále stavební inves� ce a velké přístroje, ale na provoz 
musejí stačit tržby za zdravotní služby. 

Které inves� ce chystáte v nemocnicích? 
Hlavním úkolem bude další velký pavilon v Náchodě – pavilon 
D, to bude přes 2 miliardy. V Jičíně připravujeme nový vstupní 
urgentní pavilon přímo na kruháči, plus nová psychiatrie na-
místo nynější budovy bývalého chudobince. K tomu podzemní 
parkoviště.   

Kde vezmeme dvě miliardy na nový pavilon D v Náchodě?
Pravděpodobně bude nutné vzít na to úvěr okolo jedné mili-
ardy. Polovinu inves� ce vždy musí ufi nancovat kraj ze svého. 

Jak je kraj vůbec zadlužený?
Nyní okolo 400 mil. Kč, ale rychle to klesá, splácíme 900 mil. Kč, 
co jsme si půjčili na první etapu nemocnice Náchod. Úvěr jsme 
začali čerpat a museli čerpat 3 dny poté, co začal covid.

Proč?
Bylo jasné, že se něco láme v národním hospodářství, nastal 
útlum a snížení daňových příjmů pro kraj. Naštěs�  jsme si úvěr 
sjednali již rok před� m s pevným úrokem 1,71 %. 

Při infl aci to bylo výhodné?
S ohledem na celkovou infl aci 34 % od roku 2020 byl takový 
úvěr výhra, základ byl pevný úrok a férová soutěž mezi ban-
kami. 

Byla to náhoda?
Náhoda přeje připraveným. I z hlediska inves� čního má velký 
význam, co a kdy soutěžit. Letos je trh stavebních prací nízko 
a je třeba stavět, co se dá. Někdy je potřeba mít peníze a ně-
kdy je potřeba dlužit. Zlínský kraj měl po dobu covidu na účtu
7 miliard, a 34 % tedy požrala infl ace. A kraj Vysočina 3 miliardy 
ve Sberbance – infl ace a navíc riziko, že se k tomu vůbec nedo-
stanou. My žádné velké chyby neděláme. 

Dá se s inves� ční výstavbou mezi roky „šachovat“?
Když je dotace, tak moc ne. Ale když si to můžeme rozmyslet, 
tak je možnost stavbu posunout a počkat. Na druhou stra-
nu, vždy je třeba mít v šuplíku několik projektů, které jsou až 
do úrovně stavebního povolení a čekat na dotaci. 



6 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

Dotace se nedají plánovat?
Je to dost o náhodě. Obvykle máme neurčitou informaci o do-
tační výzvě, pak je dotační výzva a podmínky jsou nejdříve 
náročné. Ale většinou nakonec poskytovatel dotace změkne 
a podmínky rozvolní.

Velké nervy?
O stovkách milionů rozhoduje pár bodíků navíc. I když nám pa-
radoxně vyhovuje pokud jsou podmínky tvrdé, protože my to 
umíme. 

Příklad?
750 mil. Kč na přístroje do krajských nemocnic jen díky ducha-
plnému rychlému klikání, žádost bylo třeba podat do 2 sekund 
od otevření výzvy, pak už smůla. Na druhou stranu – často to 
je o dlouhém a trpělivém vyjednávání – třeba 1,2 miliardy pro 
Josefov s dvěma ministerstvy. 

Utra� te ty dotace?
Stavby dokážeme dotáhnout. Někdy se část dotace musí vrá� t, 
když soutěž na zhotovitele sníží cenu zakázky, a dotace je po-
měrná, třeba maximálně 75 % uznatelných výdajů.

Které oblas�  je třeba dotačně, provozně a inves� čně posílit? 
Teď se fest fi nancovaly stavby v nemocnicích, vznikají moderní 
„Chicago Hope“ – Náchod, Rychnov, Jičín, Trutnov, Dvůr Králo-
vé, a kupují se do nich nové přístroje. Je tu řada nových domo-
vů pro seniory. Myslím, že je čas na školství.

Proč školství, máme málo škol?
Kapacita je převyšující potřeby. Ale jde o kvalitu – mladí, nejen 
že nesmějí odcházet, je třeba, aby k nám do kraje přicházeli. 
Velice bych si přál velké kampusy pro � síc studentů. 

Probíhá nějaký souboj mezi odvětvími? 
Probíhá, a je to zdravé. Ale fi nanční koncepce musí výdaje sle-
dovat a hledat efek� vitu. Je to vždy o porovnávání – opravím 
100 km silnic nebo postavím nemocnici?

Některé silnice jsou ovšem ve špatném stavu!
Lepšícím se, ale musí se na nich stále dělat. Respek� ve roz-
počtově na ně pamatovat. Já mám spočítáno, že dluh na sil-
nicích je 20 miliard Kč. Životnost dobře opravené vozovky je 
průměrně 20 let, na udržení je tak třeba 1 miliarda ročně. Když 
jsem začínal v radě bylo 466 mil. Kč, nyní budou 2 miliardy 
na silnice.

Potřeby kraje jsou docela velké?
Ano, kraj je významným poskytovatelem veřejných služeb, 
v řadě odvětví dominantním. Finanční potřeby, jako každé po-
třeby, jsou v principu vždy nenasycené. Ale nutno hospodařit 
rozumně a myslet ekonomicky. 

Díky za rozhovor.
Ing. Miroslav Sazeček

SENIOŘI V HEŘMANICÍCH
V pořadí již šesté setkání seniorů „Kou-
zelné Heřmanice“ se vydařilo. Organiza-
ce se podobně jako v minulos�  ujal Svaz 
seniorů Novopacka. Pro 104 účastníků 
byla připravena pestrá sportovní ná-
plň. Soutěžilo se ve střelbě na branku, 
v šipkách, házení kroužků na cíl, střelbě 
na koš a shazování plechovek.
Heřmanický osadní výbor poskytl vyba-
venou klubovnu s přilehlým posezením. 
V nabídce byla káva, koláče, točené pivo 
i nealkoholické nápoje. V pohotovos�  
bylo připravené závěrečné opékání buř-
tů.
„Kouzelné Heřmanice“ úderem 13. hodi-

ny odstartoval předseda Svazu seniorů 
staropacký Bohouš Hamáček s novo-
packým místostarostou Milanem Po-
spíšilem. Oba popřáli všem hodnotné 
sportovní výkony, dobrou náladu a pří-
jemnou zábavu. Současně poděkovali 
za podporu městu Nová Paka a fi rmě 
Lohmann & Rauscher. 
Předseda poté informoval o dalších 
společných akcích. Již 13. června vypra-
ví naši senioři autobus (45 účastníků) 
na tradiční letní sportovní hry seniorů 
do Borohrádku. Letošní budou jubilejní – 
v pořadí již desáté.
Ty heřmanické ovládli v kategorii mužů 

Miroslav Buzik, Josef Jakl a Jaroslav Sta-
něk. V ženách byly nejlepší Milena Au-
gustová, Jana Fejfarová a Květa Racho-
tová.
Závěrem s rados�  sdělujeme, že orga-
nizátorům v den pořádání vyšlo úplně 
všechno, včetně krásného májového po-
časí.
Setkání tohoto typu poskytují kromě 
sportovního vyži�  především společen-
ské a sousedské setkání, což je pro seni-
ory významné a žádoucí.
Velké díky organizátorům a těšíme se 
na další akce.

Spokojení senioři
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VÍTÁNÍ NOVÝCH 
OBČÁNKŮ
Přivítali jsme nové občánky našeho měs-
ta. V sobotu 11. května zaplnili barokní 
sál Novopackého kláštera noví občán-
ci, kteří spolu se svými nejbližšími přišli 
v rámci slavnostního obřadu Vítání ob-
čánků na setkání s představiteli naše-
ho města. Páni místostarostové Josef 
Cogan a Milan Pospíšil přivítali celkem 
12 holčiček a 13 malých chlapců. S vítá-
ním zkušeně pomáhali dě�  ze základní 
školy v Husitské ulici pod vedením paní 
učitelky Petry Bílkové. Sálem zazněla 
krásná píseň, milé básničky, moudrá slo-
va i veselé žvatlání našich nejmenších. 
Malí občánci od místostarostů tradičně 
dostali novopacké polodrahokamy a pa-
mětní listy. Všechny potěšila i pozvánka 
do Městské knihovny, kde na miminka 
ještě čekal originální set dětských publi-
kací z projektu „S knížkou do života“. 
Všem rodičům přejeme hodně sil a trpě-
livos�  při výchově novopackých patriotů 
a našim občánkům jen samé pohodové 
dny plné sluníčka a veselého smíchu.

Marcela Fajferová
matrikářka MěÚ Nová Paka

Foto: Bohuslava Jelínková

Bára Bajerová, Franti šek Šti pský, Matěj Vojtí šek, Tomáš Karpaš, Olívie Bergerová, 
Viktorie Bergerová, Ema Plášilová, Rozárie Špidlenová

Adéla Švorcová, Matěj Kindl, Sabina Drašarová, Laura Kotyková, Max Pfeifer, 
Mikuláš Novotný, Amélie Kuncová, Jaroslav Rutrle, Teresa Brádle

Antonín Štěrba, Ella Šimurdová, Jindřich Formánek, Šimon Tomáš,
Gabriela Batelková, Vilém Seifert, Filip Malínský, Mikuláš Číla

Městské muzeum v Nové Pace 
Vás srdečně zve na

„Novopackou muzejní 
noc 2024“, 
která se koná

v pátek 14. června
od 17:00 do 24:00 hodin.

Program najdete na
www.muzeum.cz

a na sociálních sítích.
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Ve dnech 7. června 2024 (v době od 14.00 hodin do 22.00 ho-
din) a 8. června 2024 (v době od 8.00 hodin do 14.00 hodin) se 
budou konat volby do Evropského parlamentu.

Místem konání voleb jsou níže uvedené volební místnos� :

Okrsek č. l – Střední škola gastronomie a služeb, Masarykovo 
nám.
pro voliče bydlící v ul. Budečská, Čelakovského, Havlíčkova, Ji-
ráskova, Kollárova, Komenského, Masarykovo nám., Na Tržiš� , 
Dukelské nám., F. F. Procházky, Šafaříkova, Školní, Tyršova, Legií 
čp. 243, 338, 352, 353, 391, 432, 562, 606, 644, 714, 716, 1917, 
Ko� kova, Svatojánská, čp. 17, 24, 26, 28, 30, 32, 33, 38, 494, 
670, J. z Poděbrad, Mikulášská.

Okrsek č. 2 – Městská knihovna, ul. F. F. Procházky
pro voliče bydlící v ulicích St. Suchardy, Biskupská, J. Machytky, 
Ka� ova, Lomená, Na Strži, Opolského, Niederlova, Lomnická, 
Staropacká, Tovární, Tulkova, U Tra� , Záhorského, U Splavu, 
Na Horce, Šlejharova čp. 29, 36, 1025, 1027, 1085, Klášterní, 
Desatero, Podlevínská, část Podlevín.

Okrsek č. 3 – Budova Polikliniky, ul. Legií 
pro voliče bydlící v ulicích 3. května, Dvořákova, Fibichova, 
Foersterova, Harantova, Krátká, Na Kopečku, Na Vyhlídce, 
Plk. O. Hrubého, Na Vyšehradě, Pivovarská, Podskalí, K. Š� ky, 
Krkonošská, Smetanova, Š� kovská, Tichá, Vrchovinská, Legií 
čp. 232, 266, 268, 269, 270, 274, 295, 303, 431, 742, 743, 765, 
1939, Přibyslavská 580, Pražská 731, 515.

Okrsek č. 4 – Hasičská zbrojnice Nová Paka, ul. U Stadionu
pro voliče bydlící v ulicích Bulharská, Česká, Havlova, Jugosláv-
ská, J. Kocourka, Lužická, Moravská, Polská, Ruská, Slezská, 
Kumburská, Těšínská, Zahradní, Šlejharova čp. 31, 1155, 1251, 
1367, 1369, 1370, 1371-1373, 1398, 1404, 1409, 1433, 1473, 
1617-1624, 1635, 1636, 1815, 1924.

Okrsek č. 5 – Junácká klubovna, ul. Svatojánská
pro voliče bydlící v ulicích P. Bezruče, C. Boudy, Sv. Čecha,
K. J. Erbena, Gebauerova, Hejdukova, F. M. Hilmara, J. Hory, 
Křížová, Lípová, K. H. Máchy, F. Pilaře, F. Pecháčka, K. V. Rai-
se, Ant. Staška, Svobody, Třebízského, J. Nerudy, U Stadionu, 
Vrchlického, J. Wolkera, Svatojánská čp. 898, 899, 1700, V Aleji, 
U Sopky, část Zlámaniny.

Okrsek č. 6 – SBDO /sídliště Studénka/ ul. K Hájku
pro voliče bydlící v ulicích Na Cihlářce, Pražská čp. 4, 11, 893, 
894, 513, 728, 513, 514, 572, 760, 617, 618, 1927, 1929, Acháto-
vá, K Hájku čp. 1719-1724, 1708-1712, Vlkov.

Okrsek č. 7 – Dům dě�  a mládeže, ul. U Teplárny
pro voliče bydlící v ulicích Blahoslavova, U Studénky, Husitská 
čp. 1301, 1303, 1311, 1407, 1319-1321, K Hájku, 1309, 1310, 
1713-1718, 1706, Pražská 783, 998, 999, 1274-1279, 1200.

Okrsek č. 8 – Základní škola, ul. Husitská
pro voliče bydlící v ulicích Heřmanická, P. Holého, Husova, Chel-
čického, Jeronýmova, Roháčova, Rokycanova, U Teplárny, L. Zí-
vra, Závišova, Pražská čp. 529, 605, 639, 1200, Husitská čp. 149, 
217, 584-586, 614, 616, 619, 671, 683, 873, 1127, 1212, 1213, 
1232, 1694, 1695, 1854, 1855, 1856, O. Číly čp. 1546-1547.

Okrsek č. 9 – Základní škola, ul. Husitská 
pro voliče bydlící v ulicích J. Gra� a, E. Krásnohorské, Nádraž-

ní, B. Němcové, T. Novákové, Partyzánská, Pplk. M. Semíka,
K. Světlé, K. Havlaty, K. Čapka, Dr. K. Tučka, O. Zeminy, L. Maší-
nové, část Heřmanice.

Okrsek č. 10 – Obecní dům Kumburský Újezd
pro voliče bydlící v Kumburském Újezdě a Studénce.

Okrsek č. 11 – Obecní dům Š� kov
pro voliče bydlící ve Š� kově a v ul. Přibyslavská čp. 1016, 1071, 
1669.

Okrsek č. l2 – Hasičská zbrojnice ve Valdově
pro voliče bydlící ve Valdově a v Pusté Proseči.

Okrsek č. 13 – Obecní dům Radkyně
pro voliče bydlící v Radkyni a v Přibyslavi.

Okrsek č. 14 – Hasičský dům ve Vrchovině
pro voliče bydlící ve Vrchovině.

Hlasovací lístky budou dodány voličům na adresu jejich trvalé-
ho pobytu nejpozději tři dny před konáním voleb. Volič, který 
hlasovací lístky předem neobdrží, si je může vyzvednout před 
zahájením voleb na Městském úřadě Nová Paka, správním od-
boru a v den voleb přímo ve volební místnos� . Volič je povinen 
před hlasováním prokázat totožnost a státní občanství. Volič 
může požádat ze závažných důvodů (zejména zdravotních) 
Městský úřad Nová Paka a ve dnech voleb přímo příslušnou 
okrskovou volební komisi podle místa svého trvalého pobytu, 
aby mohl hlasovat do přenosné volební schránky. Informa-
ce o telefonním spojení do všech volebních místnos�  budou 
ve dnech voleb k dispozici v každé volební místnos�  a také 
na internetových stránkách www.munovapaka.cz.
Pokud se týče způsobu hlasování, tak volič obdrží od okrsko-
vé volební komise prázdnou hlasovací obálku opatřenou razít-
kem, přičemž na požádání mu komise vydá i sadu hlasovacích 
lístků. S touto úřední obálkou a hlasovacími lístky vstoupí volič 
do prostoru určeného k úpravě hlasovacích lístků, zde si vybere 
lístek konkrétního kandidujícího subjektu, pro který chce volit. 
Na vybraném lístku může volič nanejvýše dvěma kandidátům 
udělit preferenční hlas. To učiní � m způsobem, že zakroužkuje 
jejich pořadové číslo. V případě zakroužkování více preferenč-
ních hlasů nebude se k žádnému přednostnímu hlasu přihlí-
žet. Následně vloží volič hlasovací lístek do obálky. V případě 
vložení více hlasovacích lístků do jedné obálky, nebo hlasova-
cích lístků na jiném než předepsaném � skopise, či přetržených 
nebo jinak poškozených hlasovacích lístků se jedná o neplatný 
hlas voliče. Rovněž vhození hlasovacího lístku, který nebude 
umístěn v úřední obálce, do volební schránky, bude neplatné. 
Každý volič hlasuje osobně, zastoupení není přípustné. Voliči, 
který není zapsán v seznamu voličů do Evropského parlamen-
tu, okrsková volební komise hlasování neumožní, to nepla�  
v případě, pokud volič hlasuje na voličský průkaz, nebo pokud 
předloží potvrzení o vyškrtnu�  ze zvláštního seznamu voličů 
vydaného zastupitelským úřadem, nebo potvrzení o vyškrtnu�  
ze seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu v sou-
vislos�  se změnou trvalého pobytu a prokáže své právo hlaso-
vat ve volebním okrsku.

Bližší informace na internetových stránkách www.mvcr.cz.

Mgr. Stuchlík Jiří, LL.M.
Správní odbor MěÚ Nová Paka

INFORMACE O VOLBÁCH DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU
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79. VÝROČÍ UKONČENÍ DRUHÉ SVĚTOVÉ VÁLKY
V úterý 7. května 2024 se v Jírových sa-
dech sešli účastníci kladení ky� c u příle-
žitos�  výročí konce druhé světové války. 
Převážnou většinu tvořili žáci vyšších 
ročníků našich základních škol.
V krásně udržovaném parku u památ-
níku obě�  první a druhé světové války, 
nově i u památníku ry� řů nebes – letců 
Novopacka, zahájil pietní akt místosta-
rosta Milan Pospíšil. Po něm převzal 
slovo Radim Karel, který připomněl 
památku letců, kteří bojovali v Ang-
lii v řadách RAF. Konkrétně připomněl
110. výročí narození letce Jaromíra Bro-

že, narozeného na Brdě. Ten následně 
bydlel ve Staré Pace a úspěšně vystudo-
val novopacké gymnázium, kde má i pa-
mětní desku. Po zahájení druhé světové 
války se po složitém putování dostal 
do Anglie, kde v řadách RAF sloužil u 311. 
čs. bombardovací perutě jako navigátor.
Při návratu z bombardování Brém v led-
nu 1942 bylo jejich letadlo sestřele-
no nad holandským městem Thilburk. 
Ze šes� členné posádky se s velkými 
popáleninami zachránili tři, další tři za-
hynuli. Mezi nimi byl i sedmadvace� letý 
Jaromír.

Radim připomněl i la� nské heslo Per ar-
dua ad astra, kterým se pilo�  RAF řídili 
a které znamená v překladu „Přes pře-
kážky ke hvězdám“. Slavnostní akt dopl-
nil projevem učitel dějepisu a zastupitel 
města Mgr. Josef Soviar. Na závěr tři žač-
ky položily kvě� ny k pomníkům.
Velká škoda, že tato akce dopředu avi-
zovaná v Achátu, mobilním rozhlase 
a na stránkách města uniká pozornos�  
obyvatel našeho města.

Milan Pospíšil, místostarosta
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Kdo chtěl prožít krásný hudební koncert, 
musel být v pondělí 6. května přítomen 
v sále hotelu Centrál. 
Tam, za značné pozornos�  publika, pro-
bíhalo vystoupení učitelů naší základní 
umělecké školy. Zahájení a přivítání di-
váků obstarala ředitelka školy Mgr. Mag-
da Uhlířová. Dále pořadem v� pně prová-
zel houslista Michal Benda.
Program odstartoval vlastní skladbou 
učitel hry na kytaru Karel Jiroš. Krásnou 
taneční kreaci následně předvedla čer-
stvá učitelka tanečního oboru Adélka 
Trejbalová. J. S. Bacha krásně interpreto-
vala na harfu Kamila Prachtová. Málokdo 
by očekával produkci hry na harfu u nás 
v Pace. Další program osvěžily sympa-
� cké zpěvačky Bára Bouchnerová, Nela 
Viktorová a Magda Uhlířová. Za dopro-
vodu kytary, kontrabasu Tomáše Matyse 
a perkusí Vlas� slava Buchara zazpívaly 
mimo jiné i song Jaroslava Ježka.

Předčasný vrchol koncertu obstarala 
Jana Stehr, která svým sólovým zpěvem 
zaplnila sál hotelu Centrál, vyzdobený 
pracemi výtvarného oboru školy.
Pak už se blížil pravý vrchol. Vivaldiho 
koncert g mol přednesli houslisté Michal 
Benda a Kateřina Tošnerová, Ladislav 
Oborník na příčnou fl étnu, Jana Vávrová 
na fagot a Jakub Tatoušek na čembalo. 
Toto hudební seskupení pak doplnili žáci 
a žačky školy a vytvořili na pódiu oprav-
dové hudební těleso, které předvedlo 
několik krásných závěrečných skladeb.
Myslím si, že hudební styl i speciální sta-
ré, dobové nástroje na jiných základních 
uměleckých školách ani neuslyšíme. 
Koncerty podobného typu, které nadše-
ně předvádějí pedagogové naší „zušky“, 
mě vždycky dostanou. Škoda, že Vás, 
čtenáře Achátu, již nezas� hne pozván-
ka na koncert naší ZUŠ k 300. výročí 
vysvěcení klášterního kostela Nanebe-
vze�  Panny Marie, který se uskuteční už 
ve středu 29. 5. Co však můžete s� hnout, 
je známý každoroční IMPROFEST, který 
má termín 13.–16. 6. 2024. Podrobnos�  
o jeho průběhu se dozvíte na stránkách 
školy. 

Milan Pospíšil, místostarosta

KONCERT UČITELŮ
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V dubnu 2024 se v PETROF 
Gallery v Hradci Králové konal 
Galavečer u příležitos�  oceně-
ní významných osobnos�  regi-
onu. Jednou z oceněných byla 
i Jitka Fučíková, ředitelka Živo-
ta bez bariér, z. ú. z Nové Paky. 
Medaili Královéhradeckého 
kraje II. stupně za neutuchající 
vůli pomáhat lidem převzala 
od hejtmana Královéhradec-
kého kraje Mar� na Červíčka. 
Myslím, že si naše ředitelka 
ocenění zaslouží, neboť kromě 
odpovědné pozice ve vedení neziskové 
organizace je i obyčejnou maminkou, 
babičkou, a tak trochu i pečovatelkou, 
protože její manžel je po těžkém úrazu 
páteře a míchy téměř 26 let upoután 
na elektrický invalidní vozík. Když jsme 
s kolegy ze Života bez bariér gratulovali 
paní Jitce Fučíkové, sdělila: 
„Mnohdy jsem si připadala jako kormi-
delník na lodi jménem Život bez bariér, 
která ze začátku proplouvala neznámý-
mi vodami, někdy se bezmocně potácela 
ve vlnách. Nyní si ale myslím, že proplou-
váme klidnými vodami se sluncem nad 
hlavou.
Záměrně říkám kormidelník, neboť kapi-
tánem byl vždy můj manžel, který orga-
nizaci založil a je tí m, kdo ukazuje směr 
plavby. To, kým jsem, kde jsem a co dě-
lám, je osud. Kdyby manžel neměl těžký 
úraz, nevznikla by naše organizace Život 
bez bariér. Kdybych neměla podporu ro-

diny, asi bych tuto náročnou pozici těžko 
zvládala. Vždycky jsem si říkala, že bez 
těch okolo sebe nemohu být tí m, kým být 
musím. A tí m samozřejmě myslím celý 
tým našeho Života bez bariér. Oni jsou 
ti , kteří se v sociálních službách starají 
o zdravotně posti žené a seniory. Oni jsou 
ti , kteří vyrábějí výrobky v chráněných 
dílnách nebo půjčují kompenzační po-
můcky lidem. Jiní zase udržují prostory 
v čistotě, údržbáři šikovně opraví, co se 
porouchá. Mou pravou rukou a přínosem 
jsou ale administrátoři, kteří sedí u počí-
tačů a účtují, připravují mzdy, shánějí vše 
potřebné či koordinují akce. Pokud je zá-
zemí a dobrý tým, dá se zvládnout cokoli.
Dostala jsem, potažmo i manžel, oceně-
ní za to, že jsme dokázali dovést opra-
vu Novopackého kláštera ke zdárnému 
konci. Všichni kolem nás měli pocit, že to 
nezvládneme a opuštěné objekty bývalé 
nemocnice se nepodaří „oživit“. Více než 
18 let budujeme. Mnoho bezesných nocí 

jsem zažila při hledání podpory, 
obchodních partnerů, fi nancí, 
ale vůbec toho nelituji. Poděko-
vání náleží i městu Nová Paka 
a Královéhradeckému kraji, jež 
jsou dobrými partnery. V Životě 
bez bariér, z. ú. jsme uspořáda-
li nespočet akcí pro rozmanité 
publikum, abychom naši or-
ganizaci dostali do povědomí 
široké veřejnosti . Vzpomínám 
na Hry bez hranic ve sportovní 
hale 1. ZŠ v Nové Pace, jede-
náct ročníků kulturních festi va-

lů Klášter žije, tradiční akce pro veřejnost 
v rámci velikonočních a předvánočních 
jarmarků a další, které bych mohla jme-
novat. 
Neusínám na vavřínech, protože není 
zcela hotovo, ještě nás čeká hodně práce. 
Je pravdou, že nemáme opravené parko-
viště u objektů. Lesopark v areálu stárne 
a vyžaduje postupnou revitalizaci. Nyní 
se soustředím na to, aby posádka lodi Ži-
vot bez bariér byla profesionální a měla 
vše nezbytné pro další plavbu.
Když se však podívám z domu, kde byd-
lím, vidím na kopci areál kláštera a mám 
příjemný pocit z dobře odvedené práce, 
za kterou se nemusíme stydět. Výsled-
kem jsou opravené všechny tři objekty 
v areálu Novopackého kláštera, ve kte-
rých opět pulzuje život.“

Jana Sitová

OSOBNOST KRÁLOVÉHRADECKÉHO KRAJE 2024
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PALEOPARK BALKA
Ve čtvrtek 25. dubna proběhlo dlouho 
očekávané slavnostní otevření Paleopar-
ku Balka, který byl vybudován v rámci 
projektu přeshraniční spolupráce Česko-
-polské stezky do pravěku, od Geoparku 
UNESCO po starohory a byl fi nancován 
z programu INTERREG V-A Česká repub-
lika-Polsko. Žadatelem o podporu a ve-
doucím partnerem projektu byla gmina 
Pieszyce, dalšími partnery byli město 
Nová Paka a obec Bohuslavice nad Me-
tují. 
Desítky hostů přivítal úderem druhé 
hodiny odpolední místostarosta města 
Nová Paka Mgr. Milan Pospíšil, který pře-
dal slovo dalšímu místostarostovi města 
a poslanci Parlamentu ČR Mgr. Josefu 
Coganovi. K přítomným dále promluvila 
Mgr. Mar� na Berdychová, náměstkyně 
hejtmana Královéhradeckého kraje pro 
oblast sociálních věcí, kultury a cestov-
ního ruchu. Starosta města pan Pavel 

Bouchner poděkoval ředitelce muzea 
paní Ivetě Mečířové za vynaložené úsilí 
vedoucí k otevření tohoto moderního 
vzdělávacího centra. Paleoparku požeh-
nal farář římsko-katolické církve Mgr. Pa-
vel Kalita s přáním, aby všem příchozím 
dobře sloužil. Starostka gminy Pieszyce 
paní Dorota Konieczna-Enozel, staros-
ta obce Bohuslavice nad Metují pan Jiří 
Tojnar a starosta města Nová Paka pan 
Pavel Bouchner poté společně přestřihli 
vstupní pásku do venkovní expozice Pa-
leoparku Balka s vodními prvky. 
Veřejnos�  byl areál zpřístupněn posled-
ní dubnový víkend a po nově zbudova-
né naučné stezce začínající u Klenotnice 
drahých kamenů se do něj vydaly stovky 
zvídavých návštěvníků. Jednotlivá zasta-
vení naučné stezky upozorňují na zají-
mavá místa ve městě a seznamují s dáv-
nou minulos� . V čás�  od Desatera jsou 
stanoviště doplněna artefakty, na info-

panelech provází návštěvníky krytolebec 
Hugo, který je součás�  loga Paleoparku 
Balka. 
Paleopark Balka projde v letošním roce 
zkušebním provozem. Je potřeba dola-
dit detaily, dořešit technické problémy 
a připravit edukační programy pro ško-
ly. V Balkách se nudit nebudete. Můžete 
zde zažít nejrůznější dobrodružství při 
hledání pokladů, odkrývání zkamenělin, 
rýžování granátů a ve vybraných dnech 
se budete moci seznámit s broušením 
drahých kamenů. 
Paleopark Balka není jen cestou k pozná-
ní minulos� , ale také inspirací k ochraně 
přírody a vzdělávání budoucích genera-
cí. Přijďte se nechat unést do světa geo-
logických zázraků a objevte krásy, které 
nám Země nabízí!

Šárka Haklová
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KRÁSNÝ DEN NA FESTIVALU PODKRKONOŠSKÉ HUDEBNÍ LÉTO
Velice nás těší, že pro vás můžeme připravovat 8. ročník festi-
valu, který proběhne v Nové Pace, Staré Pace a také na hradě 
Pecka v rozmezí od 13. července do 25. srpna 2024. Navštívit 
můžete všech 6 koncertů!
Osmý ročník festivalu zahájíme 13. července v 18:00 koncer-
tem v hotelu Centrál s Mucha triem, které svým netradičním 
složením houslí, klarinetu a klavíru otevře nové posluchačské 
obzory. Tradiční poutní koncert proběhne v klášterním chrá-
mu Nanebevzetí Panny Marie, který letos slaví výročí, jež bude 
podtrženo světovou premiérou skladby z pera skladatelky Da-
rii Kukal Moiseevy. 28. července v 18:00 se budete moci těšit 
na propojení houslí, akordeonu, cimbálu, kontrabasu a zpěvu. 
Na hradě Pecka zazní 4. srpna v 19:20 na open-air koncertě 
energická Cimbálová muzika. Tento typ venkovního představe-
nís dobrým pitím a jídlem, ale i možností tance, se každoročně 
těší velké oblíbenosti. V kostele sv. Vavřince ve Staré Pace za-
zní 11. srpna v 17:00 Pavlova quartet s basovým hlasem Josefa 
Kovačiče a díly od K. Szymanowského, L. Janáčka a A. Dvořáka. 
Vstup na koncert ve Staré Pace je jako vždy zdarma.
Na hradě Pecka se v rámci koncertní řady ocitneme ještě jed-
nou – 18. srpna v 19:20 zazní hned několik uměleckých žánrů: 
hudba (housle a harfa) s vizuální světelnou projekcí Martina 
Krupy. Festival slavnostně zakončí 25. srpna v 18:00 Alinde 
quintet – pět mladých hvězd tvořících dechové kvinteto, které 
je nedávným vítězem několika nejprestižnějších světových sou-
těží ve svém oboru.
Podrobnější informace k festivalu a jednotlivým koncertům se 
dozvíte na www.hudebni-leto.cz nebo v letním čísle Achátu.
Pozvěte hudbu do vašich (d)uší v Podkrkonoší!

Ludmila Waldmann Pavlová

SPORTUJEME S CUKROVKOU 2024

Pod názvem Sportujeme s cukrov-
kou 2024 se ve dnech 10. 5. 2024 až 
11. 5. 2024 uskutečnilo setkání mladých 
diabe� ků, kteří se zúčastní Diatábora 
2024.
V doprovodu svých rodičů měli možnost 
seznámit se navzájem tak, aby při nástu-
pu na Diatábor, který se uskuteční v Ze-
leném údolí v regionu Jičín 20. 7. 2024 až 

28. 7. 2024, věděli, na koho se mají těšit.
Akce se zúčastnili i vedoucí včetně lékař-
ského personálu, aby se ani pro ně při 
zahájení tábora nejednalo o nové tváře.
Tradiční zázemí poskytl Bazén Nová 
Paka, jehož personál se choval přívě� vě 
ke všem, kteří využili možnost navš� vit 
jeho prostory.
Zajímavá byla střední část akce „Sežeň si 

oběd, kde chceš a dojdi do 120 minut na 
bowling". Na čtyři desítky účastníků akce 
se tak z bazénu rozeběhly do všech ote-
vřených restaurací včetně pizzerie, aby 
obnovily síly po plavání a nabraly čerstvé 
na bowling.
Ubytování umožnil účastníkům, kteří na 
setkání dorazili již v pátek, JEŽKŮV STA-
TEK.
Závěrečná část se konala v Bowling cen-
tru, kde pan Jiří Novák uhradil za dě�  
120minutové zápolení v bowlingu. Ale to 
by ani nebyly dě� , kdyby si nenašly ak� -
vitu navíc. Před bowlingem využili mož-
nost beachvolejbalového klání na hřiš� , 
které je součás�  bowling centra.  
Akce byla důkazem toho, že Diaklub 
Nová Paka z. s., který je již 18 let regi-
onálním centrem dě�  s cukrovkou, má 
právě v Nové Pace své sídlo.
Děkujeme!

Ing. Miloslav Pačesný
předseda diaklubu Nová Paka
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Tak jako v minulých letech jsem byl po-
zván na okrskovou hasičskou soutěž 
v požárních sportech. Mezi hasiče velmi 
rád chodím, a tak tomu bylo i letos. Ter-
mín sobota 11. května se potkal i s pří-
jemným počasím jako stvořeným k závo-
dění. 
Na úvodním slavnostním nástupu při-
vítal starosta okrsku Václav Záveský
4 družstva žen, 9 družstev mužů a do-
konce 4 mužstva veteránů. Svoje zdra-
vice a přání úspěšného soutěžení před-
nesli dále velitel okrsku Standa Hylmar 
a velitel kumburských hasičů Josef So-
viar. Za vedení města byl přítomen Jirka 
Šafář a moje maličkost. Místo závodění 
– Kumburský Újezd nebylo vybráno ná-
hodně, ale soutěž byla součás�  oslav 
125. výročí založení sboru.
K samotnému průběhu závodu musím 
podotknout, že mnozí sportovci hasič-
ské sporty podceňují a neberou je moc 
v úvahu. Ale takové množství sportu-
jících bych jim přál v onu sobotu vidět. 
A nebyly to jen stometrové opakované 
sprinty v plném oblečení, ale i překoná-

vání barier, lávky a samozřejmě i pře-
nos a instalace hasičské techniky. Navíc 
soutěžní trať na Újezdě je náročná, hned 
po startu mírně do kopce. Veškeré dění 
v� pně za bouřlivého fandění moderoval 
zmíněný Václav Záveský.
Na dodržování přísných pravidel požár-
ního sportu dohlížel hlavní rozhodčí sou-
těže Jan Polák.
O startující, ale i o velké množství di-
váků všech generací bylo postaráno 
i po stránce občerstvení. Klobásy, párky 
v rohlíku a ve vedlejší bývalé škole byla 
k dispozici hotová jídla. Samozřejmě to-
čené pivo i pestrá nabídka nealkoholic-
kých nápojů byla zajištěna. O zdravotní 
stránku soutěžících se starala zdravotní 
sestra a zároveň soutěžící Pavla Pospí-
šilová, která během celého dne ošetřila 
jen pár odřenin.
Výsledky potěšily především novopac-
ké hasiče. Ženy obsadily 1. místo před 
druhými z místního sboru a tře� mi z Vr-
choviny. Novopač�  muži skončili druzí, 
za vítěznou štafetou z Valdova a tře�  
se umís� lo sehrané družstvo ze Š� kova.

Závěrečnému vyhodnocení a předávání 
ocenění společně se soutěžícími a di-
váky přihlížely také zasloužilé členky 
sboru Marie Jislová a Blanka Pleváková. 
Celkovou pohodu z průběhu dne si ještě 
po skončení užívalo mnoho diváků, po-
řadatelů a soutěžících.

Milan Pospíšil, místostarosta

OKRSKOVÁ SOUTĚŽ HASIČŮ LETOS NA KUMBURSKÉM ÚJEZDU

HASIČSKÉ OKRSKOVÉ ZÁVODY
Uspořádáním okrskové soutěže oslavili 
hasiči z Kumburského Újezdu své vý-
ročí – 125 let. Krásný jarní den přilákal 
mnoho fanoušků čtyř ženských a osmi 
mužských družstev. Hasičský sport pro-
chází inovacemi nejen pravidel, ale také 
po technické stránce. Proto naší letoš-
ní novinkou bylo elektronické měření 
času op� ckou závorou, změna hlavního 
rozhodčího a rozšíření kategorie o vete-
rány. Domácí sbor si jako hosta pozval 
i SDH Úbislavice, který soutěží ve vedlej-
ším okrsku.
Opro�  loňskému roku bylo méně sou-
těžních družstev v hlavním závodu. Dél-

ka štafetového úseku, zhruba 80 metrů 
s mírným stoupáním, nabídla velmi vy-
rovnané první štafety. Z tohoto důvodu 
většina družstev postavila druhé štafe-
ty, pro možnost zlepšení se. V celkové 
konkurenci ovládla štafety (skládající 
se z přeskoku 0,7 m pro ženy a 2 metry 
vysoké bariéry pro muže, proskočení 
takzvaného okna, přenesení hasičského 
přístroje, přeběhnu�  kladiny ve výšce 
0,7 m pro ženy a 1,2 m pro muže spolu 
s přenesením hadic, spojením koncovek 
mezi sebou, další do rozdělovače a před 
cílem poslední koncovku do štafetového 
kolíku) omlazená družstva žen i mužů 

Nové Paky. Doslova o pár vteřin za nimi 
byla družstva z Valdova. Tře�  za ženy Vr-
chovina a u mužů Š� kov I.
Hlavní hasičskou soutěžní disciplínou 
jsou požární útoky. Příprava základny 
do 5 minut, provedení útoku do 2 minut 
a dle našich okrskových pravidel pouze 
jedna káď, to je 1000 l vody. Spolu s dal-
šími faktory, jako jsou péče o požární 
stříkačku, trénink a hlavně terén, který 
byl také, jako u štafet, do mírného kop-
ce. Průběh soutěže � m ale nebyl nijak 
ovlivněn. Domácího prostředí naplno vy-
užilo družstvo žen, které začínalo útoky 
a s nejlepším časem, lehce pod 30 vte-
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řin, ovládlo disciplínu. V mužské katego-
rii se většina týmů pohybovala mezi 20 
a 30 vteřinami. Perfektní provedení bylo 
předvedeno od nejmladšího družstva 
Valdova, které se dostalo pod 22 vteřin, 
následovaného Novou Pakou a Radkyní 
s časy 25 vteřin. 

Pořadí v kategorii ženy:
 1. Nová Paka
 2. Kumburský Újezd
 3. Vrchovina
 4. Valdov

Pořadí v kategorii muži:
 1. Valdov II.
 2. Nová Paka
 3. Š� kov I.
 4. Radkyně
 5. Š� kov II.
 6. Valdov I.
 7. Vrchovina
 8. Kumburský Újezd
 9. Úbislavice

Nově byla uvedena kategorie veteránů. 
S podnětem na tuto kategorii přišel sbor 
Š� kova při okrskové výročce. Konkrétní 
obrysy soutěže jsme upřesnili na okrsko-
vé schůzi v dubnu před závody. Členové 
této kategorie neběhají štafetu a pouze 
se účastní požárního útoku. Věk byl pro 
letošek 40+ a nerozlišovalo se pohlaví. 

V některých týmech běhala pomyslná 
polovina žen. Nejstarším týmem z pě�  
družstev, který provedl úspěšně disci-
plínu, byl Valdov. Jejich průměrný věk 
účastníků byl 62,5 let. Nejlepší veterá-
ni by se svým časem 27,5 vteřiny mohli 
konkurovat i družstvům z hlavní soutěže. 

Pořadí veteránské kategorie:
 1. Radkyně
 2. Vrchovina
 3. Š� kov
 4. Nová Paka
 5. Valdov

Krásný sportovní den patřil všem kte-
ří se účastnili jako fanoušci a závodníci 

i těm, kteří zůstali na večerní program. 
Velké poděkování sboru z Kumburského 
Újezdu za uspořádání i organizaci celé 
soutěže spolu se zajištěním bohatého, 
moderním slovem, cateringu.

Vítězové svých kategorií postupu-
jí do okresního kola. Tímto vás na něj 
za všechny hasiče zveme! Bude znovu 
pořádáno už v neděli 2. 6. od ranních ho-
din na fotbalovém stadionu v Nové Pace. 
Uvidíme, se kterým z vítězných družstev 
se na postupovém kole potkáme a jak 
uspěje v okresní konkurenci.

Milan Vanderka
jednatel okrsku

SPANILÁ JÍZDA HISTORICKÝCH KOL
Tře�  květnovou sobotu se vydali pač�  veloci-
pédisté na tradiční májovou vyjížďku zvanou 
Schwarzmarsch aneb Jarní otevírání hospod. 
Skupina čítající 16 historických bicyklů a jed-
no dvojkolo se rozjela krátce po půl jedenácté 
od restaurace Na Horce směrem k Lomnici nad 
Popelkou. První zastávka na trase byla v nedáv-
no znovuotevřeném hos� nci v Nové Vsi nad 
Popelkou. Jelikož byla táborská pouť, plánova-
li jsme další občerstvení u studánky na křížové 
cestě vedoucí právě na Tábor. Dostala se k nám 
informace, že pro nepřízeň počasí se letos pivo 
u studánky nečepuje, a tak jsme zamířili k hasi-
čům do Chlumu, kde nám přišel vhod gulášek, 
grilovaná kýta i výborné domácí langoše. Ti sta-
teční se odtud vydali na Tábor a jako důkaz ná-
vštěvy tohoto místa nám do restaurace Na Kle-
pandě přivezli cukrovou vatu, lízátka a žužu 
bonbony. Pátým zastavením a zároveň cílem se 
stal pivovarský stánek u Bahňáku, kde o víkendu 
probíhaly rybářské závody. Díky všem za účast 
a za rok zase „ke strojům“!

Šárka Haklová
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„OHLÉDNUTÍ ZA NOVOPACKÝM ŠUTRÁKEM 2024“ – MODELÁŘSKOU 
VÝSTAVOU A SOUTĚŽÍ PLASTIKOVÝCH A PAPÍROVÝCH MODELŮ 
Termín 23. ročníku pod záš� -
tou starosty města Nová Paka 
připadnul na sobotu 4. května 
2024 v prostorách hotelu Cen-
trál v Nové Pace. Výstavní plo-
chy se postupně zaplnily a cel-
kem se představilo v samotné 
soutěži 502 papírových a plas-
� kových modelů převážně le-
tadel, vojenské a civilní tech-
niky. V celkem 15 soutěžních 
kategoriích se prezentovali 
modeláři z tuzemska, ale také 
ze sousedního Polska, kteří 
dorazili v historii pořádání této 
akce v rekordním zastoupení celkem
10 klubů se 78 modely. 32 žáků s 80 mo-
dely přispělo v nemalé míře k hodnotné 
podívané a dostalo se jim zaslouženého 
uznání. 

Organizátoři tradičně představili i pro 
tento rok 7 speciálních kategorií, mezi 
které patřily kromě Ceny starosty města 
Nová Paka, Cena Modrý Max za nejlepší 
model 1. světové války, Cena pplk. Ja-
romíra Brože za nejlepší model bom-
bardéru Vickers Wellington, Cena Petra 
Navrá� la za pěkný model, Cena Milana 
Brendla za nejlepší model proudového 
MiGu, Cena za nejlepší model/diorá-
ma z vylodění v Normandii 1944, Cena 
za nejlepší model/dioráma Rakousko-
-Uhersko 1914–1918 a Cena Krkonoš. 

Modelářskou přehlídku doplnila roz-
sáhlá kolekce 164 papírových modelů 
vozů Formule 1 od Zdeňka Smaženky 
z Havlíčkova Brodu, který na tuto akci 
dorazil po mnoha letech. Pozvání při-
jal též legendární autor vystřihovánek 
z časopisu ABC Ladislav Badalec. Tomáš 

Simon z Frýdlantu v Čechách představil 
divákům v nesoutěžní kategorii model 
bombardéru B-17 a další modely pozem-
ní vojenské techniky ze stavebnic polské 
fi rmy COBI. Modeláři ze Slané u Semil 
předvedli návštěvníkům prostřednic-
tvím RC modelů v nedalekém prostran-
ství hotelu Centrál střet mezi německou 
a americkou armádou v prosinci 1944 
ve Francii.

Pořádající klub IPMS Krkonoše hodno� l 
„ty nejlepší“ v daných soutěžních kate-
goriích. Samotné vyhlášení výsledků za-
čalo v 15:30 a v jednotlivých kategoriích 
se udělovala ocenění v podobě výbrusu 
achátu, dále sklenice s ručně broušeným 
dekorem dle návrhu pořádajícího klubu 
IPMS Krkonoše a odkazující na název 
soutěže „Novopacký šutrák“, medaile 
a pamětní diplom. Loňský vítěz soutěže 
Petr Šuta ze Smrčí u Semil věnoval jako 
speciální cenu svůj nově vytvořený mo-
del papírové stavebnice továrny. Všech 
32 zúčastněných žáků získalo pres� žní 
ocenění. Absolutním vítězem soutěže 
se stala tentokrát žena, byla jí vedoucí 

z DDM Nová Paka Petra Pod-
zimková za model hradu Karl-
štejn a z rukou místostarosty 
města Nová Paka Mgr. Milana 
Pospíšila převzala vítězný po-
hár. Organizátoři ještě vyhod-
no� li speciální kategorie a pol-
š�  modeláři si také vyhlásili své 
ceny. Zajímavého ocenění se 
dostalo členovi pořádajícího 
klubu Petru Navrá� lovi a mo-
deláři z Kelče mu předali bustu 
s podobiznou pilota Rudého 
barona – Manfreda von Rich-
thofena, za dlouholetou stavbu 

modelů z první světové války. 

Letošní ročník se vydařil z hlediska kvali-
ty a počtů vystavených modelů s hojnou 
účas�  veřejnos� . Organizátoři děkují 
městu Nová Paka, společnos�  Paradix 
s. r. o. a místním fi rmám za jejich pod-
poru, bez které by se akce neuskuteč-
nila. Divákům a příznivcům děkujeme 
za jejich hojnou účast a budeme se těšit 
na další setkání při příš� m ročníku Novo-
packého šutráku. 

Za IPMS Krkonoše z. s.
Radim Karel

foto: Petr Navráti l 

Diváci Novopackého šutráku Ocenění žáci

Vítězka Petra Podzimková

Vítězný model hradu Karlštejn
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 Aktuální nabídku volných pracovních míst najdete na www.sqs-fiber.cz v sekci Kariéra.
V případě zájmu o zaměstnání v SQS můžete svůj profesní životopis vložit přes webový kontaktní formulář, zaslat na personal@sqs-fiber.cz, 

případně přijít osobně vyplnit dotazník uchazeče o zaměstnání. Na vaše dotazy rádi odpovíme na tel.  493 765 381.

PROCESNÍ INŽENÝR – OPTOELEKTRONIKA
Hledáme kolegu, který se chce podílet na vývoji nových výrobků a být u začátku inova�vních 
projektů v oblas� vývoje optoelektronických součástek. Požadujeme nejméně jeden rok 
praxe s technologiemi DIE BONDING a WIRE BONDING.

PROCESNÍ INŽENÝR – VÝVOJÁŘ
Hledáme kolegu s VŠ vzděláním technického směru (op�ka, elektronika, mechatronika, 
automa�zace), pracovní pozice je vhodná zejména pro absolventy, ale i pro uchazeče s praxí.
Kolegu, který má chuť a nadšení podílet se na vývoji nových výrobků a být u začátku 
inova�vních projektů v oblas� vývoje.

VÝROBNÍ TECHNIK – SPECIALISTA (m/ž)
Hledáme spolehlivého kolegu/kolegyni do 1-směnného provozu, který disponuje manuálními 
dovednostmi a pokročilým technickým myšlením a který má chuť podílet se na specializované 
výrobě laserových zdrojů.

UKLÍZEČ / UKLÍZEČKA
Hledáme kolegu/kolegyni na úklid kancelářských a výrobních prostor pomocí mechanických 
přístrojů i ručně, požadujeme chuť do práce, pečlivost a spolehlivost.

CO NABÍZÍME?
     Zázemí stabilní české výrobní a vývojové společnos�, přístup ke špičkovým technologiím                        
     a technickému vybavení, prostor pro invenci a krea�vitu 

     Práci v 1směnném provozu, smlouvu na dobu neurčitou, nástup ihned nebo dle dohody 

     Systém benefitů a odměn (pomoc s ubytováním, odměny za zlepšovací návrhy, 1500 Kč   
     měsíčně při splnění docházky, stravenkový paušál, firemní kurzy AJ, mobilní telefon,  
     zaměstnanecké telefonní tarify, odměny za doporučení nového zaměstnance, možnost 
     využívat nadstandardně pojatou firemní dětskou skupinu za dotované školkovné a další)

LET

ŽIVÁ KNIHOVNA POVOLÁNÍ � INSPIRACE ŽÁKŮ ZŠ
Společnost SQS Vláknová op�ka se prezentovala na akci Živá knihovna povolání v Jičíně. Akce 
je určena pro žáky posledních ročníků základních škol s cílem mo�vovat je při výběru dalšího 
vzdělávání a budoucího povolání. Na stánku SQS měly dě� příležitost seznámit se s náplní 
práce profese „technik speciálních zakázek“, který se podílí na vývoji a výrobě vysoce přesných 
optomechanických komponentů z oboru vláknové op�ky, optoelektroniky a laserové 
techniky.
V úvodní krátké prezentaci se dě� dozvěděly nejen zajímavé informace o firmě, ale také         
o op�ckém vlákně – na co se používá, jaké výrobky pro op�cká vlákna SQS v Nové Pace vyrábí 
a ve kterých oblastech se využívají. Velkou pozornost vzbudil popis aplikace komponentů SQS 
v podmořských telekomunikačních sí�ch. Dě� také dostaly informaci, že SQS zahájila realizaci 
projektu Prvního technického lycea Nová Paka, soukromé střední školy s plánovaným datem 
zahájení provozu od 1. 9. 2025. Škola bude zaměřená na vláknovou op�ku, laserovou 
techniku, optoelektroniku a mechatroniku. Vzdělání bude pro všechny přijaté studenty bezplatné. Po představení firmy si dě� na připravených 
pracoviš�ch vyzkoušely montáž herme�cké průchodky a práci s op�ckým vláknem s využi�m mikrometru a digitálního mikroskopu s LCD 
displejem.

SAURUS U RYBNÍKA FAŘINA
Dě� v dětské skupině Saurus při svém každodenním 
vzdělávání využívají nejen nadstandardně vybavené 
prostory školky, ale často chodí také na vycházky do 
přírody v blízkém i vzdálenějším okolí. 
Nedávno se vypravily k rybníku Fařina, kde se            
s učitelkami snažily najít některé rostliny a živočichy, 
o kterých si povídaly ve školce. U rybníka viděly 
kačera s kačenkami, ryby i pana rybáře. Snažily se 
také uhodnout hádanky a připomněly si básničku     
a písničku o rybníku, rostlinách a zvířátkách, která 
tam žijí. Nakonec nakrmily kačenky hráškem              
a vyrazily zpátky do školky na oběd.

KOHO HLEDÁME?
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Ve dnech 18. a 19. května 2024 se u no-
vopackého rybníku Fařina – „Bahňáku“ 
sešli příznivci rybářského sportu. „Letos 
je to již pátý ročník,“ říká Michal Lánský, 
ředitel těchto rybářských závodů. „Jed-
ná se o celovíkendovou akci. V sobotu 
se utkali dospělí a mládež nad 15 let, 
v neděli závodily děti  ve dvou věkových 
kategoriích a) do 10 let a b) od 10 do
15 let. Letošní soutěž považujeme roz-
hodně za dosud nejvydařenější. V kate-
gorii dospělých závodilo 56 závodníků, 

v kategorii dětí  bylo celkem 57 závod-
níků, když nejmladšímu byly pouhé dva 
roky. Přitom jsem na vlastní oči viděl, že 
byl schopen sám obsluhovat prut a při-
táhnout ke břehu pěkného kapra.“ 
Jaká jsou kritéria soutěže?
„Soutěží se v několika kategoriích, ale 
vždy jde o jediné – ulovit co nejvíce ryb, 
ideálně největších, a tak získat co nejví-
ce bodů. Hodnoti la se i největší ulovená 
ryba. V kategorii dospělých byl uloven 
kapr o délce 78 cm, v kategorii dětí  to byl 
amur s délkou 60 cm a kapr s 52 cm.“
Vítězové letošní soutěže?
1. místo obsadil Josef Labuť z Ronova 
nad Doubravou
2. místo Daniel Tobolka z Nechanic
3. místo Jaroslav Beránek ze Světlé nad 
Sázavou
Kategorie dětí  do 10 let
1. místo Lucie Liptáková ze Špindlerova 
Mlýna
2. místo Emma Janošíková z Liberce
3. místo Kubrat Stankov z Nové Paky
Kategorie dětí  10–15 let
1. místo Ondřej Jakl z Prahy
2. místo Jonáš Pavlas z Jičína
3. místo Matěj Silvar z Chlumce nad Cid-
linou

„Je třeba však dodat, že drobnými dárky 
od sponzorů byly oceněné všechny děti . 
Takže mohou vzpomínat na tento závod 
i město Novou Paku. Velkým otazníkem 
bylo počasí. To si s námi pohrávalo. Na-
konec vše dobře dopadlo, v neděli, při 
vyhlašování výsledků, dokonce i svíti lo 
sluníčko.“
Nelze přehlédnout, že pro každý ročník 
připravujete nějaké zajímavos� …
„… tak tomu bylo i letos, kdy jsme se ča-
sově přizpůsobili hokejovému mistrovství 
světa. Letos jsme měli k dispozici i pro-
mítačku a velké plátno. Díky tomu jsme 
mohli sledovat dva zápasy, a tak bylo 
o večerní zábavu postaráno.“
Kdy uvažujete o dalším, šestém závodu?
„Termín 6. ročníku zatí m nemáme upřes-
něn. Opět by to mohlo být zhruba v polo-
vině května. A doufáme, že po zkušenos-
tech z předchozích ročníků se nám i ten 
další vydaří. Závěrem bych rád touto ces-
tou poděkoval všem našim podporovate-
lům a sponzorům a celému realizačnímu 
týmu za dokonale odvedenou práci.“

Oldřich Houška

AKCE, KTERÁ SE VYDAŘILA

Michal Lánský, ředitel závodů

Mokrá pedikúra
Relaxační koupel, ostříhání nehtů, odstranění tvrdé

kůže a otlaků, masáž chodidel

Přístrojová pedikúra
Vhodná zejména pro diabetiky.

Ošetření se provádí pomocí brusky a brusných kotoučů
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POJEĎME SPOLU A PODPOŘME PAČÁKY,
KTEŘÍ SI TO VÍCE NEŽ ZASLOUŽÍ!

V náročné cyklis� cké sezóně 2024 bych 
vás rád poprosil o podporu lidí, kteří si 
zaslouží podat pomocnou ruku a také 
dodat mo� vaci k jejich často nelehkému 
zápasu s osudem.
DOROTKA z Nové Paky se narodila se 
vzácnou, těžkou a neléčitelnou formou 
epilepsie – tzv. syndromem Dravetové, 
který se projevuje nejen častými, velký-
mi a mnohdy prodlouženými záchvaty, 
ale také mentální retardací, celkovým 
opožděným vývojem, poruchou chůze, 
pozornos�  a mnoha dalšího. Potřebuje 
celodenní péči, neustálou léčbu a tera-
pie. Rodiče pro Dorotku dělají maximum 
a k tomu ještě pomáhají ostatním rodi-
nám, v nichž se starají o někoho s podob-
nou diagnózou. Viz jejich velmi povede-

ný a sledovaný účet „Život s dravetkou“ 
na instagramu a také facebooku.
KATKA z Nové Paky, manželka a mamin-
ka Karličky, se před třemi lety dozvěděla, 
že má nádor na mozku. I přes špatné pro-
gnózy nic nevzdala a rozhodla se bojovat 
o zdánlivě nemožné. Na její odvážné 
a obdivuhodné cestě se jí dařilo. V břez-
nu 2024 bohužel nemoc udeřila znovu. 
Kačku museli operovat. Od té doby je 
částečně paralyzovaná na pravou ruku 
a nohu. Nic ale nevzdává. Bojuje dál! 
Sbírka jí pomůže hradit náklady na léčbu 
a výdaje spojené s nemocí. Vaše podpo-
ra jí také dodá další kus mo� vace!
Spolek DOMEČEK PLNÝ KOLEČEK, po-
skytující cennou pomoc lidem s pos� že-
ním či ve vysokém věku, podporujeme 

už mnoho let. Za svoji vytrvalou a kva-
litní činnost si to zasluhuje čím dál více! 
Každý, kdo přispěje na transparentní 
účet, má jistotu, že 100 % částky půjde 
potřebným. Každý z nich na konci sezó-
ny dostane rovný díl (33,33 %). Účas�  
na sbírce pomůžete nejen jim, ale i mně, 
jelikož těm sportovním „ultrapakárnám“ 
dodáte alespoň nějaký smysl a budou se 
mi dělat o to lehčeji a s větší rados�  😊.
Číslo transparentního účtu:
2102005215 / 2010, další informace 
na webu Danielpolman.com.
Děkujeme!

Dorotka s rodiči a sestrou,
Katka s rodinou,

Domeček plný koleček s jeho klienty
a Danda
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20 LET OD OPRAVY KŘÍŽOVÉ CESTY, REALITA NEBO FIKCE?
V květnovém čísle Achátu se objevil člá-
nek o výročí opravy Křížové cesty. Rád 
bych doplnil tuto informaci.
Nejdřív se vrá� m do historie křížové ces-
ty, která vznikla v roce 1746 na podnět 
Matěje Šádka, novopackého rychtáře 
a kronikáře města. V neděli dne 7. srp-
na 1746 byla slavnostně požehnána. Za-
stavení od prvního k sedmému stoupala 
směrem vzhůru a od osmého ke čtrnác-
tému sestupovala dnešní cestou (sáň-
kařskou) k rybníku pod kopcem (obr. 1). 

První zastavení je i dnes přibližně na stej-
né pozici. O 28 let později, v roce 1774, 
nechal Fran� šek Šádek, majitel Pošt-
mistrova kopce a majitel pošty, postavit 
kamenný kříž. Plány a mapky z první po-
loviny 19. stole�  vyvracejí teorii o tom, 
že kamenný kříž na Poštmistrově kopci 
byl vrcholem křížové cesty. Byl jen ob-
jektem, který byl později vztyčen mezi 
zastaveními sedm a osm. Po 47 letech, 
v roce 1793, byla památka opravena 
díky daru měšťana Václava Procházky. 

Cesta podle indicií vedla i podél břehu 
tzv. Špitálského rybníka. Na podobných 
pozicích jako kdysi stojí zastavení do čís-
la sedm i dnes, drobné posuny byly poz-
ději způsobeny změnou a vznikem parcel 
a budováním nových cest. V roce 1862 obr. 1 – Dobový plánek průběhu cesty před rokem 1862

obr. 2 – Jeden ze dvou dochovaných 
původních obrázků na 12. zastavení

Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
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obr. 3 – Křížová cesta 17. září 2007

obr. 4 – Jediný dochovaný křížek 2. zastavení
obr. 6 – Požehnání křížové cesty 4. 4. 2009

provedl P. Pavel Kalita

byla výrazně přemístěna pouze zastave-
ní od čísla osm do čísla čtrnáct. 
Poutníci byli rušeni střelbou ze střel-
nice, kolem které křížová cesta vedla. 
V jedné z map nakreslených na počátku 
19. stole�  je průběh cesty zaznamenán. 
Plány z poloviny stole�  zachycují i pozi-
ci Špitálského rybníka v místě dnešního 
stadionu. Křížovou cestu dokumentoval 
několikrát Josef Dyk (1892–1968), kte-
rý byl nejen náruživým fotografem, ale 
i zpravodajem Státní památkové péče.
Po roce 1948 cesta chátrala. Zápisy v Pa-
mátkovém seznamu z roku 1960 popi-
sují i povalené zastavení křížové cesty. 
V roce 1970 tehdejší předseda komise 
školské a kulturní navrhl vyřadit zasta-
vení ze seznamu kulturních památek. 
Důvodem byla bezvýznamnost této pa-
mátky. V té době byly na některých za-

staveních ještě původní obrázky (obr. 
2). Ještě v roce 2007 byla cesta v dos�  
špatném stavu (obr. 3). O restaurování 
cesty se začalo uvažovat i v souvislos�  
s chystanou následnou revitalizací leso-
parku Střelnice. 
Na začátku roku 2008 jsme s Hanou Da-
řílkovou začali připravovat poptávkové 
řízení na restaurátorskou fi rmu. Na zá-
kladě poptávkového řízení a rozhodnu�  
komise ve složení Ing. J. Hendrych, Ing. Z. 
Sucharda, Mgr. B. Benč, H. Dařílková 
a Ing. L. Stuchlík, Rada města, na jednání 
dne 26. 5. 2008, pověřila restaurováním 
fi rmu KYNO Nedaříž. Realizace probíhala 
od června do listopadu roku 2008. 
Celkové náklady byly ve výši 517 000 Kč, 
z toho 324 000 Kč poskytlo Ministerstvo 
kultury jako dotaci a 193 000 Kč přidalo 
město Nová Paka. 

Na konci roku 2008 byly práce dokonče-
ny. Nově má křížová cesta trochu odlišný 
průběh, než měla po roce 1862, došlo 
i ke stěhování zastavení na úplně novou 
pozici. 
Při restaurování bylo obnoveno 13 chy-
bějících železných křížů (provedl J. Bek, 
umělecký kovář), byla doplněna 2 schá-
zející zastavení, 2 původní obrázky pře-
vzalo muzeum, bylo doplněno 14 nových 
obrázků. Dne 4. dubna 2009 cestu znovu 
požehnal P. Pavel Kalita. Křížová cesta 
tedy v letošním dubnu oslavila 15 let 
od požehnání. 
Skutečnos�  je, že kompletní obnova kří-
žové cesty v roce 2008 dala dobrý základ 
pro další budoucí zásahy a restaurování.

Bohuslav Benč

obr. 5 – Požehnání křížové cesty 4. 4. 2009 bylo podpořeno 
velkým množstvím lidí
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V sobotu 4. května se v Jičíně setkaly dě�  
ve věku 7–11 let v rámci závodu svět-
lušek a vlčat (mladší skautky a skau� ). 
Tento závod se koná jednou za dva roky 
a pořadatelé se v rámci okresu střídají. 
Letos akci pořádali skau�  z Jičína. Zá-
zemí bylo v jezuitské koleji a okruh byl 
vytyčen okolo centra města. Závod není 
o rychlos� , ale o spolupráci a komuni-
kaci družiny. Úkoly na stanoviš� ch jsou 
zaměřeny na zručnost, dovednost a zá-
kladní znalos� . V rámci družiny se dě�  
domlouvají, co komu jde lépe a jakou 
část na stanoviš�  kdo bude plnit.
Na okruhu o délce 2,5 km bylo rozmístě-
no osm stanovišť. Byla zde zdravověda 
(ošetření odřeniny a popáleniny), krizová 
situace (zasažení osoby bleskem), pozná-
vání přírodnin, orientace (práce s mapou 
a buzolou), balení spacáku (šlo o šikov-
nost a rychlost), kuchařská dovednost 
(krájení pečiva a výroba tvarohové po-
mazánky), dopravní znalos�  (zmenšený 
model křižovatek se značkami a přiřazo-
vání osvětlení na kolo), práce s informa-
cemi (jednalo se o ověřování správnos�  
a nesmyslnos�  v předložených textech).
Skautské závody mívají symbolický rá-
mec. Nejinak tomu bylo i nyní. Závodem 
provázeli Rumcajs s Mankou a Cipískem, 
kteří i procházeli po okruhu a dělali ra-
dost nejen soutěžním družinkám.
Závodu se zúčastnilo deset chlapeckých 

družin, sedm dívčích družin a spousty 
skautů a skautek podílejících se na or-
ganizaci (jednotlivá stanoviště, dopro-
vodný program a doprovody družinek). 
Z okresního kola postoupily na krajské 
kolo dvě družiny vlčat z Jičína a Hořic 
a jedna družina světlušek z Nové Paky 
(Veverky ze III. oddílu).
Akce se vydařila organizačně i počasím 
a věřím, že si dě�  den užily a postupující 
budou s chu�  a nadšením reprezento-
vat svá domovská střediska na krajském 
kole v Hradci Králové 7.–9. června. 

Za novopacké skauty
Jindra Beneš – Béňa

ZÁVODY SVĚTLUŠEK A VLČAT V JIČÍNĚ

Podělte se o své zážitky načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu.
Text v rozsahu 1,5–2 str. spolu se 3–4 fotografi emi

posílejte předsedovi redakční rady D. Polmanovi na mail: d.polman@seznam.cz.

Těšíme se na Vaše příspěvky!
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„No, a já už jsem vlastně ta třetí  gene-
race tady. No, a já to už ukončím tady,“ 
zasměje se odevzdaně pan Jiřička. Se-
díme na zápraží chaloupky zasazené 
ve stráni a díváme se do kraje. Čas tu 
plyne jinak a po běžném shonu ani pa-
mátky. Posloucháme vyprávění tohoto 
energického hospodáře, který s neuvě-
řitelným nadhledem a nakažlivým hu-
morem pokračuje v náročné práci, žije 
stejným životem i přesto, že mu je již 
více než 85 let. Je jedním z posledních 
žijících pamětníků Krkonoš. Hladí slípku, 
která mu spokojeně sedí v klíně a vyprá-
ví: „Život na horách a hospodaření bylo 
fyzicky velmi náročné a dnešní lidé: Oni 
by snad byli schopni umřít hlady, než aby 
tohle dělali.”
Připomíná dědu, toho, který nám v dět-
ství vyprávěl neuvěřitelné příběhy 
a chtěl nám předat svoje zkušenos� , ale 
nebyli jsme ještě dostatečně zralí, aby-
chom si uvědomili hloubku poselství, 
které pro nás měl… Možná právě pro-
to… protože existují poselství, která stojí 
za to šířit dál, vznikla fotokniha „Už není 
toho dechu aneb rozhovory s krkonoš-
ským horalem“ a stejnojmenná kampaň 
na pla� ormě Donio, která má dva dů-
ležité cíle. Prvním je skrze prodej každé 
fotoknihy pomoci starým lidem, kteří 
již zůstali na světě sami a přejí si dožít 
důstojně doma, což zajištuje program 
Doma bez obav. Druhým cílem je propo-
jit a sblížit dnešní generace: prarodiče, 
rodiče a dě� . 

Kulturní dědictví z Podkrkonoší
Na počátku byl spolek OPEN ART, z. s., 
který se zaměřuje na rozvoj kulturního 
povědomí v oblas�  Podkrkonoší. Pro-
dukční projektu a učitelka na základní 
škole v Libštátě. Kateřina Krejčová chtě-
la zachovat poselství zdejších pamětníků 
a ve spolupráci s antropologem Libo-
rem Duškem z Vrchlabí a společnos� 
TMRW.fi lm natočili krátkometrážní do-
kument „Už není toho dechu“ o jednom 
z posledních žijících horalů panu Jiřič-
kovi. Téma milovníky Krkonoš zaujalo 
a promítání dokumentu spojené s před-
náškami naplnilo kina nejen v Podkrko-
noší. Film také zaujal veřejnost na svě-
tových fes� valech. Příběh dostal i další 
umělecké ztvárnění díky novopackému 
fotografovi Mar� nu Lavickému. Díky 
jeho dvouleté práci vznikla putovní foto-
grafi cká výstava. Fotografi e pana Jiřičky 
se starým ruchadlem, které má tak rád, 
se umís� la i v soutěži Czech Press Photo. 
„Oni řeknou, že to je lehký… ale já mys-
lím, že to chce chlapa, zkrátka ne nějaký 
skřítky. Ještě předloni, když mi bylo 84, 
tak jsem trochu oral, jen tak za humny, 
že jo, pár brázd. Vždyť s ním ruchním už 
pětašedesát let.“ Smích (Z. Jiřička)

Fotokniha, která spojuje
generace 
Fotokniha „Už není toho dechu…” je 
přepisem více než 18 hodin rozhovorů. 
Díky kombinaci uměleckých černobílých 
fotografi í a vyprávění přímo z úst pana 
Jiřičky je spojovacím článkem pro všech-
ny čtenáře a otevírá s lehkos�  zajímavá 
témata a prostor pro mezigenerační sdí-
lení a diskusi. Pan Jiřička si zaznamenává 
do notýsku všechny změny za skoro po-
slední dekádu: „Byla tu rozdílná kulturní 
plodina. Byly jeteliny, různý kytky a teď je 
to jednotvárný. Když se řekne lesní med, 
tak to máte dnes odpad mšic. Ledakdo 
touží po tom tmavým medu a vono se to 
nepozná, že už není.“ (pozn. Výkaly mšic 
se uchy�  na listech, ty sesbírají včely 
a udělají z toho tmavý med.)
Jeho život, ačkoliv to mnohým připadá
jako utopie, nenarušují žádné techno-
logie. V knize komentuje i těžké životní 
momenty o tom, proč zůstal v životě 
sám a jeho zkušenos�  s různými reži-
my od druhé světové války, přes odsun 
Němců, nástup komunismu či vpád rus-
kých vojsk v 68. roce: „Vždyť si to po-
važte, jak to jde teď: Lenin, Stalin, Puti n. 

Jdou za sebou. Všichni, co mají in, tak 
jsou darebáci. No to ať si říká, kdo chce, 
co chce, to je hotová věc.“ (Z. J.)

Doma bez obav a šance
na důstojné stáří
„Já už myslím na konec… že už tu dlouho 
nebudu. … Já bych si moc přál, abych ve-
čer ulehl a ráno už se neprobudil. TADY. 
DOMA. To by bylo ideální. No to by se mi 
líbilo!“ sdílí s námi pan Jiřička své posled-
ní přání. Dožít svůj život doma, jak nejdé-
le to půjde.
To je i impulsem pro tvůrce fotoknihy, 
kteří se rozhodli spojit její publiková-
ní s přispěním Nadaci Krása pomoci, 
na program Doma bez obav. Ředitelka 
Nadace Soňa Morawitzová vysvětluje: 
„Cílem programu je zajisti t důstojný život 
starších lidí, kteří již nikoho nemají, prá-
vě v domácím prostředí, a zabránit tak 
předčasnému a často zbytečnému umis-
ťování seniorů do insti tucionální péče.“

Vedoucí Muzea Krkonoš ve Vrchlabí Ja-
kub Šimurda chce návštěvníkům zpro-
středkovat dokument, výstavu a dou-
fá, že se podaří publikovat i fotoknihu 
a vše nabídnout i v nově renovovaném 
muzeu ve Vrchlabí. Za KRNAP podpoří 
kampaň na Doniu darováním vstupenek 
na všechny expozice Muzea a dodává: 
„Pan Jiřička je autenti cký a já si myslím, 
že to je vlastně docela zázrak, co se vše 
podařilo.” Koupí fotoknihy v předprodeji 
na pla� ormě Donio, tak přispívající pod-
poří nejen šíření krkonošského posel-
ství, mohou také darovat svým blízkých 
chvilku kvalitně stráveného času nad fo-
toknihou, a zároveň podpořit i fi nanco-
vání programu Doma bez obav a pomoc 
starým lidem třeba právě v Krkonoších. 

Barbora Bäumlová
Foto: Marti n Lavický

PRO MILOVNÍKY KRKONOŠ VŠECH GENERACÍ…

Ruchadlo

Kontaktní místo NADACE Krása pomoci
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PŘEMÍTÁNÍ NEJEN NAD JEDNÍM FILMOVÝM OBRAZEM
Je šťasten ten, kdo zahlédne... 

Goethe 

Obraz krajiny a její příběhy, které v ní 
prodlévají, a vytvářejí tak mnohovrs-
tevnaté dílo, k nám promlouvá. A je 
jen na nás, jestli jsme schopni jí naslou-
chat, a zachy� t tak její řeč. Vstoupit s ní 
v dialog. Za-chy� t nejen ty viditelné, ale 
i skryté symboly proměny. Zahlédnout je 
v celku, a ne ve zploštělé formě. Obraz, 
melodii, tvar, slovo... otevřít jejich rytmi-
citu a uchopit ji prostě v jednom poe� c-
kém obrazu – básni. 
Samozřejmě, že závisí na tvé vnitřní 
účas� , na tvém naladění, kam tě až pus-
� , jak se �  otevře. Stejné je to i u kaž-
dého uměleckého díla, dle toho jsi pak 
s ním i schopen navázat dialog. Tak je to 
u básně, plas� ky, skladby, kresby, fi lmu... 
Když je to dílo dobré, tak je mnohovrs-
tevnaté stejně jako příběhy a obraz kra-
jiny, z které povstalo. S takovým dílem 
se nemusíš setkat jen jednou, ale vábí 
tě a jsi schopen v něj vstoupit i mnoho-
krát. Vždy �  něco dává, vždy se �  nějak 
otevře. 
Některé věci jsou na první pohled zřetel-
nější, některé méně a některé jen nazna-
čují, ale všechny probouzejí tvůj niterný 
svět, pokud se ho tedy dotknou. Vědo-
má účast takového díla znamená prožít 
jej, integrovat jej v sebe. Jde o u-mění, 
které v tobě něco mění. To iniciuje. 
Jsou díla, která určitý obraz jen prvoplá-
nově přehrávají pro poučení, pobavení 
diváků. Jiné �  dají i možnost vstoupit. 
A ty pocí� š ono zrcadlení, které jde 
do hloubky duše a je stálou variací příbě-
hů samozřejmě závislých od času a místa 
vzniku. Ty pak vytvářejí jádro světa. Ty 
rezonují... 
Snový svět obrazů a mýthů je většinou 
v neustálém rozporu s každodenní še-
dou realitou. Jen ve chvílích auten� cké-

ho prožitku, který přivádí až k hlubině 
by� , dochází k proměně této hrubé bez-
významné reality, k vpádu snu. 

Barevný odlesk zachyti t, toť žíti . 
Goethe 

Nedávno jsem zhlédl fi lmový obraz „Už 
není toho dechu“. Zaujal mne. Neviděl 
jsem ho jednou, viděl jsem ho vícekrát. 
Proč? Nebyl pro mne jen obrazem v pr-
voplánové formě, ale obrazem v nesrov-
natelně větší míře. Stal se pro mne ob-
razem mnohovrstevnatým. Stejně jako 
krajina i příběh, jenž z ní vychází. 
Je podobenstvím, nejen by� m prosté-
ho člověka na fi lmovém plátně, který je 
v denním kontaktu se zemí, přírodou, 
krajinou, svým místem (domovem). Ote-
vírá se mi také jako obraz mého by� , 
mých zapomenutých kořenů. Skrze něj 
by�  prosvítá a my pak pociťujeme jeho 
plnost. Takový obraz jen neukazuje, ale 
i k něčemu poukazuje, má svou působi-
vost. 
Dřiu se chodilo vodsud do Vysokýho nebo 
do Roketnice na náměstí  za hodinu. Dnes 
už bych to nedokázal, už není toho dechu. 

Zdeněk Jiřička

Filmový obraz „Už není toho dechu“ nám 
představuje pana Jiřičku, horala, člověka 
ze syrové země, zapomenutého koutu 
krkonošské krajiny Vojtěšic, spjatého se 
svou prací (dílem), vyrůstajícího přímo 
z ní. Kořeny jeho rodu sahají až do Čisté 
u Horek. Filmový obraz tak otevírá ces-
tu k sebepoznání a sebehledání i našeho 
příběhu, který byl kdysi tak příznačný 
pro naše předky. Zde je patrné, že „to, 
co je za zrakem“, (hloubku skutečnos� ) 
lze otevřít skrze � hu naší běžné reality, 
pokud je opravdová, auten� cká, na nic si 
nehraje, prostě se žije, prožívá do morku 
kos� .

Zdánlivé uvěznění prostého člověka 
v jeho samotě okolní přírodou mu dává 
možnost vstoupit s ní ve vnitřní dialog, 
a o to více jí porozumět. Tím se stává 
její cykličnost, kterou se řídí a kterou c� , 
i jeho dílem, jelikož jím proniká. Je jeho 
součás� , aby přežil. 

No já neměl dovolenou žádnou, a prázd-
niny!? Ježíši, největší práce venku. Sekat 
už se chodilo ráno ve čtyři, než bylo ved-
ro. Vše se sekalo ručně. Na podzim pak 
přišlo na řadu: rozkulti vování, žito, bram-
bory, nasekat dříví, převorat zahradu, 
sbírat jablka, švestky… V zimě, navzdory 
sněhu, jsem se musel starat o dobytek, 
mláti t obilí, vozit hnůj, dělat opravné 
práce, kovářství, protáhnout cesty… 

Zdeněk Jiřička 

Měnící se fi lmový obraz zdejší hornaté 
krajiny z hlediska její cykličnos�  (střídání 
čtvera ročních dob) nám tak příběh vy-
stupující z ní o to více otevírá. Zde nejde 
o běžnou šedou spěchající časnost, zde 
jde o by� , pobyt poukazující k věčnos� . 
Prostorová kompozice tohoto fi lmového 
obrazu má svou skrytou dynamiku, bar-
vitost, při které pocí� me vnitřní chvění. 
By�  zde neplyne, je ve fi lmovém obrazu 
díky prostému člověku z hor stále jsou-
cí. Ano, jako by zdánlivě neubíhal čas, 
zůstává prosté syrové by� , z něho pak 
vystupuje proud vědomí, emocí a asoci-
ací. Jde o svobodnou bytost povstávající 
skrze samu sebe. Takový obraz se nevy-
světluje, ten se pochopí jedině srdcem... 
Každý jeho oka-mžik, který nám fi lmový 
obraz přináší, ubíhá do minulos�  a vy-
vstává jako vzpomínka příběhu. Proto si 
jej zaznamenává, proto se k němu vrací. 

Deník si píšu každý den. Je tam, jaká byla 
teplota, počasí a práce. Když si něco ne-
pamatuju, tak si to pak přečtu.

Zdeněk Jiřička 



25číslo 6

Jsou to nejen předci, kteří odešli, kteří se 
rozpus� li v místě, krajině skrze své dílo, 
a stali se tak jeho součás�  a jsou v něm 
aktuálně stále přítomní. Jsou to z hledis-
ka časnos�  jednoho lidského života i mi-
zející oka-mžiky, které zanechaly stopu 
v jeho duši a také proměňujícím se ob-
razu krajiny. 

Na sáňkách to bylo fajn. To se jezdívalo 
při úplňku. Ten sníh, jen to vrzalo pod no-
hama, měsíc svíti l. Nádherný to bejvalo. 

Zdeněk Jiřička 

Jeho zachycení se ještě více otevírá ani-
mací, která nám tak obraz oživuje a do-
stává se mu jisté plas� čnos� . Je třeba 
připomenout, že skrze čáry zaklíná už 
malé dítě do papíru to, co k němu pro-
mlouvá. A právě díky jednoduchos�  je- 
jich forem ten jeho svět stále vyvstává, 
je přítomný... žije... Reálný fi lmový obraz 
je tak prostoupen, oživen animačním 
rozpohybováním této kresby, vytažením 
jejích jednoduchých linií. A � m se o to 
více vciťuje v naši duši. 

Minimální děj fi lmového obrazu nám 
vnucuje trochu jiný čas, ve kterém „ne 
jen tak něco probíhá“, ale „ve kterém se 
teď doopravdy něco děje“. Prostý horal 
nás fascinuje svým životem, svou poko-
rou, lidskos� , dílem, kde se snoubí jed-
noduchost se skromnos�  a vírou. 
Jeho život plyne v jakési vnitřní hor-
ské klauzuře a je vlastně cestou k sobě, 
do hlubin věčnos� . Zdá se nám, že do-
chází k zastavení času... (on je) a splývání 
této postavy s místem, krajinou. 
On to je, kdo se odvážil v hloubi pobý-
vání ve své mlčenlivé skromnos�  navá-
zat na cestu svých předků. On to je, kdo 
svůj domov neopus� l, a � , kteří odešli, 
s ním stále hovoří… Věděl, že kdyby ode-
šel, ztra� l by pevnou půdu pod nohama. 
Díky tomu se rodí hloubka lidská.

Stát pevně na zemi může ten, kdo ze 
země vzešel, z ní je živen a na ní stojí – 
toto je to prapůvodní – toti ž to – co často 
prochvívá mým tělem a mou náladou – 
jako bych kráčel přes pole s pluhem, přes 
osamělé polní cesty mezi zrajícím zrnem, 
jako bych kráčel větrem a mlhou, sluneč-
ními paprsky a sněhem, které udržovaly 
v oběhu a pulzování krev mé matky a je-
jích předků... 

M. Heidegger 

„Už není toho dechu“, krátkometrážní 
dokumentární fi lm, který vás zavede 
do života horáka pana Zdeňka Jiřičky 
(nar. 1937), který stále žije „zapomenu-
té“ Krkonoše. 
Snímek je etnografi cko-uměleckým ese-
jem o mizející generaci starých krkonoš-
ských hospodářů. 
Námět: Libor Dušek, scénář: Libor Dušek 
a Vra� slav Karas, režie a střih: Vra� slav 
Karas, hudba: Radek Hanuš, kamera: 
Vra� slav Karas, Michal Rak, animace 
Eliška Bednářová a Tereza Bernáško-
vá, produkce: OPEN ART , z.s. (Kateřina 
Krejčová, Mar� n Lavický) a tmrw.fi lm. 
Spolek OPEN ART, z.s., který má za se-

bou řadu ak� vit v regionu (alterna� vní 
fes� val Muzika Paka aneb kultura okraje 
v kraji blouznivců, houslovou soutěž Jo-
sefa Muziky, tvůrčí dílny v Roškopově, 
fotografi ckou soutěž pro dě�  a mládež 
HOKUS FOKUS a vydavatelskou činnost 
v edici Pakárna), se jako produkční spo-
lečnost podílel na realizaci tohoto jedi-
nečného projektu. 
Ocenění na mezinárodních fi lmových 
fes� valech: 
Španělsko: Madrid Film Awards 2024: 
offi  cial selec� on 
Kanada: Montreal Independent Film Fes-
� val 2023: offi  cial selec� on 
USA: Los Angeles CineFest 2023:
offi  cial selec� on 
Turecko: Antakya Interna� onal Film Fes-
� val: offi  cial selec� on v kategorii Mezi-
národní krátký dokumentární fi lm 
Streamovací pla� orma STTP+ (Short to 
the point) 2023: offi  cial selec� on 
Rumunsko: Short Film Factory 2023: vý-
herce kategorie “Social change” 
Prague Interna� onal Film Awards 2023: 
Nejlepší střih 
Film je také zařazen do stálé expozice 
Muzea Krkonoš ve Vrchlabí. 
Projekce dokumentu jsou spojeny s před-
náškou antropologa a etnologa Libora 
Duška o budním hospodářství, výstavou 
černobílých fotografi í Mar� na Lavického 
z natáčení fi lmu a besedou s jeho tvůrci. 
Sledujte, pokud vám promítání v Nové 
Pace uniklo, kde se fi lm v naší zemi pro-
mítá na h� ps.//www.facebook.com/
krkonosskyrodak/, a přijďte se podívat. 
Myslím, že stojí za zhlédnu� . 

Realizaci fi lmu mimo jiné podpořili: 
Nadační fond ŠKODA AUTO 
Devro s.r.o. 
Liberecký kraj 
Kabinet kerkonošské slovesnos�  
EMBA 

Ivo Chocholáč
foto: Marti n Lavický, z natáčení fi lmu

JAK PSÁT A POSÍLAT ČLÁNKY DO ACHÁTU?
1. Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS – tj. vždy do 15. dne v měsíci.
2. OBSAH článku nesmí mít komerční a reklamní charakter (nejedná-li se o placenou inzerci)
  a musí se týkat NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
3. Text musí být napsaný v textovém editoru (Word), nikoliv ve formátu PDF či JPG.
4. ROZSAH článku je max. 3000 znaků vč. mezer (tj. zhruba ½ str. ve Wordu). 
  Rozsah článků do rubriky SPORT max. 2000 znaků. Každá škola v Nové Pace má k dispozici
  prostor v rozsahu 1 strany. V případě překročení limitu si RR vyhrazuje právo na výběr příspěvků.
5. Každý článek musí mít jasné AUTORSTVÍ – tj. uvedené celé jméno (křestní i příjmení).
6. K článku zasílat maximálně 3 FOTOGRAFIE ve formátu JPG nebo TIF, nevkládat do Wordu.
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KUS SLUNNÉ KALIFORNIE NA NOVOPACKÉM SÍDLIŠTI
Úvodní ti tulek ve vás patrně vzbudí my-
šlenky na bláznovství, kterým je Novo-
packo pověstné. „Kalifornie na packém 
sídláku“ zní opravdu jako nějaký vti p, 
jenomže mnozí Pačáci pocíti li tento „zá-
zrak“ na vlastní kůži i chuťové pohárky. 
San Diego Café, nenápadná kavárnička 
umístěná v buňce vedle drogerie na no-
vopackém sídlišti , se toti ž nejmenuje 
po druhém největším kalifornském měs-
tě náhodou. Otevřela ho Dita Whitelock 
se synem Kiliánem, kteří toto velkoměsto 
na břehu Tichého oceánu opusti li, aby 
začali svoji další životní pouť u nás v Nové 
Pace. Za dva roky se k nim přidá i dcera 
Audrey. Že vám to pořád připadá neuvě-
řitelné? Nedivím se. Zašel jsem na svoje 
oblíbené americano, skvělé pečivo a se 
svolením zapnul diktafon. 
Dito, jak k tomu došlo, že kus prosluně-
né Kalifornie se najednou objevil tady 
v Nové Pace?
Těch důvodů je víc. V prvé řadě budu 
jmenovat své rodiče, kteří plánovali, že 
zimy budou trávit stále u nás v San Die-
gu. Těch mnoho hodin v letadle po osm-
desátce a po různých zdravotních peri-

pe� ích pro ně už začalo být neúnosných. 
Jak se říká – staré stromy se špatně pře-
sazují, takže variantu jejich přestěhování 
do Kalifornie jsem také vyloučila. Nezby-
lo než se rodičům přiblížit tak, že jsme se 
naopak přistěhovali do Čech my. Dcera 
se synem mi to usnadnili, protože když 
se tu rozhlédli, řekli mi oba, že tu chtějí 
zůstat. Doslova mi řekli, že se vrá�  také.
Předpokládám, že to mysleli ironicky, 
protože tu před � m nežili, nebo se ple-
tu?
Kilián se tu před třice�  lety sice naro-
dil, ale vyrůstal od miminka v Americe. 
Audrey je o deset let mladší, takže ta se 
narodila v Kalifornii. 
Jak ses do USA vlastně vůbec dostala?
Naše rodina měla velmi špatné zkuše-
nos�  s komunisty. Udělala jsem přijí-
mačky na Karlovu univerzitu, ale na-
konec mě z kádrových důvodů nevzali. 
Žila jsem chvíli v Rakousku u prastrýce 
nedaleko Vídně a pak dva roky studova-
la v Londýně. Po revoluci jsem se vrá� la 
domů do Jihlavy, kde jsem se seznámila 
s manželem Jimem, rodákem ze San Die-
ga. Učil tam anglič� nu. Původně jsme 
zamýšleli tu zůstat, ale moc nezvládal 
zimy, které tenkrát na Vysočině byly 
hodně tvrdé. Stále ho někde vytahovali 
s autem z příkopů a několikrát si zlámal 
zápěs� . Navíc si potřeboval dodělat ma-
gisterské vzdělání, a tak jsme se rozhodli 
odjet na dva roky do San Diega. Studoval 
tam při zaměstnání, pracoval v � skárně. 
Bohužel se mu stal velmi vážný pracovní 
úraz, kdy mu velký � skařský stroj rozdr� l 
prak� cky celou paži. Přes tři roky ho lé-
kaři dávali dohromady. Ruku se částečně 
podařilo zachránit, ale od lékařů měl za-
kázaný pobyt tam, kde jsou zimy. Takže 
jsme v jižní Kalifornii zůstali a začala jsem 
studovat vysokou školu od začátku tam. 
Mými obory byla fi lologie – anglič� na, 
japonš� na a fi nš� na. Potom jsem studo-
vala biochemii, jejíž vývoj byl dotovaný 
a vnímala jsem ji jako velmi perspek� vní 
obor. Abych to zkrá� la. S manželem jsme 
se po pár letech nakonec rozešli a zača-
la jsem žít s velmi dobrým kamarádem 
Chrisem, u něhož jsem pracovala a který 
nám v těžkých časech hodně pomáhal. 
Jenomže jsem o něj přišla. Prodělal co-
vid a zemřel na následky uvolněné krev-
ní sraženiny.

Předpokládám, že tato tragédie uspíšila 
tvůj návrat do Čech...
Ono se to všechno sešlo dohromady. Můj 
ta� nek do toho prodělával vážné on-
kologické onemocnění. Paradoxně dě�  
byly první, kdo jel do Čech svému dědeč-
kovi a babičce pomáhat. Já ještě musela 
zůstat v Kalifornii, dokud jsem nevyřešila 
veškerý majetek, co jsme za těch třicet 
let nastřádali. Česko nejvíce nadchlo 
Audrey. Zůstala koukat, jak je vůbec 
možné, že tu malé dě�  chodí do školy 
samy, a že když běží přes Zlámaniny, ne-
musí mít strach, že ji někdo unese, nebo 
na ni vyběhne puma či medvěd. Pocí� la 
svobodu, kterou �  Kalifornie nedá. Tam 
je svět mnohem drsnější i díky blízkos�  
Mexika. Kriminalita je v Kalifornii bohu-
žel dost vysoká. Tam si nikdo nedovolí 
dítě samotné poslat ani pro zmrzlinu. 
Audrey plánuje přijet okamžitě, co dodě-
lá poslední dva roky studia. Moc se těší. 
Pro Kiliána byl návrat přeci jen trochu 
složitější. Jako triatlet byl stále v oceánu 
a rozloučit se s ním nebylo vůbec lehké. 
Dost mu pomohlo slyšet jasné rozhod-
nu�  své o deset let mladší sestry, která si 
Novou Paku okamžitě zamilovala a roz-
hodla se pro život zde. 
Pocházíš z Jihlavy a máš tam stále ro-
diče. Jak ses vlastně dostala do Nové 
Paky?
Rodiče pocházeli z Velkého Meziříčí. Část 
rodiny byla německá. Shodou okolnos�  
děda velmi pomáhal odboji, protože se 
mu několikrát podařilo ze skladu wehr-
machtu odcizit zbraně a dát je party-
zánům. Babička z toho měla žaludeční 
vředy, protože celou válku čekala, kdy 
je přijdou všechny postřílet. I přes toto 
hrdinství si na ně ukazovali po válce prs-

Kafčo na cestu od Kiliána

PŘEDSTAVUJEME VÁM

Dita se svýma dvěma „holkama“ 
Honeybird a Agnes
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tem, že to jsou Němci. Rozhodli se proto 
změnit prostředí a přestěhovat se do Jih-
lavy. Strejda Eduard Večeřa odtamtud 
ale odešel sem do Nové Paky. Podílel se 
tu jako stavební inženýr na projektování 
silniční sítě a já za ním jako malá holka 
často jezdila. Byla jsem jeho jedinou ne-
teří a moc pěkně se o mně staral. Tak-
že Novou Paku jsem měla v srdci vždy 
ukotvenou jako krásné místo. Dnes by-
dlíme na Slovanech, z kuchyně koukám 
na Podlevín. Co víc si přát? Sice nám chy-
bí oceán, ale na druhou stranu mám tu 
hory za rohem, což je také úžasné a pro 
naši rodinu hodně důležité. 
Co vás vedlo k otevření San Diego Café?
Paradoxně Kiliánova nespokojenost 
s kvalitou kávy. Když tady jezdil na kole, 
tak se vracel s � m, že mu chybí zastávky 
na nějakou dobrou kávu. Já a moje se-
střenice jsme do něj šili, ať v sobě pro-
budí amerického podnikatelského ducha 
a rozjede něco svého. Chytnul se toho 
velmi rychle. Chvíli nám tedy docházel 
dech kvůli hygieně a různé byrokracii, 
ale nevzdali jsme to. Hodně lidí nám fan-
dí a máme stálé zákazníky. To je to nej-
hezčí. 

U profesionálního pákového kávovaru 
mezití m pilně pracoval Kilián, který našel 
chvilku, aby se vyklonil z okénka buňky 
a připojil se k rozhovoru:
Kildo, jak se �  líbí v Nové Pace? Jsi rád, 
že jste skončili právě zde?
I když jsem chvilku váhal, tak teď už roz-
hodně jsem rád. Líbí se mi tu příroda 
i lidi, kteří rádi sportují, máte tu skvělý 
bazén, do kterého chodím rád plavat. 
Trochu mi to tu připomíná i komunitu 
sportovců, jakou jsem měl v San Diegu. 
Předpokládám ale, že život tu je o po-
znání klidnější.
To rozhodně! V Kalifornii se hodně jezdí 
autem a často to ani jinak nejde. Tady si 
dojdeš pěšky nebo dojedeš na kole, kam 
chceš. 
Co �  tu chybí?
Oceán. To je asi jediná věc.
Jak ses ke kávě a její přípravě vůbec do-
stal? 
V San Diegu jsem objevil kavárnu s pra-
žírnou, kde měli naprosto jedinečné 
kafe. Na vysoký standard této pražírny 
jsem si rychle zvykl a nedokázal jsem se 
ho vzdát. Proto jsem se rozhodl tomu 
všemu porozumět, udělat si kurz, poří-

dit adekvátní vybavení, objednat kvalit-
ní zrna a pokusit se dělat vlastní dobrou 
kávu. 
Musím uznat, že se �  to daří! Café San 
Diego v Nové Pace jsi nakonec otevřel 
na sídliš� . Proč zrovna tato lokalita?
Ve městě je kaváren hodně. Tady se 
naskytlo mít buňku a já si uvědomil, že 
na sídliš�  nic takového nefunguje, což je 
s ohledem na množství lidí, kteří zde by-
dlí, škoda. Navíc hned vedle je drogerie, 
zmrzlina, také boxy pro vyzvednu�  zási-
lek. Žije to tu během celého dne. 
Kdo jste ještě nebyl nasát „kalifornské 
vibes“ u buňky na sídláku, určitě to vy-
zkoušejte. Kromě skvělé kávy a spousty 
různých drinků se tu můžete zakousnout 
do kvalitního domácího pečiva a co víc – 
když budete mít štěstí , společnost vám tu 
budou dělat i další kalifornští  přistěho-
valci – fenka Agnes a papoušek Honeybi-
rd, kterého si oblíbily zejména děti .
Další informace najdete také na face-
booku „San Diego Cafe“ a instagramu @
kafe_pro_paka.

Danda Polman

Kousek San Diega na novopackém sídlišti 

Pověstné domácí pečivo je stejně skvělé jako káva a drinky
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PAČÁCI NA CESTÁCH (141. DÍL)

PAYER ULTRA PROJECT, ČÁST 1.
Vše začalo v roce 2009, kdy jsem coby 
šéfredaktor časopisu lidé&HORY vy-
stoupil v rámci novinářské cesty na vr-
chol Ortleru a také navš� vil museum 
Reinholda Messnera v Suldenu. Právě 
tam jsem se dozvěděl mnoho zajímavé-
ho o významném horolezci, polárníko-
vi, objeviteli, kartografovi a malíři Juliu 
Payerovi. Od té doby jsem v hlavě nosil 
nápad, že bych na jeho počest v rámci 
bike&hike projektu propojil jeho rodné 
Teplice s vrškem Ortleru. Zároveň jsem 
v posledních letech pošilhával po velmi 
pres� žním horském ultramaratonu Race 
Across The Alps. Stal se jednou z mých 
tajných ultra výzev, kterých bych chtěl 
dosáhnout. Uvědomění, že se z valné 
čás�  odehrává v oblas�  Jižního Tyrolska, 
tedy Ortleru a „rajónu“ Julia Payera, dalo 
vzniknout myšlence extrémního trojbo-
je: odjet závod, vystoupit na Ortler a vše 
ukončit přejezdem k rodnému domu Ju-
lia Payera v Teplicích. 
Celkem šílený plán! Ostatně Julius Payer 
si při svých expedicích sahal také hod-
ně hluboko do svých rezerv. Takže tuto 
akci berme jako oslavu Payera, pohybu, 
přátelství a také bláznovství, bez něhož 
prozkoumat hranice možného nelze. 
Každá z čás�  projektu byla sama o sobě 
extrémní výzvou a upřímně – vždy těžší, 
než jsem si doma z pohodlí židle „malo-
val“.

Race Across The Alps 
Pres� žní ultramaraton Race Across The 
Alps je poprávu označovaný za nejtěž-
ší jednodenní závod na světě. Okruh se 
startem a cílem v tyrolském Nauders 
čítá celkem 12 horských stoupání a vede 
Rakouskem, Itálií a Švýcarskem. Dlouhý 
je 525 km a závodníky prověří neuvěři-
telnými 14 500 výškovými metry!
Závod překonává řadu ikonických alp-
ských sedel: hned dvakrát se jede přes 
Passo Stelvio (2757 m), dále následují Ga-
via (2621 m), extrémně strmé Mor� rolo 
(1852 m), Bernina Pass (2330 m), Albula 
Pass (2312 m), Flüela Pass (2384 m), Ofe-
npass (2149 m), Umbrail Pass (2501 m) 
a Reschenpass (1504 m). Závodník musí 
mít k dispozici jeden doprovodný auto-
mobil s minimálně dvěma řidiči. Limit 
startujících je 40, všichni mají na zdolání 
trasy maximálně 32 hodin.

Do této vydatné porce jsem se bohužel 
pus� l unavený. Během pouhého měsíce 
jsem absolvoval na biku 400 Ultra, tý-
denní etapák Tour de Kärnten a dalších 
5 závodů. Taky jsem chtěl trochu vyladit 
aklima� zaci na vysokou nadmořskou 
výšku, a tak jsem odjel o pár dní dřív 
do Jižního Tyrolska, abych alespoň tři 
noci spal nahoře na Passo Stelvio a vyrá-
žel odtamtud na tréninky. Dnes už vím, 
že aklima� zovat se těsně před závodem 
znamená nárůst únavy. Jsem si sám sobě 
trenérem a občas to holt nevychytám. 
Ale i s pomocí doprovodného týmu jsem 
vše přežil a občas si to i užil, i když krizí 
nebylo málo. Záda mi v doprovodném 
autě kryl brácha Mar� n, sportovní ředi-
tel Jarda a fotograf i kameraman v jedné 
osobě Táda. 
Trasu jsem nakonec zvládl v čase
24 hodin a 52 minut, takže moje vysněná 
meta zvládnout to pod 1 den z důvodu 
horší formy nevyšla. Ale i tak s 10. mís-
tem v mezinárodní konkurenci můžu být 
spokojený. Stal jsem se zároveň prvním 
českým fi nišerem tohoto slavného alp-
ského závodu s tradicí 22 let. Na startu 
jsem nebyl jediným Čechem. Výzvu Race 
Across The Alps přijal i velmi dobrý ul-
tramaratonec z Valašských Klobouků 
Michal Láník, který si časem 30 hodin
a 49 minut dojel pro celkové 19. místo. 
Závod vyhrál s obrovským náskokem 
jeho několikanásobný vítěz – německý 
mimozemšťan Robert Petzold v rekord-

ním čase 19 hodin a 41 minut. Mimo-
chodem měl na závod i speciální kolo, 
které se váhou dostalo pod 5,5 kg. O ná-
ročnos�  závodu svědčí i fakt, že ročník 
2023 dokončilo v limitu 23 účastníků ze 
40. Byla mezi nimi i Němka Tina Bü� ner 
se skvělým (16. nejrychlejším) časem: 
27 hodin a 10 minut. Hodně emo� vní 
momenty přineslo brutální stoupání ze 
Švýcarska přes Umbrail Pass na Stelvio. 
Nejedl jsem a jel už jen na to, co v těle 
ještě zbývalo. Právě v této brutální hor-
ské zkoušce přijeli další borci z Ultra Paka 
Racing Teamu – Axl, Honzík, Sklepák 
a spolu s nimi i dva horš�  vůdci Zdeněk 
Hák a Petr Kejklíček. V závěru závodu vy-
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tvořili skvělý fanouškovský kotel, který 
pak obdivovali i místní v cíli na náměs�  
v Nauders, kde končí pouze jezdci s ča-
sem pod 25 hodin. Později jsou závod-
níci odmáváni na silnici na začátku obce. 
Těsně jsme to s� hli! Dobrá nálada v cíli 
přebila fakt, že jsem tam dorazil pěkně 
našrot. 

Payer Hü� e (3029 m)
Za cílovou čárou epické projížďky po alp-
ských sedlech mě žádný zasloužený od-
počinek nečekal. Bylo potřeba zase šláp-
nout na plyn a pokračovat dál – vstříc 
druhé čás�  projektu začínající v jihoty-
rolském Suldenu. Spolu s kluky z našeho 
Ultra Paka Racing Teamu a zmiňovanými 
českými horolezeckými esy jsme se vy-
dali na chatu Julius Payer Hü� e (3029 m), 
pojmenovanou právě po Juliu Payerovi, 
který si zamiloval severoitalské Jižní Ty-
rolsko. Těch 1200 výškových metrů ze 
Suldenu byla rychta. Poslední hodiny 
závodu a následně ani v cíli jsem nebyl 
schopen přijmout nějakou větší porci jíd-
la. Čili kalorický defi cit byl dost výrazný 
a sehrál svoji výraznou roli. Kluci na cha-
tu vyšli, já se spíš vyplazil... Kýžený práh 
dveří jsem překročil okolo deváté večer. 
Při úchvatném západu slunce jsme se 

přivítali s paní chatařkou Filomenou, 
která nám se svým týmem naservírova-
la skvělou večeři. Mimochodem rodina 
Wöllových chatu spravuje už přes 30 let! 
S� hli jsme ještě probrat zážitky u pivka 
a pak už jsem mazal na kutě. Snídaně se 
na chatě podává mezi 4.00 a 4.30. Vý-
stupem na Ortler budeme pokračovat 
v dalším díle. 

Julius Payer
Celým jménem Julius Johannes Ludo-
vicus von Payer (2. září 1841, Teplice –
19. srpna 1915, Bled) byl horolezec, po-
lárník, objevitel, kartograf a malíř. Absol-
voval 43 prvovýstupů na vysokohorské 
š� ty v Alpách. Coby kartograf je dokázal 
i zmapovat. Díky tomu se dostal do čtyř 
polárních výprav. Při poslední z nich bylo 
objeveno do té doby neznámé souost-
roví, které Payer pojmenoval na počest 
císaře Zemí Fran� ška Josefa. Své polární 
zážitky zachy� l teplický rodák v rozsáh-
lém malířském díle. Jeho jméno nese 
Payerův ostrov v Zemi Fran� ška Josefa. 
Na počest svého rodného města zde po-
jmenoval Teplický záliv a Šanovský ost-
rov. 

Danda „ultrapako“ Polman
Foto: Tadeáš Kopča / Traga.cz 
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Městské kulturní středisko Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

ZÁJEZD NA MUZIKÁL BÍDNÍCI
– GoJa Music Hall Praha
neděle 2. 6. 2024, odjezd v 11:00 z parkoviště pod náměstí m, 
cena včetně dopravy 1450 Kč
Odpolední představení začíná ve 14:00.

SYLVIE – Divadelní agentura Familie
úterý 4. 6. 2024 v 19:00, Jírovy sady, vstupné 320 Kč
Hrají: Ondřej Volejník/Otakar Brousek ml., Klára Cibulková/
Miluška Bi� nerová, Anna Stropnická/Jaroslava Košková,
Václav Werner Kraus, Režie: Mar� n Vokoun
Roman� cká komedie o tom, že láska je jenom jedna. Greg
a Kate – manželé ve středním věku. Dě�  odrostly, odešly z domu 
a do partnerského vztahu se pomalu vkrádá stereotyp. Pak se 
objeví Sylvie! Je krásná, mladá, oddaná a je s ní zábava. Co udělá 
její příchod se zajetými manželskými kolejemi...? Možná budete 
překvapeni.

JAK HASTRMÁNEK HANIČCE 
SVATBU ZACHRÁNIL
– LS Rolnička Nová Paka
úterý 11. 6. 2024 v 17:00, dvorek u kostela sv. Mikuláše,
vstupné 30 Kč
Repríza malebné pohádky o hastrmánkovi Tatrmánkovi, který 
se svými kamarády čer� kem Kopýtkem a bábou Divnomůrou 
Haničce ze mlýna svatbu zachrání.

KONCERT SMÍŠENÉHO PĚVECKÉ-
HO SBORU FOERSTER JIČÍN
– Duchovní hudba
neděle 16. 6. 2024 v 16:00, klášterní kostel Nanebevzetí  Panny 
Marie, vstupné 150 Kč
Sbormistryně: Božena Maxiánová, klavír: Pavel Krčmárik,
příčná fl étna: Iveta Prajzlerová,
průvodní slovo: Hana Zikmundová.
Koncert se uskuteční k výročí 300 let od vzniku kláštera v Nové 
Pace. V programu zazní známé skladby českých i světových au-
torů.

SLAVNOSTI SLUNOVRATU
sobota 22. 6. 2024, Jírovy sady a lesopark, vstup zdarma
Zveme všechny srdečně do Jírových sadů na tradiční Slavnos�  
slunovratu. Program začíná v 11:00 ukázkou hasičské techniky 
v areálu stanice. Hlavním večerním programem nás se známými 
rokenrolovými peckami provede kapela Crazy Dogs, následovat 
bude Radek Banga s kapelou a na závěr uvítáme Soumrak band. 
Samozřejmos�  jsou doprovodné ak� vity pro dě� , které mimo 
dílničky a skákací hrad v Jírových sadech doplní i vodnická show 
v lesoparku, kam připluje Vodník Pěnkava s celým rybníkem, po-
hádkami a ukázkou nejen mlynářského řemesla.
Návštěvníci slavnos�  ochutnají skvělé domácí novopacké pivo 
a řadu dalších pochu� n. Těšíme se na Vaši návštěvu! Podrobný 
program naleznete na jiném místě v Achátu.
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KULTURNÍ KALENDÁŘ
ČERVEN

Název Akce Místo, čas Pořadatel

2. Ne ZÁJEZD NA MUZIKÁL 
BÍDNÍCI

Parkoviště 
pod náměstím, 
11:00

GoJa 
Music Hall 
Praha

4. Út SYLVIE – Divadelní
agentura Familie

Jírovy sady, 
19:00

MKS
Nová Paka

11. Út JAK HASTRMÁNEK HA-
NIČCE SVATBU ZACHRÁ-
NIL – LS Rolnička Nová 
Paka

Dvorek
u kostela sv. 
Mikuláše, 16:00

MKS
Nová Paka

16. Ne KONCERT SMÍŠENÉHO 
PĚVECKÉHO SBORU 
FOERSTER JIČÍN

Klášterní kostel 
Nanebevzetí 
Panny Marie 
16:00

MKS
Nová Paka

22. So SLAVNOSTI
SLUNOVRATU

Jírovy sady
a lesopark,
11:00 – 24:00

MKS, 
pivovar 
a město 
Nová Paka

25. Út TRAVESTI SHOW „ALL 
INCLUSIVE BIBIONE“

Jírovy sady, 
19:30

MKS
Nová Paka

TRAVESTI SHOW
„ALL INCLUSIVE BIBIONE“
– Techtle mechtle traves�  revue
úterý 25. 6. 2024 v 19:30, Jírovy sady,
vstupné 490 Kč v předprodeji, 540 Kč na místě
Fanoušci skupiny Techtle Mechtle se mohou těšit na úžasný ve-
čer s výpravnou scénou, více jak 80 kostýmy a dějovou linkou. 
Všechna představení jsou jednou velkou komedií, a to od začát-
ku až do konce. Má to jen jeden háček – všechny role, a to včet-
ně těch dámských, tu hrají pouze muži, a �  jsou navíc k neroze-
znání od skutečných žen. Pánové Lukáš, Mar� n, Nikolas a Saša 
společně s tanečníky Štěpánem, Jarkem, Sayem a Danem pro 
Vás tentokrát připravili další nadupanou show.
Jak už samotný název „All inclusive Bibione“ napovídá, před-
stavení bude nabité letní atmosférou, sluncem, mořem a hlav-
ně – pořádnou dávkou českého humoru. Co všechno se může 
stát, když se typicky česká rodina na úsporném režimu vypraví 
na cestu do Bibione?

PŘIPRAVUJEME:

9. 7. 2024 VÝLET DO HOR
(Stromkovice, Dušnice, Rezek)
předpokládaná cena 200 Kč bude upřesněna

červenec a srpen – LETNÍ POHÁDKY 
U KOSTELA SV. MIKULÁŠE

16.–18. 8. 2024 HRUBÁ POUŤ

28. 8. 2024 ZÁZRAČNÉ CVIČENÍ
– Divadelní komedie v Jírových sadech
vstupné 250 Kč v prodeji od 8. 7.

V R C H L A B Í

Ing. JIŘÍ LUKEŠ

605 202 252 
jiri.lukes@rkevropa.cz 

www.rkevropa.cz/makler/jiri.lukes

Zvažujete prodej Vaší nemovitosti (bytu, domu,  
pozemku) a nechcete prodat pod cenou?

NEVÁHEJTE ZAVOLAT 
O INFORMATIVNÍ SCHŮZKU, KTERÁ 

NEZAVAZUJE, ALE NAPOVÍ.

RE A L I T N Í  M A K L É Ř
pro Krkonoše, 

Jizerské hory a okolí

Rád Vám pomohu nejen při stanovení  
reálné tržní ceny, ale i při následném  

prodeji.
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22. 6. 2024
11:00 - 24:00
Moderuje Ondřej Macháček

PROGRAM:
11:00 - 12:00
Ukázka hasičské techniky v areálu stanice

12:15 Mažoretky DDM Stonožka Nová Paka
13:00 Podkrkonošská dechovka
15:00 TRIO ZUŠ Nová Paka
17:00 Anplakt – pop folk kapela
19:00 Crazy Dogs – rock'n'roll
21:00 Radek Banga s kapelou
23:00 Soumrak Band – rock a big beat

13:00 – 19:00 dílničky pro děti a skákací hrad
v Jírových sadech

14:00 – 17:00 Vodník Pěnkava připlouvá
do Nové Paky - pohádky a řemesla v Lesoparku
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ŠKOLY

NAŠE ŠKOLKA OD PODZIMU DO LÉTA
Co se dělo v naší školce celý rok? Každý 
den něco stejného a také něco jiného – 
barevného, veselého, tvořivého, pozná-
vacího, občas i třeba trochu stýskacího. 
Zkrátka tak, jak to v dětském světě bývá. 
V září jsme poznávali nové kamarády, 
sušili pár slziček při loučení s rodiči, uží-
vali si poslední teplé sluneční paprsky 
na dlouhých procházkách a na pískoviš-
� , jezdili na šlapacích čtyřkolkách a ko-
loběžkách, zdobili školku prvními pod-
zimními obrázky a výrobky z přírodnin. 
V říjnu jsme pozorovali změny v přírodě, 
vyráběli skřítky Podzimníčky, ob� skovali 
listy, hráli si se zapouštěním barev a tě-
šili se na akci s rodiči – Drakiáda trošku 
jinak, při které si mohli rodiče s dětmi 
procházet všemi třídami, kde byly při-
pravené zábavné úkoly, soutěžení i vy-
rábění. Každý si za odměnu odnesl há-
zecího kaštanového dráčka. Listopadové 
plískanice se rychle přehouply do těšení 
se na adventní čas – pekli jsme perníčky, 
trénovali jsme čer�  taneček a chystali se 
na společné zpívání vánočních koled při 
slavnostním rozsvěcení vánočního stro-
mečku s rodiči, sourozenci i prarodiči 
na naší školní zahradě. Rodiče si s dětmi 
mohli plnit úkoly na adventní stezce, kte-
rá byla vyvěšena na plotě školky, k po-
slechu i tanci hráli muzikan�  folklorního 
souboru a dě�  si jako malé světlušky 
mohly se svými lampionky a lucernička-
mi užívat tajemnou atmosféru zahrady 
po setmění. 
Prosinec nám utekl velmi rychle, školka 
se převlékla do vánoční výzdoby, tvořili 
jsme přáníčka i dárečky a pozvali rodiče 

i prarodiče na vánoční besídky. Navš� vili 
jsme výstavu betlémů, zazpívali si se vše-
mi dětmi i zaměstnanci koledy u vánoč-
ního stromku v hale naší MŠ a netrpělivě 
čekali na Ježíškovo zazvonění. Ježíšek 
zazvonil a v každé třídě nechal i nějaké 
dárečky – stavebnice, autodráhy s au� č-
ky, dětská nářadí, panenky, kuličkodráhy 
a spoustu dalších překvapení. 
V lednu jsme prosili paní Zimu o trochu 
sněhu a než jsme si ho na pár dní vy-
prosili, vyrobili jsme si zasněžené obráz-
ky, sněhuláky, a dokonce i takový malý 
severní pól ve školce sami. Zvládli jsme 
i zimní sportování – stačí trochu fanta-
zie a lyžovat, bruslit nebo dokonce hrát 
hokej se dá i ve třídě na koberci. Někdy 
stačila hrst krupice na tácu a prstem se 
mohl zvesela sjíždět slalom dolů i naho-
ru. Ve školce se dá to� ž vyčarovat skoro 
všechno. Když nebyla pořádná zima – vy-
čarovali jsme si zimu, když nebylo pořád-
né jaro – vyčarovali jsme si jaro. 
Ovšem, než jsme vyhnali zimu a přivolá-
vali jaro, tak jsme ještě v únoru s� hli kar-
nevalové dovádění plné soutěží, tanečků 
a průvodů v maskách. 

V březnu jsme si ze starých březových 
větviček vyrobili paní Zimu – Moranu 
a poslali jsme ji potokem přímou cestou 
do moře. Možná se na pár dní někde 
zachy� la na kamenech, protože se jaru 
k nám nejprve moc nechtělo. 
Duben si z nás chvíli dělal legraci, posí-
lal nám na ukázku léto, trochu sněžení, 
sem tam duhu, kroupy i vítr. Pak jsme se 
ale dočkali a mohli konečně zase odkrýt 
venkovní pískoviště, vyhnat pavouky ze 
zahradních domečků a oprášit koloběž-
ky. Také se mohlo sázet a sít do našich 
záhonků a pozorovat, zda se o semínka 
i sazeničky dě�  dobře starají a těšit se 
na svoji vlastní úrodu ředkviček, jahod, 
různých bylinek, paprik i hrášku. V dub-
nu si dě�  mohly užít čarodějnou školku, 
nastartovat košťata a proletět se čaro-
dějnickými úkoly. 
Květen je měsíc kvě� n a také lásky – pro 
maminky jsme chystali přáníčka, dáreč-
ky a také jsme pilně trénovali básničky, 
písničky, tanečky, pohádky a dokonce 
i muzikál, abychom mohli rodiče pozvat 
na besídky. Do léta už zbývá jenom krů-
ček a co nás ještě čeká? Určitě spousta 
dalších rados� , tvoření i poznávání, her 
a výletů. A zase možná trocha slziček, to 
až se budeme loučit s kamarády, kteří už 
odrostli školkovým bačkůrkám a budou 
z nich po prázdninách školáci. To nám 
ten rok v naší školce zase nějak rychle 
utekl…

Eva Lukášová
2. mateřská škola Nová Paka 
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BESEDA O MYSLIVOSTI
VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ

NA ZŠ KOMENSKÉHO
V měsíci dubnu zavítala do naší školy paní Alena Hradecká. 
Pro dě�  ze školních družin si připravila velice hezkou be-
sedu o myslivos� . Dozvěděli jsme se spoustu zajímavých 
informací o lesní zvěři, víme, jak se mysliveckou mluvou na-
zývají jednotlivé čás�  zvířecího těla a například jakou zvěř 
máme v našem okolí. Úžasné byly také všechny rekvizity 
včetně kožešin lišky a jezevce, paroží a spousty dalšího.
Na závěr zodpověděla paní Hradecká hodně dotazů od dě�  
a také nám předvedla poslušnost svého pejska.
Moc děkujeme za milé setkání a poučné povídání.

Za školní družinu
Marti n Štryncl

V letošním roce jsme zahájili již čtvrtou etapu projektu MAP 
Novopacko. Projekt se i nadále zaměřuje na rozvoj vzdělávání 
dětí a žáků do 15 let a působí na území všech pěti obcí No-
vopacka – Nová Paka, Stará Paka, Pecka, Úbislavice, Vidochov. 
Do projektu se zapojily všechny školy v území. Naplánováno 
máme řadu aktivit pro pedagogy a veřejnost, ale také pro děti 
a žáky. První aktivitou byl praktický seminář pro pedagogy ma-
teřských škol s fyzioterapeutkou specializující se na vývoj dětí. 
Tématem byl rozvoj hrubé motoriky, primární reflexy a celko-
vý pohled na zdravý pohyb dětí. Součástí semináře byly také 
praktické ukázky cvičení. V dubnu jsme pokračovali se semináři 
na témata komunikační dovednosti a neuropsychologické hle-
disko připravenosti žáka na školní docházku. 

Novou aktivitou MAP je pravidelné setkávání vychovatelů 
školních družin. V pondělí 8. dubna proběhlo ve školní družině
ZŠ Komenského v Nové Pace první setkání. Jednání se zúčastnili 
zástupci školních družin čtyř základních škol. Došlo k příjemné 
a podnětné diskusi, ze které vzešla řada nápadů na společné 
aktivity pro žáky i samotné vychovatele.

První aktivitou MAP IV pro žáky byla exkurze na stavbu obchva-
tu, které se zúčastnili žáci základních škol. Zástupci firmy Porr 
žákům nejdříve prezentovali stavební projekt obchvatu, BIM 
apod., poté se žáci přesunuli přímo na staveniště. Tam pro-
běhlo představení 3D naváděcích strojů a prohlídka štikovské 
estakády. 
Více informací o projektu a plánovaných aktivitách najdete 
na www.dsonovopacko.cz a na facebookových stránkách Míst-
ní akční plán vzdělávání Novopacko.

Za realizační tým projektu MAP Novopacko
Mgr. Barbora Murdychová

MÍSTNÍ AKČNÍ PLÁN ROZVOJE 
VZDĚLÁVÁNÍ NA NOVOPACKU

Vážení čtenáři Achátu, znáte ve svém okolí 
někoho zajímavého, o kom by se měli dozvědět 

i ostatní? Můžete o něm napsat do rubriky 
PŘEDSTAVUJEME VÁM. Vaše příspěvky posílejte 

na: achat@munovapaka.cz.
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PÁR SLOV ŠKOLNÍ PSYCHOLOŽKY… O HYPERAKTIVNÍCH DĚTECH
Dítě, které zlobí, neudrží pozornost, 
nevnímá otázky rodičů či učitelů, mluví 
o překot, skáče druhým do řeči, odbíhá 
od jídla, nevydrží klidně sedět, houpe se 
na židli a kope nohama, má návaly vzte-
ku, přebíhá od jedné činnos�  ke druhé 
a nedokáže se na žádnou soustředit, 
ostatní dě�  si s ním nechtějí hrát, pro-
tože je stále neklidné, provokuje a poš-
ťuchuje, svým neklidem jim kazí hru, 
je označováno za hyperak� vní. Ovšem 
pozor! S označením těchto projevů jako 
hyperak� vita se dnes opravdu nešetří.
Na hyperak� vitu se v poslední době svá-
dí téměř všechno, dokonce i rodičovská 
selhání, shovívavost rodičů či absence 
důslednos�  ve výchově. To se může pro-
jevovat chováním, které ve skutečnos�  
nemá se syndromem ADHD (A� en� on 
Defi cit Hyperac� vity Disorder) neboli 
s poruchou pozornos�  s hyperak� vitou 
nic společného, i když jsou příznaky po-
dobné. V poslední době se rozšířil názor, 
že se počet dě�  se syndromem ADHD 
výrazně zvyšuje. Odborníci ale upozor-
ňují na skutečnost, že řada z nich je dia-
gnos� kovaná špatně, případně si rodiče 
dě�  s výchovnými problémy, nebo do-
konce běžné zlobení temperamentních 
dě� , zdůvodňují právě hyperak� vitou.
Syndromem ADHD je pos� ženo pou-
ze 3 – 10 % dětské populace, u chlapců 
jsou projevy výraznější a výskyt poruchy 
častější než u dívek, v poměru asi 6:2. 
Příčiny nejsou v současnos�  zcela zná-
mé, největší vliv se přisuzuje dědičnos� , 
neurologické poruše zpracování nervo-
vých impulzů, zdravotním komplikacím 
v těhotenství nebo při porodu, znečiš-

těnému životnímu prostředí, stravě či 
užívání drog nebo alkoholu v těhoten-
ství. Pro diagnos� ku ADHD je podstatné, 
zda se uvedené příznaky vyskytovaly již 
před vstupem do školy déle než 6 měsíců 
a jsou výrazně častější než u jiných dě�  
stejného věku.
Ve škole je takové dítě snadno rozpo-
znatelné. Místo školní práce si hraje se 
školními pomůckami, vkládá je do úst, 
opouš�  své místo a prochází se po tří-
dě v době, kdy má sedět, je impulzivní, 
má nízké sebeovládání, často něco ne-
vhodně vykřikuje, těká od jedné činnos�  
ke druhé, aniž by se na některou doká-
zalo soustředit, má problémy s činnost-
mi, které vyžadují klid a � cho, zapojuje 
se do fyzicky nebezpečných činnos� , 
aniž by předem zvážilo možné následky. 
Často je také sociálně nevyzrálé, ob� žně 
se zapojuje do kolek� vu a dělá mu pro-
blém komunikace nejen s dospělými, ale 
i se spolužáky. Inteligence těchto dě�  
nebývá pos� žena, ale uvedené ob� že 
pochopitelně duševní výkonnost výraz-
ně snižují. Pokud se dítě nedokáže sou-
středit na činnost a vytrvat u ní, nemůže, 
a to nejen ve škole, dělat takové pokroky 
jako dě� , kterým to problémy nedělá. 
Zdůrazňuji, že diagnózu může stanovit 
pouze odborník, kterým je dětský psy-
chiatr ve spolupráci s dětským psycho-
logem, nikoliv rodiče. Ti mohou být ná-
pomocni lékaři, spolu s učiteli a vycho-
vateli, při stanovení diagnózy, ale pře-
devším při následné dlouhodobé léčbě. 
U dospělých jedinců již nejsou příznaky 
tak výrazné jako u dě� , ale může pře-
trvávat impulzivita, snížená schopnost 

soustředit se nebo tendence k rizikové-
mu chování. Proto i s určitou rezervou 
pohlížejme na dospělé, kteří nám připa-
dají neskutečně neohrožení a odvážní.
A jak jednat s takovým dítětem? Přede-
vším klidně a to musíme začít u sebe. Ne-
klid a podrážděnost dospělých se snad-
no přenáší na dítě, proto by si dospělí 
měli najít čas na sebe, měli by se naučit 
relaxovat, zasmát se, složitější situaci ne-
drama� zovat, všímat si obyčejných věcí, 
radovat se z nich a všechny trable řešit 
v klidu. Také je důležité dávat dětem 
jasné informace, nevyžadovat zbytečné 
a nepodstatné věci. Povídání si s dítětem 
je zcela něco jiného, než ho zahrnovat 
napomínáním, příkazy, zákazy a pouč-
kami. S hyperak� vním a neklidným dítě-
tem je možné pracovat. Je správné, po-
kud vyslovíte nějaký příkaz nebo ho sdělí 
druhý z rodičů, nikdy ho neodvolávat, to 
způsobí v dětské hlavičce zmatek. Pokud 
něco zakážete a zítra zase dovolíte, abys-
te od něho měli pokoj, dítě přesně neví, 
co se od něho požaduje a snadno dělá 
přestupky. To není jeho vina, ale vaše! 
Dítě skutečně má mít pravidla, řád i hra-
nice. Život je tak pro něho přehledný, 
srozumitelný a je mu usnadněna orien-
tace v tom, co se od něho žádá a jak se 
má následně zachovat. Sami stanovte 
požadavky na jeho chování, které je tře-
ba dodržet. Dě�  nepřehlcujte a naučte 
je jen několik málo pravidel, jež považu-
jete za zásadní a o nichž víte, že i vy sami 
je dokážete nejen vymáhat, ale i dodržo-
vat!

Milena Plecháčová
školní psycholožka ZŠ Komenského

Více informací naleznete na www.okurik.cz 

Speciální nabídka kolekce 
SWAN, CHARISMA a ARAM
v našem obchodě.

Špičková vína do skvělého skla
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Ve třídě 3. B jsme oslovili rodiče, aby nám přiblížili svoje povolání.
Nejdříve jsme navš� vili městský úřad, abychom poznali práci dopravního referenta 
a pracoviště stavebního odboru. Nakonec jsme se seznámili i s paní matrikářkou, která 
nás uvedla k panu starostovi. Ten nám ochotně odpovídal na všechny dotazy.
Cílem další výpravy byla 2. mateřská škola a soukromá školka Saurus. Třeťáci rádi za-
vzpomínali na léta strávená ve školce a zapojili se do činnos�  oddělení, nejraději by 
si hráli s hračkami do konce vyučování. Svoje učitelky odměnili upečenou bábovkou.
Nakonec přišli na řadu ta� nkové s prezentacemi a taškami plnými dárečků. Tak jsme 
poznali práci dozorce v nápravném zařízení, práci profesionálního vojáka i práci mistra 
na vstřikovně plastů.
Dě�  poslouchaly se zauje� m a vždy měly spoustu dotazů. 

Mgr. Jana Lánská

„UKLÍZÍM, UKLÍZÍŠ, UKLÍZÍME“… 
DEN ZEMĚ NA ZŠ HUSITSKÁ

Každé jaro vyrážejí naši žáci do přírody Novopacka, aby 
sběrem odpadků ak� vně přispěli ke zlepšení životního 
prostředí. Třídy mají rozdělené trasy tak, aby se vzájem-
ně nekřížily a aby každý rok vyrazily na jinou lokalitu. Je 
vždycky nutné se připravit, že největší množství odpadků 
je v příkopech u silnic, což může být nebezpečné. Proto si 
žáci vyrábějí papírové tabule s nápisy vybízejícími řidiče 
ke zpomalení a hlídají bezpečnost při sběru. Děkuji všem 
žákům za odvedenou práci a kolegům třídním za úspěšné 
zvládnu�  této akce. Mgr. L. Rambousek
Zde je pár postřehů žáků přímo z akce:
„Mně a Káje se to moc líbilo, měly jsme hezký pocit, když 
jsme uklízely. Planeta to potřebuje, i když naše škola neza-
chrání celou planetu.“ Ema a Kája, 8. A
„Myslím si, že jsme se za celý den všichni snažili uklidit, co 
se dalo. Je určitě důležité udržovat naši přírodu a planetu 
čistou.“ Lucka, 8. A
„Užili jsme si hezký den venku se třídou, sbírali jsme odpad-
ky. Ve třídě jsme nejprve řešili kvízy na téma Den Země. Při-
pomněli jsme si princip třídění odpadu. Pusti li jsme si video 
o domácí ekologii a klimati cké změně. Z akce máme dobrý 
pocit, že jsme něco udělali pro sebe a pro přírodu.“ žáci 6. B
Vzkaz paní planetě Zemi: „Je mi líto, že tě lidé znečišťují. 
Přesto existují místa, která tě dělají krásnou, i když krásná 
už jsi!“ Stella 6. A
„Den Země mě docela bavil. Měl jsem dobrý pocit z toho, že 
jsme udělali něco dobrého. Bavila mě také schovka.“
Láďa, 7. A

        

PROJEKT 3. B – POVOLÁNÍ RODIČŮ (ZŠ Komenského)
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SPORTOVNÍ ÚSPĚCHY MLADŠÍCH ŽÁKŮ (ZŠ Husitská)
Dne 26. 4. 2024 jsme se s dětmi vydali 
autobusem do Jičína na okresní kolo Šta-
fetového poháru. Nejprve dě�  běžely 
smíšenou štafetu 8x 100 metrů, které 
byly rozděleny do dvou kategorií mladší 
žáci (2.–3. třída) a starší žáci (4.–5. třída). 
Poté dvě dívky a dva kluci z mladší kate-
gorie, spolu se dvěma dívkami a dvěma 
chlapci ze starší kategorie, běželi štafety 
8x 200 metrů. Časy z obou kratších šta-
fet a lepší čas z delší se sečetly a součet 
všech tří štafet rozhodoval o celkovém 
pořadí. Čas reprezentantů naší školy byl 
09:31,06. Díky tomuto výkonu žáci získa-
li druhé místo a právo startu v krajském 
kole Štafetového poháru, které se usku-
tečnilo 10. 5. 2024 v Dobrušce. 
Krajského kola se zúčastnilo třináct nej-
úspěšnějších škol z jednotlivých okre-
sů Královehradeckého kraje. Po velmi 
napínavém, nepřetržitém a výborném 
výkonu si naši sportovci v čase 09:13,09 
doběhli pro krásné osmé místo. 
V průběhu celého dopoledne si žáci 
mohli na okresním kole Štafetového po-

háru v Jičíně vyzkoušet doplňkové disci-
plíny: hod medicinbalem a skok z místa. 
Sára Polmanová svoje prvenství potvr-
dila skokem přes 2 metry.  Všem našim 
žákům děkujeme za výbornou reprezen-

taci naší školy, za vzájemnou podporu 
během všech závodů, za fair play, a pře-
devším za přátelskou atmosféru. 

Bc. Michaela Haklová 

V pátek 19. dubna jsme na naší škole ZŠ 
Husitská Nová Paka rádi přivítali před-
školáky, kteří přišli k zápisu do 1. třídy. 
Doprovodili je také rodiče. Aby 
si dě�  užily hezké odpoledne, 
připravili jsme pro ně různé 
ak� vity, které měly společné 
téma: LABYRINT. Různé laby-
rinty a bludiště na ně čekaly 
ve školní družině. Pomáhali jim 
žáci osmých a devátých tříd. 
Rodiče se mezi� m občerstvi-
li kávou, čajem a koláči, které 
pro ně upekli žáci pátých tříd. 
Kávu, čaj a pi�  pro dě� , při-
pravovali žáci z osmé třídy, 
kteří již získali zkušenos�  při 
dni otevřených dveří v březnu. 

Ve třídách na dě�  a rodiče čekaly paní 
učitelky, které s nimi vedly mo� vační 
rozhovor. Budoucí školáci si vyzkouše-
li různé činnos�  a dovednos� , které by 
před vstupem do školy měli zvládat: zá-
kladní matema� cké představy, správné 
držení tužky, sluchové a zrakové vnímá-
ní, zvládání sociálních situací, správnou 
výslovnost. Vše mohli rodiče probrat 
s paní učitelkou a poradit se, jakými ak-
� vitami mohou tyto dovednos�  rozvíjet. 
Předškoláci se paní učitelce pochlubili 
i sešitem Předškoláček a za splněné úko-
ly si nalepili samolepku. Po společném 

rozhovoru si dě�  vybíraly dárek – sešit 
s bludiš� , malou hračku labyrint a tuž-
ku, která pomáhá k nácviku správného 
držení psacího náčiní. Na chodbě před 
třídou si budoucí žáčci na labyrintu vy-
zkoušeli cestu ze školky do školy a jako 
důkaz správného řešení si na tablo nale-
pili barevnou pastelku. Toto tablo je při-
vítá v první třídě. Celé odpoledne měla 
na dě�  a rodiče čas speciální pedagožka 
a školní psycholožka. Další část odpoled-
ne mohli všichni využít v naší tělocvičně. 
Učitelé tělesné výchovy, žáci a žákyně 
devátých i osmých tříd vytvořili stanovi-

ště s různými ak� vitami, které 
se dětem moc líbily. Vyzkouše-
ly si střelbu do fl orbalové brá-
ny, basketbalového koše, hod 
na cíl, prolézání tunelem, pře-
konávání zvýšených překážek 
a následný seskok do trampolí-
ny. Ten dě�  bavil nejvíce.

Rády jsme poznali budoucí 
žáky a žákyně a těšíme se, až 
je v září přivítáme v naší škole.

Mgr. Ivana Pourová
a Mgr. Jitka Dolenská

ZÁPIS BUDOUCÍCH PRVŇÁČKŮ SE VYDAŘIL (ZŠ Husitská)
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Jedenáctým ročníkem odstartovala 
Střední škola gastronomie a služeb Nová 
Paka druhou desítku odborné soutě-
že ve zdobení perníku určené pro žáky 
odborných škol z celé České republiky. 
Zaměření a celkový koncept soutěže vy-
chází z dlouhodobého programu podpo-
ry nadaných a talentovaných žáků včet-
ně vyhledávání nových talentů. Kouzlení 
z perníku si našlo již trvalé místo v sou-
těžním kalendáři a jeho popularita neu-
stále stoupá, což dokazuje i nárůst počtu 
soutěžících – 11. ročníku se zúčastnilo 
45 soutěžích ze 17 škol z celé České re-
publiky. Přispívá k tomu podstatnou 
měrou i váha a pres� ž, kterou soutěži 
poskytuje záš� ta a podpora Svazu pe-
kařů a cukrářů ČR, stejně jako podpora 
zřizovatele školy – Královéhradeckého 
kraje, za který pozdravil účastníky ná-
městek hejtmana a radní přes školství 
Mgr. Arnošt Štěpánek, MBA. Tradičním 
partnerem soutěže je město Nová Paka, 
které stejně jako Královéhradecký kraj 
podporuje soutěž i fi nančně. Za měs-
to se zahájení zúčastnil místostarosta 
Mgr. Milan Pospíšil a vedoucí odboru 
školství Ing. Šárka Haklová. 
V tradičním složení se sešla soutěžní po-
rota, jejíhož vedení se ve funkci předsedy 
ujal pan Pavel Janoš, Král perníku, dále 
v porotě zasedla paní PhDr. Dana Holma-
nová a pan Jaroslav Runštuk. Ani v jedné 
kategorii, jak se později shodli, neměli 
jednoduchý úkol díky vyrovnaným a kva-

litním výkonům soutěžících. Prokázala to 
již kategorie A (předem připravená kom-
pozice), do které bylo přihlášeno celkem 
15 soutěžních exponátů. Letošní téma 
„Chlouba mého regionu“ přinesla celou 
řadu pozoruhodných námětů. Vítězkou 
této kategorie se stala Pavlína Kocábo-
vá ze Střední školy Brno, Charbulova. 
Kategorie B, zdobení perníku na místě, 
měla tentokrát pevně stanovené téma 
„Afrika“. V limitu 100 minut musel každý 
ze soutěžících vytvořit vlastní originální 
ztvárnění zadaného tématu. Zde se nej-
více dařilo domácí závodnici Michaele 
Berné ze SŠGS Nová Paka. Tře�  katego-
rie C se musela ve stejném časovém limi-
tu vypořádat s jiným úkolem, na předem 
stanoveném hvězdicovitém tvaru perní-
ku zpracovat volné téma. Porota zde na-
konec určila vítězkou Barboru Kalašovou 
ze SOŠ a SOU Vlašim. 
Hlavní cenu poroty, poukaz na účast 
v letním semestru 1. perníkové školy
D. Holmanové, si z Nové Paky odvezla 
právě zmíněná Barbora Kalašová ze SOŠ 
a SOU Vlašim, která získala za svůj výro-
bek nejvyšší počet bodů v celé soutěži. 
Další speciální cenou byly dva poukazy 
Světa pečení od paní Elišky Dernerové. 
Přítomná paní Dernerová si sama vybra-
la dvě talentované dívky – Agátu Ban-
koovou ze Střední školy gastronomie, 
farmářství a služeb Jeseník a Kláru Sz-
te� ovou ze Střední školy gastronomie, 
oděvnictví a služeb Frýdek-Místek.

Další hodnotné ceny pro účastníky sou-
těže připravily spolupracující fi rmy – 
sponzoři soutěže, bez kterých by nebylo 
lehké soutěž připravit. Obrovský dík si 
zaslouží Carla spol. s r. o. Dvůr Králové 
nad Labem, Zeelandia spol. s. r. o. Mal-
šice, Backaldrin s. r. o. Kladno, Mlýny
J. Voženílek Předměřice nad Labem, Fru-
jo a. s. Tvrdonice, Pavel Votrubec Vrchla-
bí, Czech Carving Studio Luděk Procház-
ka, Alimpex Food a. s., Radek Runštuk -
R plus. 
Slova díků si zaslouží i celý organizační 
tým školy, který soutěž výborně připravil 
jak po obsahové, tak i organizační strán-
ce. Pozi� vem byla i účast velkého množ-
ství návštěvníků včetně žáků mateřských 
a základních škol regionu, pro které byl 
připraven i doprovodný program s cílem 
propagace řemesel, především pekař-
ství a cukrářství. 
Jedenáctý ročník Kouzlení z perníku je 
za námi. V porovnání s předchozími roč-
níky se opět posunula kvalita předvede-
ných výkonů kupředu, což potvrdila od-
borná porota, zástupci fi rem i návštěv-
níci. Můžeme konstatovat, že na našich 
středních odborných školách vyrůstá 
mladá generace odborníků, kteří mají 
všechny předpoklady stát se úspěšnými 
následovníky svých učitelů a posunout 
dále úroveň českého cukrářství a perní-
kářství. 

Mgr. Petr Jaroš

11. ROČNÍK SOUTĚŽE KOUZLENÍ Z PERNÍKU 

SŠGS NA DOLNOKALENSKÉM MÁJOVÉM VESELÍ
Dolní Kalnou v sobotu 4. květ-
na ovládlo Májové veselí dě-
tem. Centrem dění se stalo 
místní fotbalové hřiště. Dol-
nokalenš�  se touto akcí snaží 
probudit tradiční jarní zvyky, 
a tak hlavní atrakcí bylo zdo-
bení a stavění májky či výroba 
dřevěné sochy, která se stane 
ozdobou obce. Návštěvníci 
měli také možnost ochutnat 
tradiční jídla, jako jsou sejkory, 
kotlíkový guláš, domácí koláče, 
štrúdly či domácí šťávy.
Májové veselí je určeno hlavně 
dětem, pro které byly připra-
veny sportovní ak� vity a in-
terak� vní dílničky, kde si dě�  mohly 
vyzkoušet svou zručnost a „osahat“ si 
rozmanitá řemesla. Učitelé a žáci naší 
školy pro dě�  připravili pestrý program. 

V truhlářském koutku si dě�   „přivoněly“ 
ke dřevu – zatloukaly hřebíky, hoblovaly, 
řezaly, pilovaly…, vyzkoušely si i moder-
ní truhlářskou techniku – laserové gra-

vírování, na jehož konci vznikl 
pěkný upomínkový předmět. 
U cukrářů a pekařů si vymo-
delovaly kuřátko, naplnily lis-
tové těsto různými nádivkami 
a po upečení si ještě na teplém 
a křupavém pečivu pochutna-
ly. Nemalý zájem budil i krej-
čovský koutek, v němž si zho-
tovily dekoraci do kvě� náče 
v podobě sluníčka či panenky 
na špejli.

Dílničky i celý program zazna-
menaly velký ohlas ze strany 
návštěvníků, a tak se podařilo 
oslavit dny plné sluníčka, lás-

ky, rados�  a návratu k jarním tradicím 
na výtečnou.

Monika Váňová
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STUDENTI STŘEDNÍ ŠKOLY GASTRONOMIE A SLUŽEB NAVŠTÍVILI 
PARTNERSKOU ŠKOLU V BARDĚJOVĚ
V rámci projektu Erasmus+ zaměřeného 
na partnerství škol studen�  gastrono-
mických oborů Kuchař-číšník a Hotel-
nictví navš� vili partnerskou školu ve slo-
venském Bardějově. V tomto projektu je 
rovněž zapojená další partnerská škola 
z polského Gdaňsku. Studen�  se v rámci 
projektových ak� vit věnovali plnění úko-
lů, které souvisejí s tvorbou digitálních 
materiálů použitelných jak pro samostu-
dium, tak i pro školní výuku. Jsou zamě-
řeny především na tema� ku cestovního 
ruchu. V rámci tématu slovenš�  stu-
den�  připravili pro smíšené česko-pol-
ské soutěžní družstvo velmi zajímavou 
digitální hru v podobě digitálního prů-
vodce po historickém centru Bardějova. 
Tématem projektového setkání byl jed-
nak cestovní ruch, především studium 
památek Unesco, a to nejen teore� cké 
(prezentace, soutěže), ale také prak� c-
ké poznávání těchto památek v okolí 
Bardějova. Studen�  společně navš� vi-
li Levoču, Kežmarok, dřevěný kostelík 
v Hervartově, tedy zapsané památky 
Unesco, ale samozřejmě také vlastní 
město Bardějov, které je rovněž zapsáno 
na seznamu památek Unesco. Společně 
též navš� vili památky na tzv. Karpatsko-
-dukelskou operaci na konci 2. sv. války. 

Jedním z dalších témat projektu je také 
seznámení s gastronomickými tradicemi 
– regionálními potraviny. V rámci tohoto 
tématu se naši studen�  ve spolupráci se 
studenty ze Slovenska a Polska naučili 
připravovat typické regionální pokrmy 
ze zelí, které si pak mohli samozřejmě 
ochutnat. Tyto recepty následně budou 
součás�  společné e-kuchařky. Ještě 
před zmíněnou návštěvou v Bardějo-
vě se zapojení studen�  z partnerských 

zemí zúčastnili on-line setkání zamě-
řeného na památky Unesco a byla pro 
ně připravena i digitální soutěž, kterou 
vyhrála naše studentka z prvního roč-
níku Hotelnictví Ema Plíšková. Ema byla 
také členkou vítězného družstva soutěže 
za použi�  digitálního průvodce poznává-
ní historie a památek Bardějova. 

Mgr. Milena Jarošová
koordinátor mezinárodních projektů

STUDENTKY Z KREJČOVSKÝCH DÍLEN SŠGS 
VE SVĚTĚ „HAUTE COUTURE“
Veletrh módy a elegance Avangarda 
2024 v Lysé nad Labem v polovině dubna 
přilákal pozornost nejen módních nad-
šenců, ale i žákyní oboru krejčová. Stu-
dentky se zúčastnily této pres� žní udá-
los� , kde měly možnost zhlédnout půso-
bivou módní přehlídku a získat inspiraci 
pro svou budoucí kariéru.

Pro mladé krejčové byla účast na vele-
trhu Avantgarda nejen příležitos�  k na-
hlédnu�  do světa haute couture – desig-
nového módního návrhářství, ale také 
k setkání se zkušenějšími talentovanými 
spolužáky z oboru, profesionály i k navá-
zání kontaktů v oboru módy. Zúčastněné 
žákyně měly možnost sledovat nejnověj-
ší trendy a techniky ši�  a střihů, které 
mohou aplikovat na svoji vlastní tvorbu. 
Čeká je to� ž návrhářské kolečko. Dle 
vlastních návrhů, které si nakreslily, bu-
dou postupně realizovat buď letní šaty, 
či večerní róbu pod vedením učitelek 

odborného výcviku. Zkušenos�  z výsta-
vy se jim tedy můžou hodit. 

Obrovským přínosem akce bylo také po-
sílení sebedůvěry studentek. Vidět své 
práce a nápady prezentované vedle zku-
šených designérů, může studentkám do-
dat odvahu a mo� vaci k dalšímu rozvoji 
jejich řemesla. Navíc, samotné prostředí 
veletrhu může působit jako inspira� v-
ní prostředí, které podněcuje krea� vi-
tu a snahu o dokonalost. „Na přehlídce 
jsem byla poprvé a moc se mi to líbilo. 
Připadala jsem si trochu jako v jiném 
světě. Některé modely byly skvělé – dost 
extravagantní, jiné bych si rozhodně 
upravila, nebo použila jen část. Už se tě-
ším, až budeme šít naše návrhy,“ hodno�  
exkurzi studentka prvního ročníku, Kris-
týna Vajglová.

Veletrh módy Avantgarda 2024 v Lysé 
nad Labem představoval pro žákyně 

oboru krejčová nejen nezapomenutel-
ný zážitek, ale také cennou zkušenost, 
která může ovlivnit jejich budoucí kari-
éru v oblas�  módního průmyslu. Místo, 
na kterém se setkala vášeň pro krásu, 
talent a inovace, poskytlo studentkám 
neocenitelný vhled do světa módního 
designu a jeho nekonečných možnos� .

Romana Brendlová
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NAŠI STUDENTI SE PODÍVALI DO HOTELOVÉ ŠKOLY V GDAŇSKU
Studen�  oboru Hotelnictví a oboru Ku-
chař-číšník měli možnost se podívat 
do naší partnerské školy v polském 
Gdaňsku. Tato návštěva podobně 
zaměřené polské školy se uskuteč-
nila opět v rámci projektu Erasmus+. 
O zaměření tohoto projektu jsme in-
formovali již v minulém článku – jde 
o projekt zaměřený jak na cestovní 
ruch, tak i na gastronomii. Tentokrát 
se studen�  ve smíšených skupinách 
v průběhu soutěže seznámili s histo-
rickými místy krásného města Gda-
ńsk, kterou si na základě digitální hry 
připravili polš�  studen� . Nechyběla 
návštěva míst spojených s Unescem 
jako prohlídka největšího cihlového 
hradu na světě Malborku. Tady se 
studen�  mohli seznámit s alterna� -
vou turis� ckého průvodce – s audio-
průvodcem, který na našich zámcích 
a hradech až tak populární není. Mohli 
tak posoudit výhody a nevýhody takové 
formy průvodce na památkovém objek-
tu. Další exkurze v rámci Unesca byla 
směrována do staré čás�  gdaňské lodě-

nice a nedalekého souměs�  Gdyně a So-
poty, kde byl velkým zpestřením kratší 

pěší výšlap po pláži k vyhlášenému molu 
v Sopotech. Naši studen�  se však nejvíce 
těšili na gastronomickou část, ve které 
si vyzkoušeli některé recepty přípravy 
ryb. Jako zástupci ryb Bal� ckého moře 
to byly nejtypičtější typy platýsovitých 

ryb, sledě a tresky (polsky: fl adra, śledź 
a dorsz). Kromě prak� ckých ukázek 

a ochutnávek rybích 
pokrmů jim polš�  stu-
den�  představili i další 
druhy ryb s možnos�  je-
jich přípravy a konkrét-
ní pokrmy, které pak 
budou součás�  výstupu 
projektu, společné ku-
chařky. Kromě nových 
poznatků a zážitků se 
studen�  také tak tro-
chu začali orientovat 
v polš� ně a naučili se 
některá slova i užitečné 
slovní obraty. V červ-
nu nás ještě v rámci 
tohoto projektu bude 
čekat setkání učitelů 

u nás ve škole a na podzim nás studen�  
z Gdaňsku a slovenského Bardějova též 
navš� ví.

Mgr. Milena Jarošová
koordinátor mezinárodních projektů

Co vše vydrží jednotlivé díly ve vašem autě?

www.tiyo.cz

Napadlo vás někdy, z kolika dílů se vaše auto skládá a do jakého 
detailu probíhá testování každého z nich? 

Jsme přední zkušební laboratoří ve střední a východní Evropě 
sídlící v Hořicích v Podkrkonoší, plně vybavenou pro 
podporu výrobců dopravních prostředků a jejich součástek. Bez 
ohledu na to, zda jde o vývoj, akreditované testy nebo výrobu 
speciálních zkušebních zařízení, jsme tu, abychom pomohli. 
Rozvíjíme a testujeme s cílem posunout svět k bezpečnější 
budoucnosti.

V našich zkušebních laboratořích se simulují nejrůznější situace 
a stavy, jež mohou při používání dodaných komponent a setů 
nastat. Zjišťuje se, jak se změní jejich vlastnosti a funkčnost, 
zda a v jaké míře dojde k poškození. Testované díly se záměrně 
vystavují změnám teploty, vlhkosti a slunečnímu záření, 
provádí se mechanické a materiálové zkoušky, ale i elektrické, 
environmentální a mnoho dalších. 

Úspěšná firma, vyhledávaný zaměstnavatel 
Přidejte se k úspěšnému týmu společnosti Tiyo a.s.! Hledáme 
nové kolegy, kteří se chtějí zapojit do testování a vývoje 
dílů. Nejsme jen firma, která provádí testy, ale také inovuje 
a navrhuje nové postupy, když norma ještě neexistuje. Pracujeme 
s nejmodernějšími technologiemi na trhu. 

Pokud máte vzdělání v oblasti chemie či materiálů, přidejte se k 
nám a buďte součástí našeho týmu. 

HLEDÁME ZKUŠEBNÍHO TECHNIKA!

HR specialista
Ing. Lenka Vyhlídalová
lenka.vyhlidalova@tiyo.cz
+420 777 793 539
Příčná 2071, 508 01, Hořice

Více informací o pozici najdeš zde →
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STUDENT SŠSE V NOVÉ PACE FILIP ŠVEJDA SE UMÍSTIL NA TŘETÍM 
MÍSTĚ VE FINÁLE SOUTĚŽE ,,ČESKÉ RUČIČKY“
Dne 24. 4. 2024 se uskutečnilo na Střed-
ní průmyslové škole Purkyňova v Brně 
fi nále letošního ročníku Soutěže odbor-
ných dovednos�  (SOD) v oboru elektro –
slaboproud. Filip Švejda se dostal jako 
první student naší školy do fi nálového 
kola soutěže, kde vybojoval tře�  místo. 
Soutěž se skládala z prak� cké čás�  a te-
ore� ckého odborného testu. V prak� cké 
čás�  bylo úkolem zapájet infračervený 
bezdotykový spínač s relé, vyvrtat otvo-
ry do krabičky a provést měření. Dalším 
úkolem bylo pájení ochranného obvodu 
a blikače pomocí povrchové montáže 
zvané SMT. Filipovi vše fungovalo, avšak 

ztra� l několik málo bodů za vzhled a pá-
jení. 
Po zhodnocení výsledné práce došlo 
na vyhlášení výsledků, které pro zástup-
ce novopacké školy dopadlo velmi příz-
nivě. Filip Švejda skončil na tře� m místě 
a odvezl si z Brna hodnotnou cenu dopl-
něnou skleněnou trofejí. 

Gratulujeme Filipovi ke skvělému vý-
sledku a děkujeme nejen za reprezentaci 
školy, ale i celého regionu v celostátní 
soutěži.

Za SŠSE Nová Paka
Dominik David a Milan Zvelebil

V roce 2004 odstartoval na novopackém 
gymnáziu první ročník vlastní školní pří-
rodovědné soutěže, známé pod názvem 
Přírodovědná liga. Cílem soutěže byla 
popularizace přírodovědných předmě-
tů – fyziky, chemie, biologie a geogra-
fi e. V prvních letech obsahovala soutěž 
i úlohy z matema� ky. Za dvacet let pro-
šly Přírodovědnou ligou stovky soutěží-
cích, z nichž mnozí úspěšně reprezen-
tovali školu v přírodovědných soutěžích 
a olympiádách a v řadě případů je sou-
těž pozi� vně mo� vovala v jejich budoucí 
profesní orientaci. Obvyklá účast v jed-
nom ročníku soutěže se pohybovala ko-
lem 40 účastníků.
Jubilejní 20. ročník Přírodovědné ligy od-
startoval v září 2023 a po úvodním „za-
hřívacím“ kole přišla na řadu další sou-
těžní kola, věnovaná postupně geografi i, 
biologii, chemii a fyzice. Specialitou le-
tošní ligy byly tzv. mezihry, v nichž měli 
soutěžící podle určitých indicií uhodnout 
některý rok z historie soutěže. Finále 

soutěže – tzv. Přírodovědná liga mistrů –
proběhlo 15. března 2024 a postoupi-
li do něj úspěšní řešitelé, kteří zdolali 
bodový limit. Z celkem 44 soutěžících 
jich tak do fi nále postoupilo 13, z toho
6 v kategorii Junior, určené žákům nižší-
ho stupně gymnázia od primy do kvarty.
Po sečtení výsledků se vítězem Přírodo-
vědné ligy stal už popáté v řadě Kryštof 
Vitvar z oktávy, a stal se tak v historii 
ligy prvním pě� násobným vítězem. Dru-
hé místo po těsném souboji vybojoval 
všestranný účastník řady soutěží Mar� n 
Kalenský z kvarty, který se tak stal i ví-
tězem kategorie Junior. Bronzovou příč-
ku si odnesla Veronika Janků ze sexty. 
Pořadí letošního ročníku tak na prvních 
třech místech absolutního pořadí zkopí-
rovalo ročník loňský. Druhé místo v kate-
gorii Junior pak vybojoval Lukáš Věchet 
z primy, který získal i cenu Objev roku 
pro nejlepšího nováčka soutěže. Tře� m 
nejlepším účastníkem kategorie Junior 
se stal jeho spolužák z primy Jiří Žalský. 
Cenu Skokan roku za největší zlepšení 
ve srovnání s minulým ročníkem získal 
Matyáš Vitvar z kvinty, který „vyskočil“ 
o 17 příček, z loňského 28. na letošní
11. místo.
Již tře� m rokem je neodmyslitelnou sou-
čás�  Přírodovědné ligy i tzv. Přírodo-
vědný dvojboj, v němž se sčítají (po pře-
počtu s určitým koefi cientem) výsledky 
soutěží Přírodovědná liga a Přírodověd-
ný klokan. Letošní dvojboj suverénně 
ovládl Mar� n Kalenský, druhý skončil 
jeho spolužák z kvarty Michal Dočekal 
a tře�  Veronika Janků.

Zaslouženou odměnou pro úspěšné sou-
těžící byla závěrečná exkurze do Techma-
nie v Plzni, která proběhla ve čtvrtek 
18. dubna. V rámci této exkurze byly 
úspěšným řešitelům předány i diplomy 
a ceny. Exkurze a předání cen proběhly 
díky podpoře Královéhradeckého kraje, 
Spolku rodičů a přátel Gymnázia a SOŠPg 
v Nové Pace a fi rmy PAPÍR – KNIHY Nýdr-
le, Nová Paka. Za dlouholetou podporu 
Přírodovědné ligy jim patří velký dík.
Letošním ročníkem Přírodovědná liga 
dokázala, že stále žije a přitahuje mno-
ho zájemců. Netřeba tak dodávat, že 
v září s novým školním rokem vstoupíme 
do druhého dvace� le�  této jedinečné 
soutěže!

RNDr. Josef Křeček
Gymnázium a SOŠPg Nová Paka

PŘÍRODOVĚDNÁ LIGA PODVACÁTÉ



42 ACHÁT - měsíčník pro občany Nové Paky a okolí

DUBEN NA GYMNÁZIU A SOŠPG
Duben je tradičně ve znamení příprav 
posledních ročníků na maturitní zkoušky 
a vyvrcholení přírodovědných soutěží. 
Ústní část maturitních zkoušek a di-
dak� cké testy sice probíhají od počát-
ku května, ale již v dubnu část zkoušky 
z dospělos�  složili úspěšně všichni matu-
ran� , když zvládli slohové práce a žáky-
ně pedagogické školy navíc i prak� ckou 
maturitu z tělesné, hudební a výtvarné 
výchovy. 

Jubilejním 20. ročníkem se může po-
chlubit Přírodovědná liga. Za tu dobu si 
našla velké množství příznivců, kteří se 
ponořili do tajů fyziky, biologie, chemie 

a geografi e. Po sečtení výsledků ze všech 
kol a prémiových meziher postoupilo 
do fi nále 13 žákyň a žáků. Již pě� násob-
ným vítězem se stal Kryštof Vitvar, těsně 
druhý skončil Mar� n Kalenský a bronz 
si odnesla Veronika Janků. V kategorii 
Junior dominoval Mar� n Kalenský před 
Lukášem Věchtem a Jiřím Žalským. Oba 
naposledy jmenovaní jsou primány!

Neodmyslitelnou součás�  Přírodověd-
né ligy je Přírodovědný souboj, jenž je 
kombinací právě Přírodovědné ligy a Pří-
rodovědného klokana. Letošním dvojbo-
jem nejúspěšněji projel Mar� n Kalenský, 
stříbrem se může chlubit Michal Dočekal 

a tře�  příčkou Veronika Janků. Odměnou 
pro soutěžící byla exkurze do Techmanie 
v Plzni, kde byly všem úspěšným řešite-
lům předány diplomy a ceny.

Krajskou Archimediádu, okresní kolo Fy-
zikální olympiády v nejmladší kategorii, 
ovládly naše sekundánky, když Julie Hyl-
marová zvítězila a Lucie Šemberová byla 
druhá.

Naši žáci skutečně dominovali v kraj-
ském kole Astronomické olympiády. Bi-
lanci tří prvních, dvou druhých a dvou 
tře� ch míst a zastoupení v celostátním 
fi nále nezaznamenala jiná škola v Krá-

Stejně jako loni byla předmětová komise 
fyziky novopackého gymnázia velmi ak-
� vní v zapojování žáků do soutěžních ak-
� vit i v organizaci vlastních soutěží. Kro-
mě Přírodovědné ligy a Přírodovědného 
dvojboje, o nichž se v tomto čísle Achátu 
můžete dočíst na jiném místě, se žáci 
nižšího i vyššího stupně zúčastnili řady 
soutěžních klání na různých úrovních.
Již jsme si tak trochu zvykli na úspěchy 
letošních maturantů – oktavánů v tý-
mových soutěžích. Nejinak tomu bylo 
i v tomto školním roce. Tým SUPER-
MAX ve složení Kryštof Vitvar, Matěj 
Choutka, Matěj Pavelec obsadil krásné
11. místo v konkurenci 527 týmů v celo-
státní soutěži Energe� cká olympiáda. 
V trochu pozměněném složení – Adéla 
Tauchmanová, Matěj Choutka, Tobias 
Škvor, Kryštof Vitvar a Fran� šek No-
sek pak SUPERMAX vybojoval 
100. místo z 384 týmů ze 64 
zemí celého světa v soutěži 
Fyziklání online a stal se sed-
mým nejúspěšnějším českým 
týmem! V prezenční verzi této 
soutěže, nazvané Fyziklání, 
pak ve své kategorii obsadil
31. místo a celkově 58. místo 
mezi 256 týmy. Že by letošní 
maturan�  mohli mít v týmo-
vých soutěžích zdatné nástup-
ce, ukázala soutěž Technolo-
gická olympiáda, kde se dvou-
členný tým tvořený Terezou 
Kyselovou ze 3. G a Vojtěchem 
Hodulou ze sep� my umís� l vý-

razně v horní polovině celostátního pořa-
dí, když skončil na 195. místě z 527 týmů.

V soutěžích jednotlivců vynikají přede-
vším výsledky v Astronomické olympi-
ádě. Lucie Šemberová ze sekundy stej-
ně jako v loňském roce vyhrála krajské 
kolo nejmladší kategorie GH a postoupi-
la do celostátního kola, které proběhlo
24. května v Praze (výsledky nejsou 
do uzávěrky tohoto článku známy). Kate-
gorii EF vyhrál v Královéhradeckém kraji 
i Mar� n Kalenský z kvarty a stal se rovněž 
úspěšným řešitelem. Krajský žebříček, 
byť v menší konkurenci, ovládl i Fran� -
šek Hörst ze 3. G v nejstarší kategorii AB. 
Druhá místa v krajském kole vybojovali 
ve svých kategoriích Jan Morávek ze 4. G 
a Veronika Janků ze sexty, tře�  místa Mi-
kuláš Kučera z primy a Matyáš Mar� nec 

ze sexty. „Medailová bilance“ 3 – 2 – 2 
v krajském kole je impozantní.
Už koncem minulého roku jste si mohli 
přečíst o soutěži Přírodovědný klokan, 
připomeňme tedy, že Mar� n Kalenský 
z kvarty i Matěj Fišera ze sexty vybo-
jovali v krajském pořadí mezi stovkami 
soutěžících skvělá druhá místa.
V tradiční Fyzikální olympiádě vyhráli 
ve svých kategoriích okresní kola Hana 
Fialová z kvarty a Julie Hylmarová ze 
sekundy, bronzovou příčku vybojoval již 
několikrát zmíněný všestranný účastník 
mnoha soutěží Mar� n Kalenský a úspěš-
ným řešitelem okresního kola byl i Jan 
Kapucián z tercie. V krajských kolech 
se úspěšnými řešiteli stali Hana Fialová 
a Mar� n Kalenský na celkovém 10. resp. 
14. místě. Naše škola byla pořadatelem 
okresního kola v kategorii G (7. ročníky 

ZŠ a odpovídající ročníky více-
letých gymnázií).
Naše soutěžní ak� vita byla 
tedy v pomalu končícím škol-
ním roce nadstandardní a ne-
jinak tomu bude jistě i v dal-
ších letech. Soutěžíme rádi 
a dosažené výsledky nás těší 
a představují i velmi dobrou 
reprezentaci naší školy a naše-
ho města. 

RNDr. Josef Křeček,
předmětová komise fyziky, 

Gymnázium a SOŠPg
Nová Paka

GYMNÁZIUM A SOŠPG:
DALŠÍ ÚSPĚŠNÝ ROK VE FYZIKÁLNÍCH SOUTĚŽÍCH

Online soutěž Technologická olympiáda
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lovéhradeckém kraji! Kdo konkrétně 
reprezentoval naši školu v jednotlivých 
kategoriích? GH – Lucie Šemberová (ví-
tězka, 13. místo v celorepublikovém 
srovnání, zopakování loňského postupu 
do fi nále), Mikuláš Kučera (tře�  místo); 
EF – Mar� n Kalenský (vítěz); CD – Vero-
nika Janků (2. místo) a dalších šest do 7. 
místa AB – Fran� šek Hörst (druhé místo).

Na ZŠ Milady Horákové v Hradci Králové 
proběhlo krajské kolo Fyzikální olympiá-
dy a v kategorii určené pro žáky 9. třídy, 
resp. kvarty a jediní dva úspěšní řešitelé 
z jičínského okresu jsou právě od nás. 
Hana Fialová a Mar� n Kalenský obsadili 
desáté, resp. čtrnácté místo.

Mar� n Kalenský též výrazně zabodoval 
v Geologické olympiádě, v níž vykutal 
krásné tře�  místo.

Škoda, že se z okresního kola Matema-
� cké olympiády ve většině kategorií dále 
nepostupuje. Litovat tak může okresní 
vítěz a krajský úspěšný řešitel Michal 
Dočekal a další okresní vítězové, kterými 
jsou Lucie Šemberová a Jan Kapucián.

K letošnímu Roku české hudby, viz 200 let 
od narození Bedřicha Smetany, a u pří-
ležitos�  naší tradiční pěvecké soutěže 
Novopacký slavíček, jehož 26. ročník 
proběhl 10. dubna, kabinet VV vyhlásil 
výtvarnou soutěž. Soutěž měla dvě ka-
tegorie, mladší žáky do 11 let a starší do
15 let. Do soutěže nám přišlo více 
než 120 krásných prací ze třinác�  škol. 
Tím, že už v účastnických školách prošly 
přísným předvýběrem, stály za oceně-
ní. Všechny práce jsme během Novo-
packého slavíčka vystavili před učeb-
nou VV, kde se těšily velkému zájmu 
návštěvníků školy. Slavnostní předání 
cen za účas�  výherců a jejich pedagogů 
a ředitele školy Mgr. Pavla Matějovského 
proběhlo 10. 4. 2024. O krásné ceny, kte-
ré vítězům předaly organizátorky a uči-
telky VV, se postaralo Sdružení rodičů 
a laskavý sponzor soutěže fi rma Moje 
mincovna. 
Ta vítězům, umístěným v obou kate-
goriích ve zlatém a stříbrném pásmu, 
darovala pozlacené pamětní medaile 
s portrétem Bedřicha Smetany a cer� -
fi kátem pravos�  mincí. I my jsme měli 
svá želízka v ohni. Ve zlatém pásmu se 

ve 2. kategorii umís� ly žákyně Kateřina 
Fišarová a Jana Jeřábková se svým ko-
miksem Prodaná nevěsta. Ze stejné třídy 
ve stříbrném pásmu zabodovala i Barbo-
ra Albrechtová s černobílým komiksem. 
Čestné uznání si odnesl také Filip Špicar.

Naši školu přijeli navš� vit američ�  
Fulbright asisten�  a připravili si pro ně-
které třídy zajímavý program, ve kte-
rém představili svoji zemi a zapojili žáky 
do konverzace.

Sexta, 2. G a vybraní žáci kvinty se zú-
častnili anglického představení v divadle 
v Pardubicích. Zhlédli divadelní adaptaci 
románu George Orwella – 1984.

Kromě zejména přírodovědných sou-
těží se naši žáci zúčastnili i několika te-
ma� ckých exkurzí. Třída 3. G navš� vila 
novopacký pivovar a Vojenský historický 
ústav v Praze na Žižkově a kvarta Židov-
ské muzeum v Praze. 

Ladislav Kodym
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

ÚSPĚŠNÝ VSTUP
NOVOPACKÝCH MLADŠÍCH ŽÁKYŇ DO ATLETICKÉ SEZÓNY

V jarním období novopacké atletky absolvovaly již dvě kola kraj-
ského přeboru družstev mladších žákyň 2011–2012. Pro tuto 
sezónu bylo družstvo novopackého Sokola zařazeno do skupiny 
A, kde se závodí s družstvy Jilemnice, Vrchlabí, Dvora Králové, 
Hradce Králové a Trutnova. Opro�  přípravce děvčata soutěží 
ve zcela nových disciplínách jako jsou překážky, koule, oštěp, 
skok vysoký a štafety, které se u holek staly velmi oblíbené. 
Velkou změnou opro�  přípravce je, že družstvo může mít až 
osmnáct členů, z nichž každý může startovat pouze ve třech 
disciplínách, a případně v nich bodovat. Toto pravidlo je vý-
hodnější pro větší města s velkými kluby, pro nás je to spíše 
nevýhoda. Přesto jsme ale v pohodě. Holky, převážně ročníky 
2012, zdárně sekundují sedmnác� člennému družstvu Trutno-
va, což předvedly při druhém kole přeboru, kdy v osmi dosáhly 
stejného bodového skóre 105 bodů. Kvalit družstva Sokol Hra-
dec Králové sice nedosahujeme, ale každou soutěž si užíváme 
naplno. První kolo se uskutečnilo 25. dubna za téměř zimního 
počasí na stadionu Sokola Hradec Králové a druhé kolo bylo jen 
o týden později 2. května v přívě� vějším počasí ve Dvoře Krá-
lové. Po dvou kolech jsme s poměrně velkým náskokem před 
Jilemnicí na pěkném tře� m místě, což nám proza� m zajišťu-
je postup do podzimního fi nále, ale stále nás ještě čeká jedno 
kolo. Tak nám držte pěs� . 

Zdeněk Mašek – trenér

Nejlépe bodované pozice našich atletek: 
60 m  6.–7. Mikešová 8,93 s, 9. Hylmarová 8,99 s 
60 m př.  4. Coganová 11,93 s, 8. Formánková 12,21 s
150 m  5. Hylmarová 22,17 s, 6. Mikešová 22,26 s 
300 m  6. Řeháková 52,28 s, 7. Jírová 52,34 s
oštěp (m) 5. Řeháková 21,53, 6. Coganová 20,69
koule (m) 2. Mikešová 8,66, 3. Coganová 8,19,

5. Formánková 7,84, 6. Samlerová 7,71 
skok vysoký (m)   1. Samlerová 1,41, 9. Zajícová 1,16
skok daleký (m) 3. Jírová 4,04, 6. Hylmarová 3,97, 
  7. Řeháková 3,80 

pořadí družstvo body hlavní 
body

počet 
závodníků
v družstvu 

1. TJ Sokol Hradec 
Králové „A“

494,5 14 17

2. TJ Lokomotiva Trutnov 201 12 17

3. TJ Sokol Nová Paka 191,5 10 8

4. TJ Jilemnice  73,5 7 13

5. TJ Sokol Hradec 
Králové „B“ 

66,5 7 15

6. TJ Dvůr Králové nad 
Labem  

54 4 6

7. SK Vrchlabí Smola 
Konstrukce  

39 2 10

  Hradec Králové 25. dubna 2024 – na kouli, D. Coganová

Tabulka po druhém základním kole KPD mladších žákyň,
sk. A

Dvůr Králové 2. května 2024 – s fanynkou, D. Coganová

Hradec Králové 25. dubna 2024 – na konci, D. Coganová
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REKORDNÍ ROZLOUČENÍ PACKÝCH KADETŮ
S NADREGIONÁLNÍ LIGOU
První květnovou sobotu se mladí pač�  sokolové rozloučili s le-
tošní Nadregionální basketbalovou ligou U17 rekordním vítěz-
stvím nad týmem BA Lynx Liberec B. Liberecké béčko, které 
v celé sezóně nedokázalo vyhrát ani v jednom utkání, se uká-
zalo jako velmi slabý tým, kterému pač�  mladíci uštědřili re-
kordní porážku 161:29. Nyní čeká na packé kadety kvalifi kace 
do basketbalové ligy juniorů. 
Sokol Nová Paka – BA Lynx Liberec B 161:29
(42:12, 87:14, 129:20)
Šulc 32, 6/2, 0, Budínský 28, 4/4, 1, Sekot 25, 0/0, Kracík Š. 23, 
8/6, 3, Brumlich 21, 3/2, 0, Kracík M. 16,0/0,1, Vančura 12, 0/0, 
1, Froš 4, 1/0, 1. 

Míla Pour

BYL JSEM U TOHO, KDYŽ LUDVÍK DANĚK PŘED 60 LETY V TURNOVĚ 
HODIL DISKEM SVĚTOVÝ REKORD (64,55) – 2. SRPNA 1964
Nic nenasvědčovalo tomu, že 
ten den zažiji něco mimořád-
ného. Bylo mi tehdy sedmnáct 
let, zajímal mě sport a poezie. 
Začátkem srpna 1964 jsem 
stejně jako jindy absolvoval
10kilometrový indiánský běh 
ze svého rodiště v Dolní Krupé 
do Mnichova Hradiště. Na ná-
draží se naše malá atle� cká 
parta (TJ Spartak Mnichovo 
Hradiště) rozhodla asi napůl, 
kdo kam pojede na atle� cké 
závody. Já jsem si s kamará-
dy sedl do vlaku směr Turnov. 
Z nádraží v Turnově jsme šli 
na atle� cké hřiště za sokolovnou. Toho 
2. srpna 1964 bylo opravdu špatné po-
časí, pršelo, bylo chladno a od města 
foukal dost silný vítr. Já skákal přede-
vším do výšky. Prvním zázrakem bylo, že 
do Turnova přijel slavný výškař Jiří Lán-
ský (*1933, † 2017), tehdy se pokoušel 
obnovit svoji závodní kariéru (byl prvním 
výškařem, který u nás v roce 1953 skočil 
2 m („horainem“ ve Staré Boleslavi), kte-
rý byl stříbrný na ME v roce 1954 a 1958. 
Někde jsem dokonce četl, že z legrace 
skákal přes koně ve slavné fi lmové paro-
dii „Limonádový Joe“.
Odraziště v Turnově bylo hrozné a měk-
ké, skončil jsem za Lánským druhý, nebo 
tře� , stabilně jsem skákal přes 180 cm. 
Nic moc, ale ten zážitek. Mezi všemi se 
rozšířila zpráva, že přijede i Ludvík Da-
něk (* 1937, † 1998). 10. května 1964 
to� ž hodil ve Vyškově evropský rekord. 

Dočkali jsme se, Ludvík Daněk přijel 
na motorce (Jawa 250?) někde od Blan-
ska s manželkou, oba v pláštěnce a pro-
mrzlí. A pak ten výkon 64,55, nikdy na to 
číslo nezapomenu. Od města vál příznivý 
vítr, senzace, radost náš všech. Zajímavé 
bylo, že pak přišel i Karel Mikyska, teh-
dejší šéfredaktor Československé televi-
ze a domlouval se s pánem, který Daň-
kův hod natáčel amatérskou kamerou. 
Bylo to pak ve zprávách Československé 
televize, viděl jsem to. V roce 1964 jsem 
byl moc smutný, když Daňka na olym-
piádě v Tokiu posledním pokusem pře-
hodil Američan Al Oerter (1936–2007). 
Představte si, že on vyhrál čtyři olym-
piády (1956, 1960, 1964, 1968) a po-
tom se snad dal na malování. Jsou to 
zvláštní vzpomínky, sport jsem měl rád, 
naplňoval mě, ale v době, kdy jsem měl 
jít na pokus při skoku, jsem zapomněl 
a četl verše K. H. Máchy, Jiřího Ortena, 

Vladimíra Holana, Arthura Rim-
bauda… Pochopil jsem, že atle-
� ku, fotbal, volejbal… zas� ňují 
jiné zájmy. Po příchodu do Paky, 
v roce 1970, jsem jen ze zájmu 
„semtam“ hrál volejbal a fot-
bal, třeba za Domovní správu 
nebo pivovar. Ale, abych neza-
pomněl, lísteček, na který mi 
Ludvík Daněk onen den napsal 
lakonicky: Ludvík Daněk 64,55, 
je někde na půdě mého rodné-
ho domu. Našel jsem ale náho-
dou jinou zajímavou fotografi i, 
také z roku 1964, z atle� ckých 
závodů ve Velkých Hamrech.

Vypadám na ní malý, ale musíte si před-
stavit, že to je amatérský snímek ze zá-
vodů ve Velkých Hamrech, kde stojíme 
na stupni vítězů. Byl jsem druhý. Já jsem 
tedy ten vlevo, nahoře je vítěz Vladimír 
Tesařík (* 1947, † 2003). To byl později, 
na rozdíl ode mě, vynikající atlet. V roce 
1968 byl dokonce nominován na olym-
piádu v Mexiku, ale nezúčastnil se. Zná-
mý pak byl se svým bratrem jako člen 
proslulé kapely JOJO Band, zabýval se 
prý také léčitelstvím. Zemřel tragicky 
po pádu z kola. 
Čas běží, vzpomínky jsou zajímavé, zni-
čené klouby ze špatných doskočišť bolí, 
a nejen z nich. Na výkon Ludvíka Daňka 
nikdy nezapomenu, i když to bude šede-
sát let.

Miloslav Bařina
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Všeználek Google odpoví – mezinárodní 
technický výbor pro prevenci na úse-
ku požární ochrany sdružující více než
40 evropských i mimoevropských států.
Klasickou disciplínou CTIF je forma sou-
těže deví� členných družstev hasičů v ja-
kémkoli věku, která je velmi populární 
zejména na západ a jih od našich hranic.
Družstva obvykle absolvují dva pokusy, 
které začínají požárním útokem „nasu-
cho", tedy bez vody. Družstvo rozloží 
sací i tlakové hadice od stroje po proudy 
na čas za poměrně striktních pravidel, 

každý závodník má svou přesně určenou 
činnost a až na předepsané povely mlč-
ky. Na dodržování pravidel dohlíží skupi-
na rozhodčích, která po skončení pokus 
projde a s velitelem zhodno� , případně 
ocení chyby trestnými body.
Následuje štafeta 8x 50 m, závodník 
ve tře� m a čtvrtém úseku přebíhá kladi-
nu vysokou 60 cm a dlouhou 6 m, v po-
sledním úseku je velmi atrak� vní roura 
o průměru 80 cm široká a 8 m dlouhá, 
kterou závodník projede na kolenou 
opřený o proudnici, popřípadě po břiše.
Novopacké hasičky si svou pozici mezi 
několika družstvy v ČR začaly budovat 
od roku 2016 a postupně získaly zkuše-
nos� , v roce 2022 reprezentovaly naše 
město na hasičské olympiádě v Celje 
a v loňském roce vyhrály celostátní ligu.
Letošní ročník ligy zahajovalo halové 
MČR v klasických disciplínách CTIF v Ost-
ravě. Vezly jsme domů stříbro v kategorii 
B, celkově tře�  místo.
Druhým závodem bylo klání v hale Ota-
kara Jandery v pražské Stromovce. Ten-
tokrát vítězství v kategorii B (nad 30 let) 
a celkově druhé místo. Zároveň jsme spl-

nily kvalifi kační limit na hasičskou olym-
piádu, která se koná příš�  rok v Berlíně.
Již patnáctý ročník soutěže O vlčnovský 
pohár se konal 13. dubna 2024 za nád-
herného počasí. V naší kategorii jsme 
vybojovaly zlatý pohár a celkově druhé 
místo.
Naopak s obavami z počasí, které ven-
kovním soutěžím nepřálo, jsme odjíž-
děly 21. dubna 2024 do Velimi. Kolínský 
pohár ve starší kategorii jsme vyhrály 
a celkové druhé místo počítané do ligy 
uzavřelo sérii jarních závodů.
V září nás čeká poslední závod, a to O po-
hár města Velké Meziříčí.
Vrcholem ale bude MČR v klasických dis-
ciplínách CTIF, které se koná 28. 9. 2024 
na stadionu ve Dvoře Králové n. L. Toho-
to klání se obvykle účastní nejen týmy 
z Čech, ale i ze Slovenska, Maďarska 
a Polska. 
Chtěla bych � mto pozvat všechny pří-
znivce hasičského sportu na zajímavou 
podívanou. 
A držte nám palce :-).

Lenka Fejfarová

KDYŽ SE ŘEKNE CTIF...

TÉMĚŘ STOVKA DĚTÍ ZAPLNILA LETNÍ STADION 
O prvém květnovém úterý, za celkem 
vhodného počasí pro atle� ku, se sešli 
nejmenší adep�  královny sportu na no-
vopackém Letním stadionu, aby si před 
svými rodiči i prarodiči zazávodili, a po-
rovnali si tak mezi sebou svoje sportovní 
schopnos� . Na první letošní atle� cké zá-
vody je sem pozvali novopač�  sokolové 
s hlavní organizátorkou Danou Cogano-
vou. Počasí mladým závodníkům celkem 
fandilo, nebyla zima ani teplo, a tak mladí 
atle�  a atletky bez problémů dosahovali 

svých nejlepších výsledků. Program pro 
kategorie byl obdobný jako v minulých 
letech. Dě�  si zaběhly 50 m, resp. 100 m 
a překážky 50 m, svůj um si vyzkouše-
ly v hodu míčkem a ve skoku dalekém, 
dle věku buď s rozběhem, nebo z místa. 
Po nástupu všech zúčastněných dě�  se 
podle jednotlivých kategorií �  nejmenší 
adep�  královny sportu rozešli na jednot-
livá sportoviště k prvým disciplínám. 
Nejpočetnější byly kategorie chlapců 
ročníku 2017–2018, kde startovalo cel-

kem šestnáct chlapců a kategorie dí-
vek 2019–2020, kde soutěžilo patnáct 
děvčat. Za� mco prvou disciplínu, běh 
na 100 m, respek� ve 50 m, zvládli všich-
ni „sprinteři“, včetně těch nejmenších, 
téměř bez problémů, tak překážky, i když 
byly nízké, dělaly někdy malým prckům 
problémy. Ale i přesto, až na výjimky, se 
s touto disciplínou dě�  zdárně vyrovna-
ly. Někteří „mladí atle�  nebo i atletky“ 
vyhráli i více disciplín, a naznačili tak svůj 
mladický talent pro královnu sportu. 
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VÝSLEDKY
– Vítězové jednotlivých disciplín:

Ročník 2021 a mladší chlapci: 50 m: 
17,3, 50 m př.: 24,1, hod míčkem: 3,32, 
všechny tři disciplíny Štěpán Batelka, 
dálka: Vít Jenček 88, dívky: 50 m: 17,2, 
50 m př.: 38,0, obě discipliny Stella Ja-
rošová, hod míčkem: Karolína Povrová 
2,05, dálka: Bára Vanderková 46. Roč-
ník 2019–2020 chlapci: 100 m: 23,3, 
50 m př.: 9,93, hod míčkem: 9,99, dál-
ka: 117, vše Štěpán Pour, dívky: 100 m, 
21,9, míček: 5,90, dálka: 130, vše Anna 
Sankotová, 50 m př.: Anna Zajícová 13,3. 
Ročník 2017–2018 chlapci: 100 m: 18,5, 

50 m př.: 10,7, dálka: 233, vše Marek 
Kuřík, hod míčkem: Štěpán Jerie 12,9, 
dívky: 100 m: 19,9, 50 m př.: 10,9, hod 
míčkem: 9,04, dálka: 156, vše Markéta 
Česáková. Ročník 2015–2016 chlapci:
100 m: 18,0, 50 m př.: 10,8, obě disciplí-
ny Pavel Sucharda, hod míčkem: 20,72, 
dálka: 302, obě disciplíny Jan Luňák, dív-
ky: 100 m: Sabrina Tauchmanová 17,0, 
50 m př.: 10,2, dálka 356, obě disciplíny 
Laura Žalská, hod míčkem: Sára Herbry-
chová 12,49. Ročník 2013–2014 chlapci: 
100 m: 16,3, 50 m př.: 9,9, hod míčkem: 
34,57, dálka: 361, vše Jáchym Antoš, 
dívky: 100 m: 15,7, 50 m př.: 9,4, dálka: 
356, vše Sára Polmanová, hod míčkem: 

Ema Brádlová 25,04. Ročník 2011–2012
chlapci: 100 m: 13,6, 50 m př.: 8,2, dál-
ka: 443, vše Eliáš Mudrák, hod míčkem: 
Vítek Antoš 45,09, dívky: 100 m: 14,7, 
dálka: 415, obě disciplíny Julie Hylmaro-
vá, 50 m př.: Eva Coganová 8,8, hod míč-
kem: Sára Mikešová 32,31.
Tradičním rozloučením s atle� ckou se-
zónou budou v říjnu podzimní sokolské 
dětské závody. Sokolové na tyto závody 
srdečně zvou dě�  i s jejich rodiči a pra-
rodiči.

Míla Pour

PAČÁCI NA 400 ULTRA A 200 HARD
Čtvrtý ročník ultramaratonu na 400 ki-
lometrů přinesl jednoznačně nejtěžší 
podmínky. Závodníci se v pátek 17. květ-
na 2024 stavěli do startovního koridoru 
za silného deště. Ten nepolevil ani něko-
lik hodin po startovním výstřelu, který 
zazněl v pravé poledne. Pršelo i přes noc 
a souboj s kluzkými kořeny, kameny, le-
pivým blátem, zimou a tmou byla těžká 
prověrka každého, kdo nevyměkl a roz-
hodl se nevzdat vše rovnou na startu. 
Ani účastníci o rok mladší poloviční di-
stance 200 Hard, která startovala v so-
botu ráno, nebyli ušetřeni deště a těž-
kých podmínek. Na této trase startovali 
hned dva závodníci v dresu Bakako Nová 
Paka. Skvělý skialpinista (Mountain Ra-
cing Team) a také biker Mára Foltýn 
předvedl ve svých osmnác�  letech, že 
má nejen rychlost, ale i vytrvalost, když 
do cíle dojel celkově druhý 6 minut za ví-
tězem Markem Sádovským. Na stupních 
vítězů ho doprovodil tře�  Mar� n Fikar, 
který 200 Hard ovládl loni. Na sedmém 
místě celkově dorazil skvělý packý bi-
ker, silničář a čerstvě dostudovaný 
MUDr. Jirka Šorm. Na distanci 200 km se 
vydali i Pačáci Kuba Knap a Petr Hnízdo. 
Za� mco Kubovi bohužel vystavily stopku 
zdravotní indispozice, „Hnízdič“ z Packé-
ho Velocipéd klubu dojel zdárně do cíle, 
kde se za závodem ohlédl: „Těžký závod, 
který ještě ztěžovalo bláto, déšť a zima. 
Zážitky, na které budu dlouho vzpomí-
nat!“
Pro mě byla čtyřstovka ve znamení čty-
řek. Čtvrtý ročník 400 Ultra znamenal 
i moji čtvrtou účast a čtvrté vítězství. 
Po MTB závodě na Zvičině, dvou jičín-
ských cykloligách na MTB i na silnici to 

pro mě byl čtvrtý závod během jedno-
ho týdne, což bylo dost troufalé sousto, 
ale nějak jsem ho strávil. Zároveň to byl 
můj čtrnáctý závod sezóny 2024. Parádní 
výkon předvedl slovenský závodník Ladi-
slav Hojo, který při své první účas�  dojel 
do cíle 20 minut za mnou. Respekt patří 
i tře� mu Pavlovi Šípovi, stabilnímu borci 
na medailových pozicích 400 Ultra. 
Organizátor Kuba Jaroši a jeho rodina 
odvedli zase skvělou práci. Závod má 
úroveň a také skvělou přátelskou atmo-
sféru. Každopádně letošní deš� vý ročník 
byl určitě nejtěžší a vítězem je každý, 
kdo to dotáhl za cílovou lajnu, ať už jel 
200 nebo 400 kilometrů. 

Výsledky 200 Hard (200 km / 5000 m)
1. Marek Sádovský 10:47; 2. Marek Fol-
týn 10:53; 3. Mar� n Fikar 11:16; 7. Jiří 
Šorm 12:51; 78. Petr Hnízdo 29:17 

Výsledky 400 Ultra (400 km / 9000 m)
1. „Ultrapako“ 21:02; 2. Ladislav Hojo 
(SVK) 21:22; 3. Pavel Šíp 24:11

Danda Polman /
Ultra Paka Racing Team

Na trase 400 Ultra

Petr Hnízdo v cíli 200 HardVyhlášení 200 Hard
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Hlavní plavecká sezóna pomalu nabírá 
na obrátkách. Vrcholem letošní letní se-
zóny je mistrovství ČR Juniorů (Praha Po-
dolí), MČR OPEN (Ús�  nad Labem) a MEJ 
(Arménie).
Plavci Žraloka se vydali na již osvědčené 
místo Egypt – Hurgada. Soustředění pro-
bíhalo plných 12 dní. Hlavní část se kona-
la v olympijském bazénu (společně s re-
prezentacemi Německa, Polska, Dánska 
a Běloruska). Celkem 18 tréninkových jed-
notek v bazénu – naplaváno (114,8 km).
Přípravu na suchu + fi tness centrum + 
crossfi t řídil, vedl, a to velmi pevnou 
rukou, profesionál každým coulem, tre-
nér Mar� n Kohút. Resort, doprava, jídlo 
a klima� cké podmínky – SUPER, SUPER.
Doplňkově jsme v tréninkovém rytmu 
absolvovali několik závodů – Trutnov, 
Pardubice, zde jsme nenašli konkurenci 
a suverénně všechny soutěže ovládli. Pří-
prava dále poc� vě probíhá v novopacké 
pětadvacítce (moc děkujeme za úžasnou 
podporu) a tvrdě míříme za nastavený-
mi cíli. Pro první větší test jsme si zajeli 
k našim jižním sousedům do Rakouska. 
Přivítal nás starobylý GRAZ s nádherným 
bazénem (50). Rakouské, německé, slo-
vinské a slovenské reprezentace se zde 
pokoušely o tvrdé limity na olympijské 
hry v Paříži 2024. Nakonec byl splněn 
jen 1 limit, ale 3 plavci byli velmi blízko

0,2–0,4. Plavci Žraloka měli jasný cíl: po-
kusit se o co nejlepší osobní časy. Kon-
frontace s Evropou byla nesmírně tvrdá 
a náročná. Jasně se ukazuje, že české 
plavání zaostává v systémové práci 
s mládeží. Chybějí vzdělaní trenéři, sys-
témová podpora státu i peníze v podsta-
tě na vše. O to více si vážíme města Nová 
Paka za sportovního ducha a fi nanční 
podporu.
V samotném mee� ngu kralovala v že-
nách BÁRA SEEMANOVÁ (ČR) – 200, 
400 VZ a v mužích FELIX AUBOCK (AUT) 

– 200, 400, 800, 1500 VZ. Naši plavci 
(Štěpán Rjaško, Daniel Němec, Matouš 
Synek, Karolína Maršíková) překonali
9 osobních rekordů. Nejlepší umístě-
ní bylo 10. místo Karolíny Maršíkové 
(hostující v ústecké plavecké akademii). 
Chtěl bych moc poděkovat naší předsed-
kyni p. Evě Štěrbové za perfektní zajiš-
tění servisu (dopravy, ubytování, stravy, 
transferů a dobré nálady).

ŽrNP trenér M. Řeháček

ŽRALOK ZÁVODÍ

80 LET NOVOPACKÉHO BASKETBALU 
Sezóna 2006–2007
V této sezóně měl basketbalový oddíl 
v celostátních soutěžích opět ženy ve
2. lize a muže ve 3. lize, v oblastních 
a krajských soutěžích dalších šest druž-
stev, což bylo pro�  předcházející sezóně 
o jeden tým víc. 
Neúčast kapitánky družstva a nejlepší 
střelkyně Petry Kalendové, z důvodu ma-
teřství, značně oslabila tým sokolek a ty 
v základní čás�  obsadily l0.–15. místo. Si-
tuaci družstva poněkud vylepšil start Evy 
Horáčkové, Radky Knapové a Lucie Ptáč-
níkové z Pardubic, které si s sebou nový 
trenér Václav Vávra do Paky přivedl. Ko-
nec sezóny značně zkomplikovala dlou-
hodobá nemocnost nového trenéra. So-
kolky o svém dalším druholigovém by�  
prak� cky rozhodly až v předposledním 
dvoukole, poměrně vysokým vítězstvím 
v Kolíně. Setrvání ve 2. lize potvrdily dvě-
ma posledními vítězstvími na domácí pa-
lubovce, kdy v sobotu poslaly do 3. ligy 
béčko Strakonic a v neděli, v posledním 

utkání sezóny, zdolaly i pražskou Aritmu. 
Poprvé od vstupu do 2. ligy se družstvo 
obešlo bez hostujících hráček z Trutno-
va. Ústup ze slávy zaznamenaly sokolky 
i v různých sta� s� kách. Za� mco v před-
cházejících sezónách patřily k nejlepším, 
tak se tentokrát musely sklonit před 
hráčkami jiných týmů. Ve trojkách, kte-
ré byly jejich doménou, skončily s prů-
měrem 5,46 trojek na utkání za béčkem 
Gambrinusu a vítězným týmem z Ús�  
nad Labem na tře� m místě. Rovněž tře�  
místo jim patřilo v procentuální úspěš-
nos�  71,69 % ve střelbě trestných hodů 
za týmy Kralup a Libochovic. Prvenství 
si udržely v počtu faulů, kdy měly 24,36 
osobních chyb na utkání. Tuto sta� s� -
ku dotvrzují i čtyři packé basketbalistky 
Pavla Kalendová (102), Jitka Matoušová 
(94), Pavlína Jislová (90) a Mar� na Bo-
růvková (85), kterým patřila první čtyři 
místa v pelotonu druholigových fau-
lujících hráček. Slabší měl packý celek 
úspěšnost trestných hodů, kde nejlepší 

packé střelkyni z této mety Pavle Kalen-
dové, s procentuální úspěšnos�  74,7 %, 
patřila až devatenáctá příčka mezi dru-
holigovými hráčkami. Tato hráčka si to 
vynahradila v počtu vstřelených bodů, 
kterých nastřílela 476 při průměru
17 bodů na utkání, když předs� hla
o jednačtyřicet bodů druhou nejlepší 
druholigovou střelkyni Ematovou z Kra-
lup. Mezi desítku se ještě vešla na pátém 
místě se 309/11 body Eva Horáčková. 
Pavla Kalendová kralovala mezi druho-
ligovými basketbalistkami i v trojkách, 
kterých v sezóně nastřílela 64 s prů-
měrem na utkání 2,29. Sedmé místo 
s 29/1,04 body patřilo další packé bas-
ketbalistce Jitce Matoušové. 
V této sezóně, pod vedením trenéra Jirky 
Nádvorníka, se v prvé polovině sezóny 
velmi dařilo týmu mužů, který si vybojo-
val výborné tře�  místo v tabulce 3. ligy. 
Bohužel v jarní čás�  si to vlivem několi-
ka zbytečných porážek pokazil a v závě-
rečné tabulce 3. ligy skončil až sedmý. 
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Jan Bajer patřil k nejlepším tře� ligovým 
střelcům. V průběhu jarní čás�  si své 
postavení poněkud pohoršil a s počtem 
380 vstřelených bodů skončil mezi tře� -
ligovými basketbalisty na šestém místě 
před svým spoluhráčem Jirkou Nádvor-
níkem, který nastřílel do košů soupe-
řů o dva body méně. Ve střelbě trojek 
byl další packý sokol Mar� n Vondráček 
s 52 trojkami čtvrtý.
Béčko mužů, pod koučováním Miloše 
Jisla, si velmi dobře vedlo v přeboru Krá-
lovéhradeckého kraje, když si umístěním 
na tře� m místě zajis� lo postup do ob-
lastního přeboru. Zde skončila packá 
záloha na druhém místě pouze horším 
skóre ze vzájemných zápasů za týmem 
Heřmanova Městce. Ze 14 utkání béč-
ko devětkrát vyhrálo s ak� vním skórem 
1027:903. Oporami družstva byli otec Li-
bor a syn Petr Lukešovi. Sekundovali jim 
mladí pendlové z áčka Mar� n Vondráček 
a Jirka Nádvorník junior. Nejlepším střel-
cem byl Mar� n Vondráček se 264 body 
s vynikajícím průměrem na utkání 37,71 
bodů. Petr Lukeš nastřílel 263/13,5 a Li-
bor Lukeš 233/23,30.
Je nutné přiznat, že mládežnickým cel-
kům se v této sezóně nedařilo tak jako 

v minulých letech, kdy celky našich mla-
dých basketbalistů a basketbalistek pat-
řily k nejlepším v oblas� . Družstvo mlad-
ších dorostenců, kde pod vedením Jirky 
Šafáře hrálo i hodně žáků, se probojova-
lo ze tře� ho místa Královéhradeckého 
přeboru do osmičlenné skupiny play-
-off  Východočeské oblas� , kde po dvou 
vítězstvích nad Moravskou Třebovou 
a po dvou porážkách s Teslou Pardubice 
skončilo ve čtvr� inále.
Kadetky, trénované Pavlem Šulcem 
a Mirkem Fišarem, skončily s pouhými 
dvěma vítězstvími s pasivním skórem 
1050:1266 na šestém místě v krajském 
přeboru. Na jejich výkonu se nejvíce 
projevil přechod dvou nejlepších bas-
ketbalistek Kristýny Šulcové a Veroniky 
Fišarové do Trutnova. Nejlepší střelkyní 
družstva byla Zuzana Vávrová 409/18,59 
před Zuzanou Hamplovou 288/14,40.
Starší žáci, vedení Jirkou Šafářem, skon-
čili v oblastním přeboru na šestém mís-
tě, když měli před zahájením sezóny vět-
ší ambice. Ze šestatřice�  utkání zvítězili 
pač�  mladíci sedmnáctkrát, při ak� vním 
skóre 2319:2127. V družstvu hráli prim 
bratři Šafářové, kteří zároveň reprezen-
tují Královéhradecký kraj. Jan vstřelil 

656/18,22 a Petr 436/16,65. Do žákov-
ské ligy za BK Pardubice uvolnil oddíl Ale-
še Peterku, který za packý oddíl sehrál 
pouze 9 utkání ze 36, ve kterých vstřelil 
214 bodů s průměrem na utkání 23,78. 
Jeho uvolnění mělo samozřejmě značný 
vliv na konečné umístění družstva.
Ani družstvu starších žáků, které tré-
noval Pavel Bekr, se nedařilo tak, jak se 
předpokládalo na začátku sezóny. Sed-
mé místo v oblas� , když ze 32 utkání 
zvítězili sokolíci pouze devětkrát a pa-
sivní skóre 1563:2035 moc  nekorigovalo 
s tradicí packého mládežnického basket-
balu. Nejlepší střelec družstva byl Pavel 
Bekr s 282/9,4 bodů.
Časově velmi náročnou soutěž hráli 
nejmladší basketbalové naděje oddílu –
družstvo nejmladšího minižactva. Ra-
dost zde působil hlavně zápal dě�  do hry 
pod bezednými koši a jejich účast okolo 
20 hráčů na trénincích. Smíšené druž-
stvo chlapců a děvčat, které vedla Alena 
Paulů, bylo věkově hodně mladé, takže 
několik basketbalistů a basketbalistek 
mohlo hrát za tuto kategorii ještě v příš-
� m roce. Mládí družstva se projevova-
lo  i na výsledcích. V oblastním přeboru 
skončilo družstvo jedenácté pouze se 
dvěma vítězstvími.
Do povědomí příznivců basketbalu se 
dostal každoročně pořádaný turnaj žen 
„O novopacký pohár“, na který jsou zvá-
ny prvoligové i druholigové celky. V po-
sledním ročníku překvapily svým vítěz-
stvím trutnovské extraligové dorostenky 
pod vedením pačáka Ríši Urbana.

Míla Pour

První Český pohár – SUPERSPRINT Tri-
atlon Zlín si přišel v druhou květnovou 
sobotu vyzkoušet benjamínek, čerstvý 
„osmileťák“ VILÉM SUCHARDA, v kate-
gorii s o rok staršími chlapci. Nezklamal 
a z dalekého Zlína si odvezl krásné druhé 
místo. Bylo potřeba dynamicky zaplavat 
50 m v místním venkovním vyhřívaném 
bazénu, poté svižně doběhnout do depa, 
nasadit cyklis� ckou helmu, startovní 
číslo, boty a fofrem sprintovat na kole 
do 350 m dlouhého kopce po dlažebních 
kostkách s 10% stoupáním.
Cyklis� ckou 1,5 km dlouhou část zakon-
čil technickým sjezdem k místnímu at-
le� ckému oválu, kde musel ještě velmi 
hbitě uběhnut 800 m. Cílová časomíra 
se zastavila na 11:21,76, a započal tak 
slibně svou první triatlonovou sezonu. 
JEN TAK DÁLE! 

V oddílových barvách se ve Zlíně ještě 
představila MARIE KARBANOVÁ, loňská 
mistryně republiky v kategorii starších 
žákyň. Svoji premiéru v kategorii doros-
tenek zvládla více než dobře, když skon-
čila jen těsně pod stupni vítězů. TJ Nová Paka, oddíl triatlonu

V ČESKÉM POHÁRU TRIATLONU BODOVAL VILÉM SUCHARDA
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VYTRVALKYNĚ JANA MIKEŠOVÁ
VSTOUPILA LETOS DO SEZÓNY OPĚT VÝBORNĚ
Novopacká vytrvalkyně, která v uplynu-
lých letech dosahovala výborných výko-
nů na běžeckých vytrvalostních tra� ch, 
které by se netrénovaný člověk bál ujít 
pomalou chůzí, zahájila i letos vítězstvím 
v 75 km dlouhém závodě v Polsku na Ku-
dowske Sztafetě Górske s centrem v lá-
zeňském městě Kudowa Zdrój. 
Trasa vedla po nejkrásnějších turis� c-
kých stezkách v národním parku Góry 
Stołowe. Mimo jiné procházela takový-
mi jedinečnými místy, jako je Skansen 
Pstrążna, Błędne Skały Labyrinth, Soví 
hrádek, Kovářova rokle, Szczeliniec Wiel-
ki Labyrinth, Białe Skały a další. Trať byla 
vysoce technická se členitým terénem 
a spoustou kamenů, skal, zatáček, znač-
ným převýšením a prudkým klesáním. 
Vytrvalostní sólo závod měl převýše-
ní 3500 m a Jana Mikešová ho vyhrála 

v čase 9:08:39,15, kterým zároveň vytvo-
řila ženský rekord této trasy. Společného 
závodu bez rozdílu kategorií se zúčastni-
lo celkem 120 vytrvalkyň a vytrvalců.
Mezi ženami běžela Jana celý závod 
na prvém místě. V cíli druhé ženě utek-
la o hodinu a 20 minut, tře�  žena za ní 
přiběhla dokonce za hodinu a čtyřicet 
minut. Packá vytrvalkyně se nebála 
ani mužů, se kterými ženy vystartovaly 
společně. Během celého závodu se po-
hybovala celkově na tře� m místě a až 
2 km před cílem ji předběhl další muž. 
Do cíle doběhla v absolutním pořadí, ze 
120 vytrvalců mužů a žen, čtvrtá za tře-
mi Poláky, když prvý byl v cíli o 32 minut 
dříve. O jedno místo za Janou Mikešovou 
se umís� l další Čech Jan Dostál z Běžec-
kého klubu Náchod, který byl o dvanáct 
minut pomalejší.

„Během závodu mě neposti hla žádná 
krize, až na pád při seběhu v náročném 
terénu. Jen závěr byl již opravdu těžký, 
jak fyzicky, tak psychicky. Tohoto závodu 
jsem se zúčastnila již podruhé a podruhé 
jsem ho také vyhrála,“ sdělila našim čte-
nářům spokojená vytrvalkyně.
Dalším závodem, kterého se výborná 
packá vytrvalkyně zúčastnila, byl 18. 
května závod Zkus maraton Kuks o dél-
ce 42 km, nedaleko Nové Paky. Start zá-
vodu je přímo z nádvoří hospitálu Kuks. 
Vytrvalci běží na vrchol Zvičiny a přes 
Les Království a Dvůr Králově nad Labem 
zpět na Kuks. O výsledky tohoto závodu 
se podělíme se čtenáři Achátu příš�  mě-
síc.

Míla Pour

PĚTAČTYŘICÁTÝ STAROPACKÝ HORSKÝ KROS SE OPĚT VYDAŘIL
Staropačákům se letos Horský kros, jak 
již to u nich každým rokem na jaře bývá 
pravidlem, opět vydařil na jedničku. 
Sluníčko, které v minulých letech běžce 
provázelo, letos sice chybělo, ale na bě-
žeckém elánu dvou stovek startujících, 
od těch nejmenších dvouletých prcků až 
po více jak šedesá� leté seniory, to neby-
lo znát. Nechybělo ani značné množství 
přihlížejících, zvláště rodičů, jejichž auta 
zaplnila louku pod startem. Tohoto tra-
dičního jarního krosu se účastnila mrňa-
ta, dě�  a dospělí i ze vzdálenějších míst. 
Velkou účast letos měli závodníci z Tur-
nova a Studence. 
Letošní závod hlavní kategorie vyhrál 
s více jak minutovým náskokem Adam 
Malý z AC Turnov před místním vytrval-
cem Vojtěchem Pospíšilem z TJ Sokol. 
Velice roztomilé bylo vyhlašování těch 
nejmenších vítězů, kteří nemohli ani po-
brat ceny, které obdrželi. Ke krásným di-
plomům přidali pořadatelé prvým třem 
závodníkům medaile a různé upomínko-
vé předměty. Prvé čtyři kategorie běželi 
bez měření času.

Výsledky: Mlíčňáci 1 (2022 a ml.) 
40 m – chlapci a dívky společně: 1. Pe-
pička Pourová (Nová Paka), 2. Fi-
lip Šolc (SDH Valdov), 3. Barnabáš 
Strohschneider (LO Stará Paka), mlíčňá-
ci 2 (2020-21) 60 m: 1. Vojtěch Pour (BK 
Nová Paka), 2. Fran� šek Kubina (HSK Be-

necko)̧  3. Kryštof Zajíc (Lomnice n. P.), 
předškolní dívky (2018-2019) 150 m:
1. Hela Novotná (LS Dolní Branná),
2. Tereza Kuželová (Sokol Studenec), 
3. Dorota Kubů (LO Stará Paka), před-
školní chlapci (2018-2019) 150 m:
1. Hynek Sucharda (TJ Nová Paka),
2. Zdenda Lejdar (Nová Paka), 3. Jakub 
Kynych (MŠ Stará Paka), minižákyně 
(2016-2017) 300 m: 1. Gabriela Háková 
(Sokol Studenec) 1:22,8, 2. Laura Po-
rubská (KP Roškopov) 1:33,3, 3. Filipa 
Gerberová (KP Roškopov) 1:24,7, mini-
žáci (2016-2017) 300 m: 1. Jakub Veber 
(AC TJ Jičín) 1:27,5, 2. Vilém Sucharda 
(TJ Nová Paka) 1:29,5, 3. Daniel Zajíc (LO 
Stará Paka) 1:30,4, nejmladší žákyně
(2014-2015) 600 m: 1. Natálie Plůchová 
(TJ Sokol Studenec) 2:41,7, 2. Veronika 
Novotná (LS Dolní Branná) 2:46,3, 3. Dita 
Sklenárová (Boulov) 2:48,6, nejmladší 
žáci (2014-2015) 600 m: 1. Antonín Trej-
bal (Sokol Studenec) 2:36,5, 2. Michal 
Krou� l (AC Turnov) 2:43,0, 3. Jakub Dě-
dek (AC Turnov) 2:46,0, mladší žákyně 
(2012-2013) 1000 m: 1. Daniela Vorlová 
(Sokol Studenec) 3:51,0, 2. Anděla Kru-
šinová (Carla Kupkolo) 3:51,8, 3. Anežka 
Řeháková (KB Roškopov) 4:12,0, mlad-
ší žáci (2012-2013) 1000 m: 1. Tomáš 
Janata (KB Jilemnice) 3:43,5, 2. Dani-
el Grof (AC Turnov), 3. Jan Harcuba (TJ 
Spartak Vrchlabí) 3:51,1, starší žákyně
(2009-2011) 1000 m: 1. Anna Hladká 

(TJ Spartak Vrchlabí) 3:46,2, 2. Karolína 
Zmetková (KB Jilemnice) 3:53,0, 3. Eva 
Korotvičková (TJ Sokol Studenec), starší 
žáci (2009-2011) 1500 m: 1. Jakub Mařas 
(AC Turnov) 5:51,6, 2. Štěpán Matějů (AC 
Turnov) 5:52,4, 3. Filip Drda ( AC Turnov) 
5:52,8, dorostenky (2007-2008) 1500 m: 
1. Linda Rakoncajová (AC Turnov) 6:46,0, 
2. Emma Adámková (AC Turnov) 7:20,0, 
dorostenci (2007-2008) 4400 m: 1. Jan 
Kopal (SK Stará Paka) 16:48,6, 2. Jakub 
Hanč (SKI Klub Harrachov) 17:48,9, 3. Ma-
tyáš Kuba (KLSG Jablonec n. N.) 19:22,6, 
ženy (1985-2006) 2000 m: 1. Anna Per-
gerová (AC Turnov) 8:30,1, 2. Michala Vá-
vrová (LO Stará Paka) 11:08,5, 3. Ludmila 
Kučerová (Test Stružinec) 11:42,7, muži 
(1985-2006) 4400 m: 1. Adam Malý (AC 
Turnov) 15:32,5, 2. Vojtěch Pospíšil (TJ 
Sokol Stará Paka) 16:41,3, 3. Jakub No-
vák (Pokorunning Team), veteráni 40 
(1975-1984) 4400 m: 1. Radim Berka 
(Skialpshop Krkonoše) 16:28,4, 2. Jan 
Kopal (SK Stará Paka) 16:49,7, 3. Vojtěch 
Záveský (Lázně Bělohrad) 17:03,9, vete-
ráni 50 (1965-1974) 1. Pavel Veselý (HSK 
Horní Rokytnice) 19:37,8, 2. Karel Radim 
(LO Stará Paka) 25:54,1, veteráni 60 
(1955-1964) 1. Zdeněk Hák (Horní Bran-
ná) 21:25,2, 2. Miloš Dušánek (TJ Sokol 
Stará Paka) 21:57,8, 3. Michal Valenta 
(Tužín) 23:14,5.

Míla Pour
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